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SIMP 
Kola SIMP przy Politechnice Wroclaw

skiej istnieje juz od 38 lat. Obejmuje swojtt 
dzialalnoscittpi((c instytut6w: I-13 , I-16, 1-
19, l-20 i l-24. Kola jest najsilniejsze w re
gionie, liczy 164 osoby. Ostatnio dolttczylo 
9 os6b. W zwittzku z uplywem 4-letniej ka
dencji (1994-97) w dniu 22 stycznia odby
lo si(( sprawozdawczo-wyborcze zebranic 
kola. 

Otworzyla je przewodniczttca, dr inz. Bo
zena Cialkowska. Przypomniala zmarlych w 
ostatnich Ia tach czlonk6w kola: pan itt prof. 
Aniel(( Golttbek, mgra inz. Tcodora Torosie
wicza, doc. Rudolfa Haimanna, i prof. Ste
fana Stryczka. Podsumowala dorobek ka
dcncji: 27 spotkan Zarzttdu Kola, obchody 
35-lecia Kola SIMP (w listopadzie 1995 r.) 
oraz Kongres 50-lecia S1MPu. Organizowa
no zbiorowe wyjazdy na Targi Poznailskie, 
spotkania z innymi kolami SIMP oraz pre
lekcje. 

Pani przewodniczttca wyrazila zal, ze nie 
udalo si(( odrodzic lradycji corocznych kon
kurs6w na najlepsztt prac~ dyplomowtt im. 
Prof. Romana Sobolewskiego. Podkreslila 
tez potrzeb(( wzmocnienia wsp61pracy z OW 
SIMP. 

Poddala pod rozwag(( obecnych znacze
nie czlonkostwa SIMPu oraz legitymacji 
rzeczoznawcy. Wyrazila nadziejtt, ze legi
tymacja czlonkowska SIMPu b((dzie swia
dectwem wyzszych kwalifikacji zawodo
wych. 

Na zakonczenie dr Cialkowska poruszyla 
temat lradycyjnych bali karnawalowych 
mechanika- SIMPowca. 

Odbywajtt sif( one od 11 !at, a od 4 !at w 
klubach PWr, i majtt coraz lepSZl!., zastuzo
ntt slaw((. 

J.M.Rektor prof. Andrzej Mulak, kt6ry 
uswietnil obrady swojtt obecnoscil!., podkre
slil znaczenie wiedzy mechanicznej dla 
wyksztalcenia kazdego inzyniera i zyczyl 
zebranym owocnych obrad. 

Nastf(pnie glos zabrali czlonkowie Kola: 
profesorowie Jan Koch, Mieczyslaw Lech i 
Jerzy lf(drzejewski. 

Dziekan Wydzialu Mechanicznego w swo
im wyst<tPieniu m6wil o zapotrzebowaniu 
na inzynier6w mechanik6w w wielu dzie-

dzinach dzialalnosci technicznej. Wspo
mnial tez o poszerzeniu oferty dydaktycz
nej swego wydzialu przez uruchomienie kie
runku studi6w Iniynieria i zarzqdzanie. 

Ponadto zwr6cil uwag(( na fakt braku upraw
nien SIMPu do certyfikowania inzynier6w. 

Dziekan Mieczyslaw Lech zaprezenlowal 
cztery specjalnosci ksztalcenia na swoim 
Wydziale Mechaniczno-Energetycznym, 
przedstawil obraz dobrej wsp6lpracy z prze
myslem oraz osrodkami uniwersyteckimi w 
USA i Anglii. Zach((cil do kontynuowania 
konkursu na najlepsztt prac~ dyplomowtt z 
dziedziny mcchaniki . 

Prof. J.J~drzejewski m6wil o przedstawio
nych w rozmowach z ministrem Steinhof
fcm postulacie, aby SIMP w momencie przy
j((cia Polski do Unii Europejskiej uzyskal 
uprawnienia wlasciwe organizacjom inzy
nierskim. Podkrcslil masowosc organizacji, 
kt6ra zrzesza w kraju 850 cztonk6w. 

Jako przcwodniczttcy OW SIMP prof. J((
drzcjewski wrC(czyl odznaczenia i dyplomy: 
dr B.Cialkowska otrzymala Zlotl\_ Honoro
W<t Odznak~, a dr Ludomir Jankowski -
Srebrntt Honorowa Odznak(( SIMP. Dyplo
my oraz ksitt:lki przypadly inz. Bogdanie 
Chamskiej, Bogdanowi Ginterowi, inz. Je
rzemu Gladyszowi i dr Stanislawowi Pie
siakowi. 

Dr Stanislaw Kwasniewski zdal sprawl( z 
dzialalno5ci Komisji Rewi zyjnej. 

Po dyskusji udzielono absolutorium ust~
plljll,cemu zarzctdowi. 

W sklad nowych wladz Zarzttdu kola 
SIMP weszli: przewodniczttcy - inz. An
drzej Bielanski (1-24, tel. 36-38) oraz czlon
kowie: dr Zbigniew Mirski (I-24, tel. 21-42), 
dr Stanislaw Piesiak (1-19, tel. 27-66), dr 
Waclaw Pszczolowski (I-24, tel. 20-68), dr 
Zbigniew Smalec (1-24, tel. 27-04) i dr 
Wojciech Walkowiak (1-16, tel. 72-93-27). 

Wybrano r6wniez delegat6w na walne 
zebranie OW SIMP. Stt to: mgr Adam Ada
miak, dr Bozena Cialkowska, prof. Jerzy 
J~drzejewski, inz. Andrzej Bielanski, dr hab. 
Edward Chlebus, prof. nzw, dr Leslaw Kry
nicki, dr Zbigniew Mirski, dr Stanislaw Pie
siak, dr Waclaw Pszczolowski, dr Zbigniew 
Smalec oraz dr Wojciech Walkowiak. 
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Sieciq bti-:.ej! 

Prezentowana na ok/adce sa/a 140 by/a 
kiedys duiq, dosyc zwyczajnq i nudnq salq 
wyk/adowq o fatalnej akustyce. W ostat
nich latach, ::a sprawq srodkow uzyska
nych :: programu TEMPUS przekszta/co
no }{I IV laboratorium komputerowe, w kt6-
1ym po::osta/o jednak wiele wolnego miej
sca. Tera:: ::ape/ni si[f stanowiskami kom
puterO\\:ymi doslfffJnymi dla studentow. Sta
nie si[f tak dzi[fki zrealizowanym planom 
powolania otwartego studenckiego labo
ratorium komputerowego. W momencie, 
gdy drukowany jest IlL/Iller .. P1y::matu ", 
docierajq do pomies::cze1i Politechniki ko
lejne transporty spr::[ftu, kt61y znajdzie si~t 
w ponad dwudziestu pracowniach Uc::e/
ni. S::erzej na tentemat - w wywiadzie Pro
rektora ds. Nauczania prof Lucjana Ja
caka i prof Jana Zarzyckiego. 

Sala 140, o czym nie wszyscy wiedzq, 
nasi od paid::iernika 1990 roku imi~t Wla
dyslawa Ciska, studenta Wydzia/u Mecha
niczno-Elektrotechnicznego PW1; a zara
zem (od I paidziernika 1945 1:} mlodsze
go asystenta w Zak/ad::ie Geometrii U)i
kreSlnej. Zostal on aresztowany i uwi~tzio
ny w gmdniu 1947 roku. Zginq/ w wieku 
27 lat. 

Zachrtcamy do ::apoznania si[f z tekstem 
Tomasza Surmacza wyjasniajqcego potrze
b~t ochrony serwerow e-mailowych Poli
techniki Wr: Zapowiadamy niedalekie Wro
c/awskie Naukowe Targi Ksiqiki, ktore 
b[fdq jui w marcu i planowany na jesie1i 
Festiwa/ Nauki. 

Donosimy. jak zwykle, o wydarzeniach 
w Rad::ie Glownej, na posiedzeniu Senatu 
i w innych gremiach. Nie musimy chyba 
zach[fcac Pwistwa do obejrzenia znajo
mych podczas szale1istw karnawalowych. 
Jesli ktos jeszcze nie wziql udzialu w iad
nym ba/u, musi wykorzystac ostatniq oka
zj[f, bo 25 lutego ju-:. Popielec. 

0 czym loja/nie ostrzega 
'Redakcja 
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XIV fORUM NAUKOZNAWCZE 

15.12.1997 na Un iwersytecie M ikolaja 
Kopernika w Toruniu odbylo sitt XIV Forum 
Naukoznawcze. Uczestniczyla w nim m.in . 
dyrektor Departamentu Badan KBN dr Bar
bara Bolkowska, kt6ra wyglosila referat pt. 
,Zmiany w Komitccie Badan Naukowych". 

Dr B.Bolkowska om6wila podstawowe for
my finansowania badan naukowych, a wittc 
projekty badawcze wlasne, projekty zamawia
ne przez KBN, inwestycje aparaturowe, dzia
lalnosc statutowil, i badan ia wlasne. 

Prelegentka zwr6cila uwag(( na zbyt duze 
rozproszenie srodk6w oraz na potrzebtt 
wittkszego dofinansowania osrodk6w na
ukowych , kt6re dadzq gwarancj(( stworze
nia laboratori6w srodowiskowych. 

Planuje sitt weryfikacj(( osrodk6w, kt6re 
otrzymujq funduszc na badania statutowe, 
by pienittdzy tych nie otrzymywaly instytu
cje, kt6rych nie mozna zaliczyc nawet do 
badawczo-rozwojowych. Juz na 1998 rok 
zaproponowano taki podzial, a by pienii!,dze 
trafialy do tychjednostek i os6b w nich pra
cuji!,cych, kt6re majil, autentyczne osiil,gnitt
cia naukowe. 

(Gios Uczelni, pismo UMK nr 111998) 

FIZYCY INFORMUJJ\ 

Ukazal sitt nowy numer ,Wroclawskiego 
lnformatora Fizyk6w" wydawanego przez B. 
i P. Tomaszewskich z datil, 16-31.01.1998. 

Podaje on m.in. ka lendarz seminari6w na
ukowych z fizyki. Omawia refonntt stud i6w 
na uniwersyteckich wydzialach fizyki. Ponad
to przypomina o wykladach popu lamonauko
wych z fizyki dla mlodziei:y ze szk6l srednich. 
Wyklady te odbywajil, sitt naPoli technicc Wro
clawskiej w kai:di!,srodtt o godz. 17.15 (bud. A
I, sala 322), a takze na Uniwersytecie Wro
clawskim (sobota, godz. 12.00, ,Pawilon" 
Instytutu Fizyki Doswiadcza lnej). 

ODZYSKANO DWA OBRAZY 

Dwa z osmiu obraz6w skradzionych w 
czerwcu ub ieglego roku z Au li Leopoldyn
skiej Uniwersytetu Wrodawskiego odzyska
li policjanci z Komendy Wojew6dzkiej we 
Wroclawiu. Si!,lO portrety cesarza Francisz
ka Karol a Lotarynskiego oraz hrabiego Ka
rola Hoyma. Wedlug ekspert6w wlasnie one 
przedstawiajil, najwittkszi!, wartosc artystycz
nil, i materialni!, sposr6d skradzionych dziel. 
Niestety, poniewaz byly przechowywane w 
nieodpowiednich warunkach i wielokrotnie 
przewozone, Sit obecnie w zlym stanie. 

Trwajil, dzia!ania zmierzajil,ce do odzyska
nia pozosta!ych obraz6w. 

A 
AKADEMICKI KLUB LOTNICZY 
POLITECHNIKI WROCtAWSKIEJ 

18.01.1998 zarejestrowano na Politechni
ce Wroc!awskiej mittdzywydzialowy klub 
student6w i pracownik6w zainteresowanych 
lotnictwem. 

Walne zebranie czlonk6w klubu odbylo sitt 
15.12.1997. Przyj((to na nim statut oraz 
wybrano siedmioosobowy zarzi!,d. 

W sklad zarzi!,du weszli pracownicy: Bog
dan Ginter (przewodn iczqcy), dr Janusz 
Gogala (wiceprzewodn iczil,cy) i Miros!aw 
Pitorak (skarbnik) oraz studenci: Joanna 
Kuczwara (sekretarz), Jacek Ambrozik, Bar
tlomiej Kot i Tomasz Wierzbicki. 

Akademicki Klub Lotniczy bt<dzie - zgod
nie ze statutem - popularyzowal wiedzt< lot
niCZil, przez szkolenia i spotkania, organi
zowal wystawy i imprezy lotnicze, prowa
dzil dzialalnosc techniczno-projektowil. z 
zakresu modelarstwa i konstrukcji ultralek
kich oraz organizowal obozy szkoleniowo
rekreacyjne. 

Klub zrzesza w swoich szcregach 15 pi
lot6w szybowcowych i samolotowych, kil
ku pilot6w para lotni i spadochroniarzy oraz 
ki lku modelarzy. Lqczn ie deklaracje zlozy
!o okolo 40 os6b (student6w i pracowni
k6w). 

Obecnie k lub zabiega u wladz uczelni o 
pomicszczenie, kt6re umozliwi dzialalnosc 
szkoleniowo-technicznil,. 

Nawiil,zano kontakt z podobnym klubem 
dzialajil,cym na Pol itechnice Rzeszowskiej. 

Klub zamierza tez wli!,czyc sit< w inicjaty
W(( powo!ania Akademickiego Osrodka Lot
niczego w slynnej p rzedwojen nej szkole 
szybowcowej w Bezmiechowej kolo Leska. 

WAZNY TERM IN 

Zgodnie z Pismem Ok6lnym 1198 2 mar
ca 1998 up!ywa tennin skladania wniosk6w 
o przyznanie nagr6d Mi nistra Edukacji Na
rodowej. Dziekani powinni skladac udoku
mentowane wnioski w Sekcji Ksztalcenia i 
Rozwoju Kadry Naukowej (bud. A-1, p.153, 
tel. 38-73 lub 328-63-66). 

Wnioski o przyznan ie Meda lu Komisji 
Edukacji Narodowej nalezy sk!adac do 13 
m arca 1998 w Sekretariacie Sekcji Ksztal
cenia i Rozwoju Kadry Naukowej (bud. A
I, p. 153). 

MIESZKANIA ZAKtADOWE 

W najblizszym czasic zostanie sfinalizo
wana sprzedaz kilkunastu mieszkan zak!a
dowych PWr. Zglosilo sitt okolo 160 chttt
nych do nabycia lokali. Cena za metr kwa-
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dratowy mieszkania, po uwzgl<(dnieniu zni
zek dl a pracownik6w i emeryt6w PWr 
ksztahuji!, sitt bardzo korzystnie: 400-500 zl. 

MEN INFORMUJE ... 

Min isterstwo Edukacji Narodowej prze
kazalo Po li tech nice Wroclawskiej pismo 
charge d'affaires a.i. przy Stalym Przedsta
wicielstwie RP przy Biurze Narod6w Zjed
noczonych i organizacjach mittdzynarodo
wych, Janusza Rydzkowskiego. 

Poinformowa! on o swojej rozmowie z 
dyrektorem International Institute for Ap
plied System Ana lysis, G.MacDonaldem. 

Dyrektor IIASA pozytywnie wyrazal sit< 
o pracy polskich naukowc6w pracuji!,cych 
nad projektem transgranicznego przeplywu 
zanieczyszczen przemys!owych. Pierwsza 
czttsc projektu dotyczyla ograniczeJ1 emisji 
siarki. Obecnie pracuji!, oni nad ogranicze
niem emisji azotu. Potwierdzil tez gotowosc 
swego instytutu do udzielania pomocy w 
zakresie reformy ubezpieczen spo!ecznych. 
Jnstytut moze r6wniez zaangazowac sit< w 
tematy zwiqzane z powodziq i inne projck
ty, kt6re ministerstwa i instytucje naukowe 
widzi!,jako konieczne, ale nie majil, srodk6w 
na ich realizacj((. Wazne jest tez uczestnic
two mlodych naukowc6w w pracach IIA
SA. Poda! tez adres lnstytutu: 

International Institute 
for Applied System An a lys is 
A-263 1 Laxen burg, Austr ia 
Tel: 0043 2236 807 
Fax: 00432236 71 313 
Em ail : int@iiasa.ac.at 
UR L : http: //www.iiasa.ac.at 

PRZEPRASZAMY ... 

W poprzednim numerze nieprecyzyjnie 
poda l.ismy informacj<( o uczestnikach spo
tkan w sprawie przysz!osci osrodk6w wy
poczynkowych i kolonijnych PWr. Odbyly 
sit< dwa takie spotkania: 10 grudnia oraz 12-
14 grudnia 1997. W pierwszym spotkaniu 
uczestniczyli: Prorektor ds. Og6lnych - dr 
inz. L.Jankowski, dyrektor administracyjny 
A .Kaczkowski, pani kwestor C.Palczak, 
cz!onkowie Przedstawicie lstwa Pracowni
czego i wszystkich zwiil,zk6w zawodowych. 
W drugim spotkaniu - 12-14.12. - uczest
niczy li: Prorektor ds. Og61nych dr inz. 
L.Jankowski, zast<(pca dyrektora administra
cyjnego M.Kotlinski, dyrektor ds. technicz
nych M.Ostrowski, przedstawiciele zwiil,z
k6w zawodowych, Przedstawicielstwa Pra
cowniczego i ZUS oraz radca prawny PWr 
R.Bidzinski. Wszystkich zainteresowanych 
serdecznie przepraszamy. 

Autora zamieszczonego w poprzedn im 
numerze fotoreportazu z Coimbry, pan a d r 
Przemyslawa Maliszkiewicza przeprasza
my za pomylktt w jego nazwisku. 
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XVI POSIEDZENIE SENATU 
(22.0 J.l998 r.) 

Senal uczcil pami(lc zmarlego 22 grudnia 
1997 prof. dr hab. Zdzislawa Ruziewicza. 

• Postanowiono zmienic nazw(llnstytutu 
Technologii Elektronowej (l-25) na ,Insty
tut Tcchniki Mikrosystem6w"(51: I :0). Dzie
kan Wydzial Elektroniki prof. R.Nowicki 
uzasadnil wniosek og6lnymi trendami i po
trzeb<t rozwoju badan w obszarze niezaw
laszczonym przcz wie1kie koncerny z Japo
nii i USA. 

• JM Rektor przedstawil formalne trud
nosci wynikaj<tCe Z istnienia instytut6w mi(l
dzywydziaJowych. Stwierdzil, ze mil(dzy
wydzialowosc miala sluzyc interdyscypli
namosci, ale rzeczywistosc czl(sto byla inna: 
o strukturze decydowaly niejednokrotnie 
czynniki personalne. 

Prorektor prof. J.Zdanowski, przewod
nicz<tCY Senackiej Komisji ds. Przeksztal
cen Struktury Organizacyjnej PWr, podkre
slil potrzebl( zmian struktury Uczelni ze 
wzglQdu na trudnosci z rozliczaniem kosz
t6w jcdnostek mi<(dzywydzialowych. Zapro
ponowal zmian<( ( od I marca) przepis6w Sta
tutu PWr: wycofanie z §24 ust<(p6w 4 i 5. 
Spowodowaloby to, ze na PWr moglyby ist
niec instytuty mi<(dzydzialowe, ale jako od
r<(bne jednostki (wlasciwie pozawydzialo
we), a kazdy pracownik zostalby przypisa
ny do konkretnego wydzialu lub, w razie 
powolania instytut6w pozawydzialowych, 
do takicgo instytutu. 

Prorektor ds. Nauki naswietlil sytuacjl( 
w poszczeg6lnych reorganizowanych insty
tutach. Na tym tie szczeg6lna jest sytuacja 
Instytutu Metrologii Elektrycznej, kt6ry nie 
spelnia statutowych wymog6w dotycz<tcych 
kadry. Zawnioskowal tez glosowanie nad 
przypisaniem 1-30 do Wydzialu Chemicz
ncgo z jednoczesnym delegowaniem 4 pra
cownik6w naukowych z W-11 do 1-30. 

Prof. J.Sworakowski zapytal, czy kwe
stia zmian slalutowych byla konsultowana 

z Senack<t Komisj<t ds Regulamin6w i Sta
tutu. Prof. Zdanowski stwierdzil, ze Ko
misja odm6wila konsultacji ze wzgl<(du na 
konlrowersyjnosc sprawy. Dr R.Radomski 
powiedzial, ze Komisja nie maze opiniowac 
przepis6w rangi wyzszej niz statut. 

Prof. J.Sworakowski podkreslil interdy
scyplinarnosc 1-30. Poprosil o wyjasnienie 
zasad ,dclegowania" pracownik6w nauko
wych: komu w takiej sytuacj i bl(d<t oni pod
legac? Od kogo b<(d<t zalezaly ich awanse i 
podwyzki? Czy on sam, pracownik I-30 na
lei:<tCY do WPPT, b<(dzie w nowej sytuacji 

E N A 
delegowany z Wydz. Chemii na WPPT czy 
z WPPT do I-30? Podobne w<ttpliwosci 
przedstawili dr J.Gorniak i prof. J.Koch. 

Prof. M.Hardygora przedstawila do
swiadczenia swojego wydzialu w tym za
kresie: pracownicy W-6 S<t w I-3 i I-9. 

Prof. J.Zdanowski stwierdzil, ze zmiany 
maj<t na celu jednoznaczne przyporz<tdko
wanie instytut6w dziekanom, ale z jedno
czesnym zachowaniem swobody dzialania 
kadry. 

Prof. M.Piekarski wyrazil obaw<(, ze w 
ten spos6b przesuwa siQ problem niekonse
kwencji struktury na nizszy, niewidoczny dla 
NIK-u szczebel. W wyniku !ego mog<t po
wstac niebezpieczne prccedensy, np. formal
nie dopuszczalna, ale praktycznie nie do 
przyj<(cia bylaby sytuacja, w kt6rej polowa 
wydzialu zostaje oddelegowana. 

Prof. K.Wojs, jako reprezentant ,malych 
wydzial6w" maj<tcych slabsz<t pozycj(( przy 
konkurowaniu o przejQcie instytut6w mi<(
dzywydzialowych niz duze, silne wydzialy, 
przedstawil propozycjl( odg6rncgo wspar
cia ich staran, np. przcz pomoc dla instytu
t6w, kt6re zechq przyl<tczyc si(( do malego 
wydzialu. JM Rektor zadcklarowal tak<t 
pomoc. 

Prof. J.Koch zapytal, czy dopuszczalne
jesl, by pracownik wydzialu A, nic b((d<tc 
czlonkiem rady wydzialu B, byl dyrektorem 
instytulu na wydziale B. Czy nic jest to 
sprzccznc z ide<t przyporz<tdkowania? 

Dr hab. R.Rymaszewski podni6s! spra
Wl( przyporz<tdkowania wydzialom pracow
nik6w nie b<(d<tcych nauczycielami akade
mickimi. Zapytal tez o spos6b powolywa
nia zarz<tdu komisarycznego po rozwi<tza
niu instytutu. Prorektor ds. Nauki odpar!, 
ie po wprowadzeniu zmian, kt6re zapropo
nowal, nast<tPi<t dalsze posuni((cia formal
ne, kt6re bl(d<t omawiane na dalszych po
siedzeniach. 

Prof. H.Hawrylak zauwazyl, ze PWr rna 
wyj<ttkowo duzo cial maj<tcych uprawnie
nia do nadawania stopni. Jest ich 30, a wi<(c 
prawie 3 razy wi(lcej niz wydzia!6w. Maze 
nalezy zastanowic sil( nad pozycj<t instytu
t6w w obecnej strukturze, gdyz CK d<ti:y do 
przydzielania uprawnien wydzia!om. 

Prof. J.Zdanowski powiedzial, ze insty
tuty na duzych wydzialach S<t potrzebne ze 
wzgl<(d6w organizacyjnych, zas uprawnie
nia instytut6w do nadawania stopni, choc 
anachroniczne, okreslaj<t rang!( instytutu. 

Poddano pod glosowanie wniosek o skre
slenie USl<(pOW 4 i 5 z §24 Statutu. Ponie
waz zmiany statutowe wymagaj<t kwalifiko
wanej wi<(kszosci, kt6ra wynosi 44 glosy, 
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wynik 39:3: I 0 nie dal pozytywnego wyni
ku. 

Prof. J.Zdanowski zlozyl wniosek o re
asumpcj(l glosowania, kt6re r6wniez dalo 
wynik negatywny (42:4:6). 

W zwi<tzku z tym nie moi:na bylo poddac 
pod glosowanie wniosku o przyl<tczenie I-30 
do Wydzia!u Chemicznego. Natomiast przy
j(lto wniosek o likwidacji I-21 (47:0:3). 

• Sen at zatwierdzil powolanie nowych kie
runk6w studi6w: ,Inzynierii materialowej" 
na Wydziale Chemicznym ( 4 7:0:1 )oraz ,Au
tomatyki i robotyki" na Wydziale Elektrycz
nym (47:0:0). Prof. J.Swi:ttek poinformo
wa-1, ze propozycje te uzyskaly pozytywn<t 
opini<( Komisji ds. Dydaktyki i Spraw Stu
denckich : uwzgl(ldniono minima programo
we okreslone przez RGSzW i obsad(l kadro

W<t. 
Dziekan R.Grzqslewicz powiedzial przy 

tej okazji, ze kontrolerzy NIK-u prezento
wali pogl<td, iz r6zne wydzialy nie powinny 
mice kierunk6w o tej samej nazwie. Nie 
nalezy si(l poddawac tym sugestiom, gdyz 
ten sam kierunek oferowany przez kilka 
wydzial6w podnosi walor uczelni. 

Prorektor ds. Nauczania zapowiedzial 
tendencjc uni fikacyjne w dydaktyce pole
gaj<tce na wprowadzaniu w przyszlosci stu
di6w mil(dzywydzialowych. Koncepcja ta 
nie powinna budzic obaw poszczeg61nych 
wydzia!6w, skoro wzros!a znacznie liczba 
przyjmowanych student6w (PWr zanotowa
la wzrost 25%, gdy w skali kraju przyrost 
liczby student6w uczelni panstwowych wy
nosi 8%). 

• Senat zapozna! si(l ze sprawozdaniem z 
dzia!alnosci organizacji studenckich w 1997 
roku przygotowanym przez mgr A.Solec
kiego, a zrefcrowan<t przez Prorektora 
L.Jacaka. 

• Senat wyrazi! zgod<( (48:0:0) na przed
luzcnie na 1998 rok uchwal senackich z 
poprzednich lat, kt6re umozliwiaj<t zwi(lk
szanie z innych :Zr6del niz dotacja budzeto
wa rocznego wynagrodzenia pracownika. 
Wzrost dochodu nie maze przekroczyc 70% 
w skali rocznej. 

• Problematyka bl(d<tca przedmiotem in
terpelacji prof. J.Sworakowskiego zostala 
szeroko om6wiona w trakcie posiedzenia, 
wi(lc nie udzielono odrl(bnej odpowiedzi. 

Prorektor L.Jacak udzielil natomiast (w 
zast(lpstwie nieobecnego prof. Mulaka) 
odpowiedzi na interpelacj<( dr W.Jabloii
skiego. Choc nie powolano jeszcze zadnej 
szkoly zawodowej, wladze Uczelni popie
raj<t rozw6j filii. Sluz<t one dobrze regiono-
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wi i Uczelni. Konkurencja innych instytu
cji ·edukacyjnych jest zagrozeniern, co wy
jasniano na r6znych spotkaniach, ale Uczel
niajest otwarta i sklonna do kornprornis6w. 
Trudno sict odniesc do plan6w personalnych 
mianowan, ale wladze PWr bctd!!. staty na 
stanowisku wyl!l.cznosci. Nie chqnatomiast 
odnosic si~ do ,fakt6w prasowych". 
·· Swoje stanowisko w tej sprawie zaprezen
towal prof. T. Winnicki. Powiedzial, ze nie 
ukrywa faktu, ze wlasnie jemu proponowa
no funkcj~ rektora Kolegiurn Karkonoskie
go. Przy tej okazji zapoznal si~ z pisrnarni 3 
rektor6w uczelni wroclawskich popieraj!l.
cych inicjatywf(. R6wniez w bezposredniej 
rozmowie z JM Rektorem uzyskal poparcie 
dla swojej nominacji. Prof. Win nicki jest 
zdania, ze ze wzgl~du na zupelnie inny pro
fil ksztalcenia w wyzszych szkolach zawo
dowych, nie grozi konflikt interes6w, zas 
w.sz.z. musi, zgodnie z ustaw!l., miec w swo
ich gremiach pracownik6w uczelni. 

Dyrektor BG dr H.Szarski wyrazit ubo
lewanie z powodu zmiany zasad przyzna
wania prernii. Sprawa dotyczy malych kwot 

Rada 
Doktorancka. 
Co? Kto? Po co? 
0 co chodzi? 

Na Politechnice Wroclawskiej jest ki lku
set doktorant6w. Najprawdopodobniej do 
roku 2000 bctdzie ich okolo tysi!l.ca, czemu 
wydatnie dopomoze przenoszenie asysten
t6w na studia doktoranckie. Zgodnie z ak
tualnie obowi!I.ZUj!I.C!I. us taw!!. o szkolnictwie 
wyzszym i rozporz!!.dzen iami wykonawczy
mi Ministra Edukacji Narodowej, doktoran
ci nie S!l. ani pracown ikami, ani studentami, 
lecz ,uczestnikami stacjonamych dziennych 
studi6w doktoranckich". Dlatego tez, zgod
nie z ustaw!l., doktoranci nie mog!l. bye wy
bierani do zadnych gremi6w uczelnianych, 
w tym rad wydziat6w czy senatu i nie maj!l. 
zadnego wplywu na decyzje podejmowane 
w ich sprawach. Czy powinni miec taki 
wplyw? 

Doktorant na Politechnice Wroclawskiej 
otrzyrnuje znacznie wyzsze stypendium, niz 
doktorant innych wyzszych uczelni Wrocla
wia. Co wictcej, doktoranci niewielu uczel
ni w kraju mog<tpochwalic sict lepszym sta
nem finans6w. Doktoranci naszej uczelni 

l\J 
(ok. 20 zllmies.), ale nowy system ograni
cza oddziatywanie motywacyjne na pod
wladnych. Prorektor d s. Og6 1nych dr 
L.Jankowski odpowiedzial, ze tylko nie
liczne jednostki organizacyjne wykorzysty
waty tf( mozliwosc, a w razie niespelniania 
przez pracownika wymog6w regulamino
wych mozna mu i tak zabrac premif(. Dr 
W.Jablonski poparl to stanowisko. 

Dr Z.Okraszewski poinformowal, ze kil
ku doktorant6w zostalo powolanych do 
wojska. Ze wzglctdu na precedensowy cha
rakter tej sprawy niezbctdne jest wyjasnie
nie mozliwosci odroczen. 

• Prorektor J.Zdanowski powr6cil do 
tcmatu trwaj!l.cych ,post~owan podatko
wych": obowi!l.zuje uchwala o uprawnieniu 
do rozliczania zwictkszonych koszt6w uzy
skania przychodu za wyklady i pub li kacje. 
Podstaw!l. do skorzystania z uprawnienia jest 
zlozenie oswiadczenia 0 prowadzonej dzia
lalnosci dydaktycznej i wydanych publika
cjach. Okazuje siC(, ze niekt6re osoby zlo
zyty takie oswiadczenia bezpodstawnie. 
Powinny teraz zaplacic nie tylko zalegl<t 
kwot~, ale i kame odsetki. W przeciwnym 

znajduj!l. s i~ pod opiek!!.Pelnomocnika Rek
tora do Spraw Rozwoju Kadry Naukowej, 
kt6ry zabiega o ich prawa przed Jego Ma
gnificencj<t i Senatem. Niew<tlp liwie nie 

mozna SiC( CZUC pokrzywdzonym. 

Skoro jest dobrze, 
to po co Rada Doktorancka? 

Diabel tkwi w szczeg6lach. Na przyklad 
sk!!.d bior!l. sict pieni<tdze na doktorant6w? 
Ministerstwo Edukacji Narodowej rozdzie
la pieni!!.dze wsr6d uczeln i wyzszych mict
dzy innymi w oparciu o to, ilu maj!l. studen
t6w, nauczycieli akademickich oraz dokto
rant6w. Uczelnia samodzielnie decyduje o 
tym, ilu chce przyj<t6 doktorant6w ijak hoj
nie uposazyc ich stypendiami. Gdzie ten 
diabel? Doktoranci nie maj!l.zadnego wply
wu na dzialania uczelni w tych sprawach. 
A ministerialny algorytm skonstruowany 
jest tak przewrotnie, ze, upraszczaj!\.C, za 
jednego doktoranta uczelnia otrzyma wictk
SZ!I. kwotf(, niz za jednego profesora zwy
czajnego. 

Podobnie niestety jest ze wszystkim. Dok
torant nie ma wplywu na :ladn!!. decyzj~ 
uczelni, bez wzgl((du na to, czego mialaby 
dotyczyc. Ja, chociaz og61nie nie mog(( na
rzekac, ch((tniej bym widzial troch(( wi((cej 
ciekawych propozycji w ofercie kurs6w 
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razie groz<t im post~owania kame, a Uczelni 
- usztywnienie stanowiska Izby Skarbowej. 

Na wniosek dr T.Gudry, by skornento
wac spos6b zaliczania pub li kacji, prof. 
Zdanowski powiedzial, ze w ZWi!l.zku z dlu
gotrwala procedur!l. wyda wnicz!l. honorowa
ne S!l. zarejestrowane preprinty. 

Prof. J.Miochowski przypomnial poru
szany juz problem: jakajest podstawa praw
na dopuszczenia emerytowanych pracowni
k6w PWr do prac laboratoryjnych? Chodzi 
tu o przepisy BHP, skutki ewentua lnych 
wypadk6w i ponoszenie koszt6w zniszczen. 
Prorektor ds. Nauki odpowiedzial, ze w 
1998 r. bctdzie trzeba uzgadniac realizacjf( 
tematu badan z jcdnostka organizacyjn<t. 
Czasem moze zajsc potrzeba ubezpieczenia. 

Prorektor Zdanowsld zapoznal tez kr6t
ko z pismem prof. W.Kasprzaka skicrowa
nym do JM Rektora, a dotycz<tcym potrze
by zreformowania Statutu PWr. 

Prorektor ds. Nauczania prof. L.Jacak 
om6wil wyniki przetargu na sprzctt kompu
terowy do pracowni studenckich. 
Nast~ne posiedzenie Senatu: 19 lutego, 

godz. 14.00. (mk) 

doktoranckich. 0 mojego ko legf( upomnia
lo si(( wojsko i S!!.dZ((, ze spalby spokojniej, 
gdyby uczelnia z wiQkszym zaangazowa
niern starala sict wybawic go z opresji (co 
byloby korzystne zar6wno dla niego, jak i 
dla uczelni). Mam znajomego, kt6ry chcial
by zamieszkac ze swoj<t lepSZ!I. polow!l. w 
akademiku doktoranckim i ma z tym pro
blemy. Niestety,jedyne co mozemy zrobic, 
to spotkac siC( przy kawie i pom6wic o tym, 

co nas drctczy. 

Niech b~dzie 
ta Rada Doktorancka, 
ale janie mam nato czasu. 

Rada Doktorancka, jesliby powstala, za
pewne zajmowalaby si(( reprezentowaniem 
doktorant6w przed Jego Magnificencj!l. i 
Senatem. Zapewne podjctlaby tez pr6b(( roz
wi!l.zania bardziej przyziemnych proble
m6w, zjakimi doktorantom przychodzi bo
rykac siC( kazdego dnia. 

I tu dochodzimy do istoty problemu. M6-
wi!l.c wprost, to czy Rada powstanie nie za
lezy od tego, czy jest potrzebna, lecz ad tego, 
czy S!l. chf(tni aby h tworzyc. Jesli znajdzie 
SiC( szesc os6b chf(tnych do kandydowania, 
to Rada powstanie. 

Jan Rodriguez 
doktorant 1-4 

e-mail: rodriguelf§Jicchjch.pwr.pl 
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Pozegnalismy StanislawQ i Andrzeja Jellonk6w 
JM Rektor PWr prof. Andrzej Mulak, pro

rektorzy, poczet sztandarowy Politechniki 
Wroclawskiej i niezwykle licznc pokolcnia 
wychowank6w odprowadzily w dniu 13 lu
tcgo na cmentarz Sw. Wawrzynca dwoje 
zasluzonych pracownik6w Politechniki 
Wroclawskicj: Stanislaw(( i Andrzeja Jcllon
k6w. 

niki Lwowskiej Andrzeja Jellonka, poswi((
ceniu, zjakim w czasie Powstania Warszaw
skicgo montowal ze zdobywanych czQsci 
sprz((t radiowy i osil!gni<(ciach obojga Zmar
lych w tworzeniu Politechniki Wrodaw
skicj. Ich i:ycic bylo dlugie: Profesor Jello
nek przekroczyl 90 lat, Jego Zona 89. W 
mali:enstwie sp((dzili 59 lat. Umicli wyko
rzystac ten czas dla dobra Polski, Uczelni i 
innych ludzi . 

w Instytut Metrologii Elektryczncj, a Pam 
Docent Stanislawa Jcllonkowa kierowa!a od 
I 968 r. Zakladem Podstawowych Proble
m6w Technologii Elcktronowej ITE. Pod
kreslili to tez w swoich przcm6wieniach 
dyrektorzy obu instytut6w : dr Janusz Jani
czek (1-21) i dr Janusz Markowski (I-25). 

lch zycie bylo jcdnoczesnie histori<~. Poli
techniki Wrodawskicj, kt6r<~. od pocz<~.tku 
wsp61tworzyli. Jcszczc gdy byli czynni za
wodowo, opowiadano o nich legendy. To, ;i:c 
odeszli razem, wzmacnia jeszcze legend<(. 

Podczas mszy i:alobnej ks. Andrzej Dzic
lak podkrdlal nie tragedi(( smierci, ale wspa
nialy dorobek i:ycia obojga Mali:onk6w. 
M6wil o owocnej pracy adiunkta Politech-

Szerszy obraz dzialalnosci zawodowej 
Zmarlych przedstawil przemawiaj<~.cy nad 
grobem prof. Andrzej Mulak . Podkreslil lch 
zaslugi dla Uczclni, a szczcg6lnic dla two
rzenia Wydzialu Elektroniki: prof. Andrzej 
Jellonek powolal do i:ycia Katedr<( Micmic
twa Elcktroniczncgo przeksztalcon<~. p6Zniej 

Szczeg6lnie cieplo m6wil o swoim zmar
lym Profesorzc jego byly student, dr Bogu
slaw Zyborski. Podkreslil, ;i:e jak nikt inny, 
Profcsor mial dar dobrej rady. Umial nic 
tylko wysluchac osoby przychodz<~.cej do 
niego z problemami, ale i szukac rozwi<~.za
nia problem6w. Slowa tc potwierdzila obec
nosc wszystkich pokolen znajomych, wy
chowank6w i wsp61pracownik6w, kt6rzy 
przybyli na cmentarz. 

z gl~bokim zalem zawiadamiamy, ze w dniu 8 lutego 1998 r. 
zmarla 

S.P. 

doc. dr inz. Stanislawa Jellonek 

Emerytowany pracownik Instytutu Technologii Elektronowej, byly pracownik Katedry Fizyki, dlugoletni 
nauczyciel akademicki Politechniki Wroclawskiej, zwil(zana z Uczelni:t od 1945 r. Zyczliwy Czlowiek, tro
skliwa opiekunka wielu pokolen mlodych pracownikow naukowych i studentow. 

Pozostanie w naszej pami~ci! 

Dziekan i Rada Wydzia/u Elektroniki 
Politeclmiki Wroc/awskiej 

Rektor Politechniki Wroclawskiej 

z gl~bokim i:alem zawiadamiamy, ze w dniu 8 lutego 1998 r. 
zmarl tragicznie 

S.P. 

prof. zw. dr inz. Andrzej Jellonek 
ur. w 1907 r. w Krakowie 

Emerytowany profesor i doktor honoris causa Politechniki Wroclawskiej, wychowanek Politechniki Lwowskiej, 
pionier Wroclawia, nestor polskiej metrologii elektrycznej. W ci:tgu swej dlugoletniej pracy na Politechnice Wro
clawskiej prof. Andrzej Jellonek, aktywny organizator nauki i dydaktyki, pelnil wiele funkcji: w latach 1946-1962 
kierowal Katedrl( Radiotechniki, a w latach 1962-1968 Katedr:t Miernictwa Elektrycznego. Dwukrotnie byl pro
rektorem do spraw nauki. Byl czlonkiem Senatu Politechniki Wroclawskiej, a tak:le inicjatorem i wspolorganizato
rem lnstytutu Metrologii Elektrycznej, ktorym kierowal od 1968 do 1977 r. 

Wybitny uczony, odwazny i niezlomny w swym post~powaniu. Czlowiek wielkiego serca i ducha, ktorego droga 
przez zycie zawsze byla prosta. Byl niekwestionowanym autorytetem moralnym. 

Pozostanie na zawsze w naszej pami~ci! 

Dziekan i Rada Wydzialu Elektroniki 
Dyrektor i Rada Naukowa lnstytutu Metrologii Elektrycznej 
Politec/111iki Wroclawskiej 

Rektor Politeclmiki Wroclawskiej 
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PREZES W RADZIE 

Prezes PAN prof. Leszek Kuznicki wyglo
sil na forum Rady Gl6wnej referat poswitt
cony roli edukacji w ksztaltowaniu przyszlo
sci Polski . Gl6wne tezy referatu byly wyni
kiem prac Komitetu Prognoz ,Polska w XXI 
wieku", dzialaj1lcego przy Prezydium Pol
skiej Akademii Nauk. Prof. Kuznicki kry
tycznie ocenil nasz system edukacyjny, kt6-
ry, jego zdaniem, nie jest w stanie sprostae 
wyzwaniom jakie niesie rozw6j wsp6lcze
snej cywilizacji i perspektywa wl1tczenia 
Polski do Unii Europejskiej. Z ubolewaniem 
stwierdzil r6wniez, ze polskie elity politycz
ne nie wykazuj1l zrozumienia wagi eduka
cji narodowej, gdy tymczasem potrzebna 
jest nam prawdziwa rewolucja programowa. 
Jej istot1l musi bye przejscie od systemu 
opartego jak dotychczas na zasadzie poslu
szenstwa i dyscypliny do systemu opartego 
na przygotowaniu jednostki do kierowania 
wlasnym zyciem na zasadzie odpowiedzial
nosci za wlasne decyzje. 

Zgodnie z postulatami Komitetu Prognoz 
PAN, reforma systemu edukacyjnego w Pol
sce powinna przewidywae: 

- przebudowtt form ksztalcenia zawodo
wego i wdrozenie modelu, w kt6rym wittk
szose przygotowania zawodowego przejmu
jq zaklady pracy i pozaszkolne podmioty 
zdobywania kwalifikacji, 

- stopniowe upowszechnianie wyksztal
cenia og61noksztalcqcego tak, aby ok. 75% 
mlodziezy w wieku 15-19 lat obj1te ksztal
ceniem w szkolach maturalnych, przy jako
sciowych zmianach w programach naucza
nia na tym szczeblu, 

- rozw6j ksztalcenia wyzszego na pozio
mie akademickim tak, aby obj1te nim 35-
40% mlodziezy w wieku 20-24 lat, przy 
czym dalsze 20-25% tej populacji powinno 
bye objttte innymi formami ksztalcenia po
maturalnego, 

- rozw6j system6w doksztalcania usta
wicznego z wykorzystaniem nowych tech
nik multimedialnych i teleedukacyjnych tak, 
aby systemami tymi obj1te co najmniej 33% 
czynnej zawodowo populacji, 

- zmiany w programach i metodyce ksztal
cenia nauczycieli tak, aby nabywali oni 
umiejtttnosci rozwijania ,innowacyjnych in
dywidualnosci" i wspierania rozwoju ta1en
t6w. 

W podsumowaniu swojego wystqpienia 
prof. Kuznicki stwierdzil: ,Wypowiadamy 
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sitt przeciwko przerzucaniu wszystkiego na 
grtt rynkowl!_ oraz marginesowemu trakto
waniu spolecznych zobowiqzan i odpowie
dzialnosci panstwa w tej dziedzinie oraz 
zbyt jednostronnemu dostosowaniu do re
gul gospodarki rynkowej". Uznal r6wniez, 
ze ,Sprawa reformy edukacji oraz podnie
sienia poziomu wyksztalcenia i kwalifika
cj i naszego spoleczenstwa powinna bye 
przedmiotem powszechnej zgody narodo
wej ponad podzialami partyjnymi i politycz
nymi". 

ANACHRONIZM 

Na forum Rady Gl6wnej wystqpil r6wniez 
PrzewodnicZ1lCY Konferencji Rektor6w Au
tonomicznych Szk6l Polskich (w skr. 
KRASP), a r6wnoczesnie rektor Politech
niki Warszawskiej - prof. Jerzy Woznicki. 
Skrytykowal powtarzajqce sitt powszechnie 
narzekania na poziom finansowania szkol
nictwa wyzszego i nauki. Przyzwyczailismy 
sitt, stwierdzil, mnozye ci~le Z1ldania nic 
w zamian nie oferujqc, a to nie rokuje naj
Jepiej w warunkach gospodarki rynkowej. 
Fakt, ze w ostatnich szesciu Ia tach uczelnie 
podwoily liczbtt ksztalconych student6w bez 
dodatkowych naklad6w na ksztalcenie na
lezy skwitowae pozytywnie, ale oznacza to 
tylko jak znaczne byly ukryte rezerwy. Li
kwidacja tych rezerw przyczynila sitt nie
W1ltpliwie do umocnienia zlotego, co powin
no bye dla nas zr6dlem obywatelskiej sa
tysfakcji. 

Prof. Woznicki skrytykowal r6wniez za
lozenia do zmiany ustawy o szkolnictwie 
wyzszym, przedstawione w tzw. ,z6hej ksi1l
zeczce", okreslaj1tc je jako zabieg kosme
tyczny, petryfikuj1lCY w istocie dotychcza
sowe, mocno wysluzone juz rozwiqzania. 
Jako przyklad anachronizmu nie przystajq
cego do wsp6lczesnych uwarunkowan 
wskazal Radtt Gl6wnct. kt6ra powolana zo
stala w czasach ponurego komunizmu aby 
bronie swob6d akademickich, a dzisiaj po
padae zaczyna w szkodliwy dla kraju popu
lizm. Raitt Rady Gl6wnej, zdaniem prof. 
Woznicki ego, m6glby z powodzeniem spel
niae KRASP, a sama Rada powinna prze
ksztalcie sitt w Komisjtt Akredytacyjnq. 

Wystqpienie prof. Woznickiego nie wywo
lalo zywiolowego entuzjazmu czlonk6w 
Rady. W dyskusji zauwazono, ze wzmac
nianie zlot6wki kosztem jakosci ksztalce
nia nie jest chyba najskuteczniejszym spo
sobem osi~nittcia tego celu, a trudno tez 

wymagae od nauczycieli akademickich, a by 
spos6b ten by! dla nich :lr6dlem szczeg61-
nej satysfakcji. Stwierdzono r6wniez, ze 
KRASP jako stowarzyszenie, bqdz zrzesze
nie pracodawc6w nie maze spelniae roli 
organu przedstawicielskiego calej spolecz
nosci akademickiej i nie maze tym samym 
zastqpie Rady Gl6wnej. Odrttbn1l spraw1l 
pozostaje natomiast kwestia czy spoleczno
sci tej potrzebne jest jakiekolwiek przedsta
wicielstwo. 

ZABAWA W ALGORYTM 

Wzorem lat ubieglych Ministerstwo Edu
kacji Narodowej przedstawilo Radzie Gl6w
nej do zaopiniowania propozycje dotyczq
ce zasad podzialu dotacji na dzialalnose 
dydaktyczn1t oraz limitu wynagrodzen oso
bowych na r. 1998, pomittdzy uczelnie wy
zsze tego resortu . MEN proponuje utrzyma
nie dotychczasowych zasad i stosowanego 
dotychczas algorytmu z niewielkimi jedy
nie korektami. Zmiany te dotyczye maj1l 
uwzglttdnienia w algorytmie wyzszych kosz
t6w ksztalcenia student6w niepelnospraw
nych oraz ujmowania w przelicznikach al
gorytmicznych liczby student6w og61em na 
studiach wieczorowych i zaocznych nie 
wittkszej od liczby student6w og61em na 
studiach dziennych, na tym samym kierun
ku studi6w w danej uczelni. Ministerstwo 
proponuje r6wniez wprowadzenie barier 
ograniczajqcych funkcjonowanie algorytmu 
do przedzialu od I 00% do I 06% podstawy 
naliczen w r. 1997. 

Ta ostatnia propozycja ilustmje wyraziscie 
skutki polityki budi:etowej panstwa w od
niesieniu do szkolnictwa wyzszego. Jak wi
dae wzrost dotacji wyniesie srednio ok. 3% 
wzglttdem roku ubieglego, co przy plano
wanej inflacji w przedziale od 11 do 12% 
oznacza kolejny rok postftPUjqcego regresu 
i zaciskania pasa. Rada Gl6wna uznala, ze 
w tej sytuacji algorytm spelnia swoje funk
cje jedynie wirtualnie stwarzaj1lc pozory mo
tywacji i premiowania, a w istocie stanowi 
narzttdzie prowadzonej od kilku juz I at po
lityki ekstensywnego rozwoju szkolnictwa 
wyzszego. Rada Gl6wna przypomniala r6w
niez, ze juz w roku ubieglym zwracala uwa
gtt na niedostosowanie algorytmu do reali6w 
polityki finansowej panstwa ina obietnictt 
Ministerstwa w sprawie podj~cia prac nad 
nowymi zasadami i regulami podzialu srod
k6w budzetowych w panstwowym szkolnic
twie wyzszym. 
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Po burzliwej dyskusji i zlozeniu stosow
nych deklaracji przez wiceministra Jerzego 
Zdradl(, Rada Gl6wna postanowila z ubole
waniem przyjq_c do wiadomosci proponowa
ne zasady podzialu dotacji zalecajq_c jednak
ze, aby w stosowanym algorytmie: 

- zmniejszyc wartosc czlonu przeniesie
nia ,C'' z 0,3 na 0,2 zwil(kszajq_c tym sa
mym do 0,4 wagi czlon6w obejmujq_cych 
odpowiednio: liczbf( sludent6w ,przelicze
niowych" oraz liczb(( doktor6w ,przelicze
niowych", 

- zmniejszyc przelicznik liczby student6w 
studi6w wieczorowych i zaocznych w rela
cji do student6w studi6w dziennych z do
tychczasowej wartosci 0,3 do wartosci 0,2 , 
przy zachowaniu proponowanej przez MEN 
zasady ograniczenia tej liczby, 

- majq_c na wzgll(dzie wyzsze koszty 
ksztalcenia student6w niepelnosprawnych, 
wystq_pic o odpowiedniq_ dotacjl( wyr6wnaw
czq_ do Panstwowego Funduszu Rehabilita
cji Os6b Niepelnosprawnych. 

GRA W ALGORYTM 

Ministerstwo przedstawilo Radzie Gl6w
nej do zaopiniowania zestaw kilkunastu 
wniosk6w r6znych szk6l wyzszych o zwil(k
szenie wsp6lczynnik6w kosztochlonnosci 
ksztalcenia na niekt6rych kierunkach. Uwa
gl( zwraca tu wniosek SGGW dotyczq_cy kre
owania nowego wsp61czynnika koszto
chlonnosci z wagq_4,0 dla kierunku ,wete
rynaria". 

W szkolach wyzszych, w kt6rych ksztal
cenie prowadzone jest na wielu kierunkach, 
a w szczeg6 lnosci na uniwersytetach i po
litechnikach, zmiana wsp6lczynnika kosz
tochlonnosci dla niekt6rychjedynie kierun
k6w studi6w nie ma wil(kszego wplywu na 
wysokosc otrzymanej dotacji. Przy stalej bo
wiem puli srodk6w zwil(kszenie finansowa
nia jednych kierunk6w ksztalcenia odbywa 
sil( kosztem pozostalych i w rezultacie wy

padkowa kwota dotacji dla danej szkoly nie 
ulega praktycznie zmianie. W przypadku 
podzialu srodk6w wewnq_trz szkoly, mil(dzy 

jej podstawowe jednostki organizacyjne, 
wartosc wsp61czynnik6w kosztochlonnosci 
odgrywa natomiasl istotnq_ roll(. Wniosko
dawcom, kt6rymi sq_ zwykle dziekani wy
dzial6w, chodzi wittc w istocie o to, aby 
wyrwac dodatkowy kq_sek wspolbiesiadni
kom przy ubogo zastawionym stole. 

Podczas dyskusji jaka sitt na tym tle wy
wiq_zala zaproponowano aby wszystkie 

wnioski zalatwiac pozytywnie i corocznie 
zwittkszac wartosci odpowiednich wsp6l
czynnik6w stosownie do skladanych wnio
sk6w. Zapewniloby to niezmiennosc istnie
jq_cych relacji w dluzszym okresie czasu przy 
niewielkich jedynie corocznych fluktu
acjach. Pozytywne opiniowanie wszystkich 
wniosk6w nastawiloby natomiast wniosko
dawc6w przychylnie do Rady Gl6wnej. 
Ostatecznie stwierdzono jednak, ze Rada 
Gl6wna nie powinna zabiegac o taniq po
pularnosc i wszystkie wnioski zaopiniowa
no negatywnie. 

DECENTRALIZACJA 

Na wniosek MEN Rada Gl6wna rozpa
trzyla projekt ustawy o samorzq_dzie teryto
rialnym w wojew6dztwie, a zwlaszcza za
pis art. 12 pkt 2 tej ustawy, zgodnie z kt6-
rym: ,Samorzq_d wojew6dzki wykonuje za
dania o zasittgu regionalnym okreslone usta
wami, w szczeg61nosci w zakresie szkolnic
twa wyzszego: zakladanie i prowadzenie 
szk61 wyzszych o profilu ksztalcenia istot
nym dla rozwoju wojew6dztwa, w tym w 
szczegolnosci medycznych, pedagogicz
nych, ekonomicznych, rolniczych, wycho
wania fizycznego, a takZe wyzszych szk6l 
zawodowych". 

Moina tu domniemywac, ze zapis ten 
przewiduje przejttcie przez samorzq_d woje
w6dzki nadzoru nad wszystkimi niemal ty
pami szk61 wyzszych. W podjQtej uchwale 
Rada Gl6wna zaopiniowala negatywnie ta
kie podporzqdkowanie uczelni stwierdzajq_c, 
ze uniemozliwi ono praktycznie wprowa
dzenie centralnego systemu oceny jakosci 
ksztalcenia i akredytacji oraz zwracajq_c 
uwagtt na brak korelacji omawianego pro
jektu ustawy z projektami reform dotyczq
cych egzamin6w maturalnych i systemu 
przyjttc na studia wyzsze. 

FUNDUSZ POZYCZKOWY c.d. 

Ministerstwo Edukacji Narodowej przed
lozylo kolejnq wersjtt projektu ustawy o 
Panstwowym Funduszu Pozyczkowym dla 
Student6w oraz projekt rozporz'l.dzenia Mi
nistra Edukacji Narodowej w sprawie zasad, 
trybu udzielania i splacania, oprocentowa
nia oraz umarzania pozyczek dla student6w. 

Zastrzezenia Rady Gl6wnej zgloszone do 
poprzedniej wersj i projektu ustawy dotyczy
ly przede wszystkim braku odpowiednich 
zapis6w okreslajq_cych minimalny udzial 
funduszu pozyczkowego w og61nym bilan
sie Funduszu oraz maksymalny procent po-

zyczek nie splaconych w relacji do og61nej 
puli pozyczek. Pierwszy z tych zapis6w po
winien zapobiec niewlasciwej gospodarce 
Funduszem, a w szczeg6lnosci przeznacze
niem zbyt duzych srodk6w na pozostale 
wydzielane fundusze takie jak: fundusz re
zerwowy, fundusz obslugi, fundusz inwe
stycyjny i fundusze zakladowe. Drugi pro
ponowany zapis mialby w zalozeniu chro
nic Fundusz przed utrat'l. plynnosci finan
sowej. 

Kolcjna wersja projektu ustawy, podob
nie jak uprzednia, nie przewiduje propono
wanych przez Radtt Gl6wnq zapis6w. Wi
ceministcr Jerzy Zd.rada, zabierajq_c glos w 
dyskusji stwierdzil, ze zapisy takie S'l_ Zbl(d
ne, gdyz w przyszlosci, gdy zaspokoi sittjuz 
popyt na pozyczki, ograniczalyby swobodl( 
zarz'l.dzania Funduszem. Czlonkowie Rady 
odniesli sitt jednak sceptycznie do tej argu
mentacj i wykazuj'l.c bye maze przesadn'l. 
ostroznosc i brak umiejtttnosci perspekty
wicznego myslenia. Ostatecznie, nowq_ wer
sjt( projektu ustawy zaopiniowano negatyw
nie podtrzymuj'lc zgloszone uprzednio za
strzezenia. 

NIE ODPISUJ ! ! ! 

W ostatnich tygodniach pojawily sitt w 
prasie doniesienia o ujawnionych plagiatach 
prac naukowych. Nie wypowiadaj'l.c si(( co 
do stopnia winy osoby bi!.d2: os6b posqdzo
nych o popelnienie tych plagiat6w, Rada 
Gl6wna uznala za konieczne zajttcie stano
wiska w kwestiach wykraczaj'l.cych poza te 
konkretne zdarzenia. W stanowisku swym 
Rada Gl6wna stwierdza: ,Jest spraw'l oczy
wist'l., ze od pracownika naukowego - ba
dacza maj'lcego dociekac prawdy - powin
no sitt wymagac zachowywania szczeg6lnie 
wysokich standard6w skrupulatnosci, rze
telnosci i uczciwosci w prowadzonych przez 
niego pracach naukowych oraz w publika
cjach bt(d'l.cych wynikami tych prac. Wszel
kie uchybienia w tym wzglttdzie przynoszq_ 
spolecznosci uczonych wielkq_ szkodt( -
utrudniaj'lc dochodzenie do prawdy oraz 
obnizaj'l.c autorytet uczonego w swiadomo
sci Spo!ecznej. Jest fZCCZi\. wieJkiej wagi aby 
mogq_ce sitt - jak wszttdzie - zdarzyc przy
padki nieuczciwosci byly przez spolecznosc 
uczonych zdecydowanie pot@iane. Dlate
go szczeg61ny niepok6j budzi fakt, ze w 
zwiq_zku z omawian'l. obecnie spraw'l pla
giat6w zdarzaj'l. sitt - przekazywane przez 
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pras<;_ - wypowiedzi, swiadCZ!ilCe biitdZ 0 nie
zrozumieniu biitd:l tez o calkowitym Iekce
wazeniu znaczenia rzeteinosci i uczciwosci 
w pracach naukowych. Rada Gl6wna uwa
za, ze konieczne jest piine podjt;_cie zdecy
dowanych dzialan na rzecz przestrzegania 
podstawowych kanon6w etyki pracownik6w 
nauki w spolecznosci akademickiej. W usta
wach dotycziilcych szkoinictwa wyzszego i 
nauki musziil sit;_ znaiezc przepisy umozii
wiajiilce wyci~anie daieko idiitcych konse
kwencji wobec os6b naruszajl:lcych te zasa
dy". 

Podczas dyskusji nad tekstem stanowiska 
zg!oszono r6wniez propozycjt;_jego rozsze
rzenia o kwestit;_ zwiiilzan'l_ z dose powszech
nie praktykowanym, a tu r6wniez ujawnio
nym procederem dopisywania innych os6b 
jako wsp6lautor6w wykonanej pracy ze 
wzgit;_d6w grzecznosciowych, biitd:l tez ze 
wzgi<;_du na zaieznosci sluzbowe. Podkre
siano, ze deprecjonuje to roit;_ autora publi
kacji naukowej jako tw6rcy, wypacza oce
ny dorobku naukowego oraz wplywa demo
ralizuj'l_co na mlodych pracownik6w nauki . 
Po burzliwej dyskusji uznano jednak wit;_k
szosc i'l_ glos6w iz ,odpisywanie" i ,dopisy
wanie" to jednak dwie r6zne sprawy i Iepiej 
bt;_dzie ich nie liitczyc, a spraw<;_ ,dopisywa
nia" poruszyc przy innej okazji. 

PROCEDER ,n.z.p." 

Wyzsza Szkola Bankowa (WSB) w Pozna
niu wyst'I_Pila z wnioskiem o przyznanie jej 
uprawnien do prowadzenie studi6w magi
sterskich na kierunku ,.finanse i banko
wosc". Przeprowadzona w tej uczeini kon
troia wykazala, ze tytul zawodowy Iicencjata 
mozna tu uzyskac na pewnych szczeg6Inych 
zasadach zaiedwie po 2 Iatach studi6w wy
zszych. 

Zalozycieiem WSB w Poznaniu jest To
warzystwo Edukacji Bankowej S.A. (TEB) 
w Poznaniu, kt6re uruchomilo r6wniez w 
blisko 30 r6znych miastach Og6Inopoisk'1_ 
Siec Studium Finans6w (OSSF) i zarejestro
walo te studia we wlasciwych Kuratoriach 
Oswiaty jako jednoroczne studia pomatu
raine. Zarziitd TEB zawarl umow<;_ z rekto
rem WSB, w mysi kt6rej szkola ta za odpo
wiednim wynagrodzeniem zobowi'l_zala sit;_ 
do organizacji i prowadzenia zaj<;_c dydak
tycznych w piac6wkach OSSF. W mysl do
datkowego porozumienia, wszyscy absol
wenci OSSF przyjmowani byii na studia 
wyi:sze w WSB na warunkach preferencyj
nych. Preferencje te poiegaly na zwoinie-

niu ich z egzaminu wst<;_pnego oraz na nad
zwyczajnym zaliczaniu przedmiot6w (w 
skr6cie: ,n.z.p.") przerobionych w ramach 
studium pomaturainego. Absolwentom 
OSSF oferowano dwuletni program studi6w 
wyzszych w trybie ekstemistycznym, przy 
czym, za zgod'l_ dyrektora OSSF, na zajt;_cia 
dydaktyczne wykorzystywano baz<;_ Iokain'l_ 
podieglych mu piac6wek. Sprawne funkcjo
nowanie ca!ego systemu w atmosferze zycz
liwosci i wzajemnego zrozumienia mit;_dzy 
wsp6lpracuj'l_cymi instytucjamijest niew'l_t
piiwie zaslug'l_ prof. Wladyslawa Balickie
go- Prezesa Zarz'l_du Towarzystwa Eduka
cji Bankowej, Rektora Wyzszej Szkoly Ban
kowej i r6wnoczesnie Dyrektora Og6\nopoi
skiej Sieci Studium Finans6w w jednej oso
bie. 

Analizuj'l_c wyniki przeprowadzonej kon
troii Rada Gl6wna uznala jednak, ze proce
der ,n.z.p." jest niezgodny z obowi'l_zuj'l_
cymi przepisami i uzyskanymi przez szkolt;_ 
uprawnieniami, a I 50 wydanych dotychczas 
przez szkolt;_ dypiom6w licencjackich naie
i:aloby uniewaznic jako wydanych z naru
szeniem prawa. Uznano r6wniez, ze piac6w
ki OSSF spelnialy w istocie funkcje jedno
stek zamiejscowych szkoly, a ich dzialainosc 
nalezaloby potraktowac jako pr6bt;_ obejscia 
zapis6w obowil:lzujiilcej ustawy o szkoinic
twie wyzszym. 

W tej sytuacji Rada Gl6wna ocenila na
gannie dotychczasow'l_ dzia!ainosc szko!y i 
zaopiniowala negatywnie z!ozony przez ni<~. 
wniosek. 

USLUGI INTELEKTUALNE 

W miescie Krakowie utworzono niedaw
no Krakowsk'l. lzbt;_ Edukacji i Uslug Inte
Iektuainych. Prezes Zarziitdu lzby - Jan Spie
chowicz poinformowal o tym donioslym 
wydarzeniu zar6wno Radt;_ Gl6wn'l_ jak i 
Ministerstwo Edukacji Narodowej, a korzy
stajiilc z okazji zwr6cil sit;_ do Rady Gl6w
nej z apeiem, aby ta niezwlocznie zmienila 
sw6j dotychczasowy reguiamin, przeprowa
dzila dodatkowe wybory oraz uchylila wla
sn'l_ uchwalt;_ dotycz'l_q warunk6w przyzna
wania szkolom uprawnien do prowadzenia 
studi6w magisterskich. 

W trzech koiejnych pismach Pan Prezes 
zwr6cil sit;_ r6wniez do Ministra Edukacji 
N arodowej, a by ten uchylil w trybie nadzo
ru wszystkie uchwaly Rady Gl6wnej, kt6re 
umoziiwily opublikowanie tekstujednolite
go uchwaly w sprawie warunk6w tworze
nia i prowadzenia kierunk6w studi6w, a tak-

ze a by nadai zechcial kontynuowac rejestro
wanie nowych uczelni w oparciu o ustaw<;_ 
z dnia 12 wrzesnia 1990 r. 

Rada Gl6wna z ogromn'l_ satysfakcj'l, od
notowala fakt powstania plac6wki swiad
CZ'I_Cej uslugi inteiektualne i umoi:liwiaj'l_
cej zrzeszanie sit;_ innych, swiadcz'l_cych 
podobne uslugi plac6wek. Nie dziwil tei: 
nikogo fakt, ze historyczne to wydarzenie 
mialo miejsce w Krakowie, w miescie w 
kt6rym zapotrzebowanie na uslugi intelek
tualne zawsze bylo ogrornne. Zarzuty i po
stulaty Pana Prezesa rozpatrzono bardzo 
wnikiiwie, a zgloszon'l_ z sali propozycj~, 
aby w odpowiedzi zlozyc zapotrzebowanie 
na uslug<;_ o charakterze nie w pelni intelek
tualnym, zdecydowanie odrzucono. 

Nast<;_pne posiedzenie Rady Gl6wnej od
bt;_dzie sit;_ I 2 marca br. 

Dla ,Pryzmatu" opmcowal 
prof Andrzej Halas 

Kolegium 
Rektor6w Uczelni 
Wroclawia i Opola 

Styczniowe posiedzenie KRUWiO 
(28.0 1.1998) odbylo sit;_ na Politechnice 
Wroclawskiej . Obradowano w Sali Sena
tu. 

• Pierwszym punktem programu bylo 
przygotowanie zaplanowanego na marzec 
spotkania rektor6w z przewodnicz'l_cym 
KBN prof. And(zejem Wiszniewskim. 
Przewiduje sit;_ przygotowanie material6w 
anaiitycznych pozwalaj'l,cych ocenic do
tychczasowiil wsp6lprac<;_ uczelni z Komi
tetem, w tym tez zagadnienia kategoryza
cji. Czt;_sc prac przygotowawczych zosta
nie scedowana na kolegium Prorektor6w 
ds. Nauczania. 

• Nast<;_pnie wyst'I_Pil obecny na obradach 
nowy wojewoda wroclawski Witold 
Krochmal. Jego obecnosc byla wynikiem 
przygotowan, w jakich uczestniczyl jesz
cze jego poprzednik. Aktuainy reprezen
tant wladzy panstwowej w terenie wypo
wiedzial sit;_ na temat miejsca i roli szkol
nictwa wyzszego w miescie i regionie. Pro
gram jest szczeg6Inie wazny ze wzglt;_du z 
planowanct zmianct struktury organizacyj-
nej kraju. Przewiduje sit;_, ze kontynuacj'l. 
rozpocz<;_tej wsp6tpracy bt;_dzie udziat wo
jewody w lutowym posiedzeniu KRUWiO. c> 
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Nowo mianowani profesorowie z Politechniki Wroctawskiej 

J uliusz Mrozowicz 

Juliusz Mrozowicz urodzil si(( 16.08.1938 
w Jaroslawiu. Dyplom magistra inzyniera 
budownictwa 1<1dowego (w specjalnosci 
mosty i tunele) uzyskal na Politechnice Wro
dawskiej w roku 1961. 

Po uzyskaniu dyplomu pracowal pocz<~.t
kowo jako projektant w Biurze Projekt6w 
Kolejowych we Wrodawiu, a nast((pnie (w 
latach 1965-67) jako inspektor nadzoru w 
lnspektoracie Budownictwa Rolniczego w 
Brzegu i (w latach 1967-68) w Miejskim 
Przedsi((biorstwie Budowlanym w Grodko
wie. 

Od 1968 pracuje na Politechnice Wro
dawskiej. 

¢:l • Dlugottwal<t dyskusj(( wywolal problem 
kryteri6w doboru listy nazwisk uzupelnia
j<~.cej te, kt6re S<tna Pomniku Martyrologii 
Profesor6w Lwowskich. Gl6wnym eksper
tem w sprawie ustalenia jest prof. S.S.Ni
cieja, rektor Uniwersytetu Opolskiego. 
Pierwotna tablica dokumentowala egzeku
cj(( z 4 lipca 1941 r. na Wzg6rzach W61ec
kich, ale i tu brak 2 nazwisk. Nalezy uttwa
lic ofiary innych represji, ale wobec ska1i 
zjawiska niekt6rzy proponuj<t ograniczenie 
si(( do nazwisk profesor6w 1wowskich. 
Omawiano tez mozliwosc wydania ksi<t:l
ki, kt6ra szerzej przedstawialaby problem. 
Nie usta1ono tez formy, w jakiej powinien 
bye oddany obraz strat (obelisk? tab1ica?) 
Sprawa ta b((dzie przedmiotem dalszych 
us tal en. 

Stepien naukowy doktora nauk technicz
nych nadala mu Rada Naukowa Instytutu 
Budownictwa Politechniki Wroclawskiej w 
1975 roku na podstawie rozprawy doktor
skiej ,Pr6ba modelowania procesu monta
zu na podstawie badan doswiadczalnych 
wybranego systemu budownictwa mieszka
niowego". Stepien naukowy doktora habi
litowanego uzyskal w roku 1983 na Po1i
technice Warszawskiej na podstawie dorob
ku naukowego i rozprawy pt ,Metody po
tokowe organizacji proces6w budowlanych 
o charakterze deterministycznym". 

Na Politechnice Wrodawskiej i Akademii 
Rolniczej prowadzi zaj((cia dydaktyczne z 
przedmiot6w: technologia i organizacja bu
downictwa i metodologia projektowania. 
Jest autorem program6w dydaktycznych z 
tych przedmiot6w. Byl tez organizatorem i 
kierownikiem Studium Podyplomowego 
,Technologia i organizacja remont6w, mo
dernizacji i rekonstrukcji obiekt6w budow-
1anych". 

Byl promotorem ponad 60 prac dyplomo
wych inzynierskich i magisterskich oraz 
czterech obronionych prac doktorskich. 
Obecnie jest promotorem w 3 otwartych 
przewodach doktorskich. 

Opublikowat 84 pozycje (monografie na
ukowe i dydaktyczne, poradniki inzynier
skie, artykuly naukowe i referaty na konfe
rencje naukowe krajowe i zagraniczne). Jest 
autorem lub wsp6lautorem ponad 200 opra
cowan projektowych, ekspcrtyz budowla
nych oraz opracowan naukowo-badawczych 
dla przemyslu (m.in. projekty rea1izacji roz
budowy Zaklad6w Przemyslu Tluszczowe
go w Brzegu, nowe rozwi<~.zania technolo-

• Przewodnicz<tcy Kolegium, Rektor 
UWr prof. Roman Duda poinformowalo 
dzialalnosci prowadzonego przez UWr i 
PWr ,Biura Karier". Zach~cal do stworze
nia biura srodowiskowego. 

Przedstawil tez pismo od Boguslawa Li
twinca z ,Ka1amburu", kt6ry proponuje, 
by rektorzy obj~li opiek<t (zapewne finan
sow<t) jego teatr. Rektorzy zgodzili si(( za
prosic B.Litwinca na spotkanie. 

Poinformowal, ze w wyniku wewn((trz
nego porozumienia uniwersytet6w tworz<t
cych Konferencj~ Rektor6w Uniwersyte
t6w Polskich powolano do zycia Uniwer
syteck<t Komisj(( Akredytacyjn<t. 

Prof. lgnacy Dec zaprosil zebranych na 
24 lutego, kiedy to b((dzie obchodzone 30-
lecie dzialalnosci PAT. 

giczne strop6w w remontowanych budyn
kach mieszkalnych). 

Od 1991 r. jest czlonkiem Rady Redak
cyjnej czasopisma ,Melody komputerowe 
w lnzynierii L<tdowej". 

Jest czlonkiem Sekcji Organizacji i Zarz<t
dzania K!LiW PAN, czlonkiem Komisji 
Budownictwa i Mechaniki Oddzialu PAN 
we Wroclawiu oraz czlonkiem Komitetu 
Nauki PZITB. 

W 1atach 1976-84 byl kierownikiem ze
spolu badawczego ,Opracowanie optymal
nych i bezpiecznych metod wznoszenia no
wych rodzaj6w obiekt6w budowlanych", a 
w latach 1987- 1992 kierowal seminarium 
pt. ,Metodologia projcktowania i realizacji 
obiekt6w budowlanych". 

W latach 1981-84 pelnil funkcj(( prodzie
kana Wydzialu Budownictwa L<tdowego. 

W 1996 roku powierzono mu funkcj(( kie
rownika Zakladu Metod Projektowania i 
Realizacji Budow1i w Instytucie Budownic
twa Politechniki Wroclawskiej. 

Na stanowisko docenta zostal powolany 
1.07.1985, a na stanowisko profesora nad
zwyczajncgo 1.05.1992. 

Otrzymal nagrodq Ministra Nauki, Szkol
nictwa Wyzszego i Techniki za wsp6lautor
stwo podr((cznika ,Realizacja obiekt6w bu
dowlanych - podstawy teoretyczne". Ponad
to otrzymat 13 nagr6d JM Rektora Po1itech
niki Wroclawskiej, 2 nagrody Dziekana 
Wydzialu Budownictwa L<tdowego oraz 3 
nagrody Dyrektora Instytutu Budownictwa. 
Zostal odznaczony Zlot<t Odznak<t Pol itech
niki Wroclawskiej oraz Zlotym Krzyzem 
Zaslugi. 

Jest zonaty, ma jcdno dziecko. 

• W dalszej cz((sci spotkania rektorzy 
zwiedzili kilka interesuj<tcych plac6wek 
Politechniki Wroclawskiej, szczeg6lnie te 
zwi<tzane z komputeryzacj<t. W Instytucie 
Cybernetyki Technicznej zapoznali si~ z 
mozliwosciami Internetu. W WCSS zade
monstrowano superkomputery. Centrum 
Ksztalcenia Ustawicznego zaskoczylo 
wszystkich szybkosci<t, z jak odrestauro
wano pomieszczenia po powodzi. I tu go
scie zobaczyli laboratoria komputerowc 
oraz sprz((t audiowizualny. Dzi~ki tym 
atrakcjom posiedzenie przeci<tgn~lo si(( do 
p6Znych godzin wieczornych. 

Na ostatniej stronie okladki zamiescili
smy kilka zdj((6 dokumentuj<tcych · praco
wicie przez naszych rektor6w sp((dzony 
dzien. (mk) 
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Konferencja Rektor6w 
Polskich Uczelni Technicznych 

Konferencja Rektor6w Polskich Uczelni 
Technicznych, kt6ra odbyla sit( w dniach 23-
24 stycznia w Bydgoszczy, zgromadzila w 
murach Akademii Techniczno-Rolniczej 
szczeg6lnie duze grono os6b znaczlj_cych dla 
srodowiska akademickiego. 

Opr6cz 2 ministr6w, prof. Miroslawa Hand
kego i prof. Andrzeja Wiszniewskiego, wice
ministr6w i czlonk6w Rady Gl6wnej Szkol
nictwa Wyzszego (z prof. Andrzejem Pelcza
rem na czele) obecni byli przewodniczlJ.CY kon
ferencji poszczeg6lnych grup uczelni: prof. 
Wlodzimierz Siwinski (uniwersytety), pani 
prof. Janina Jozwiak (szkoly ekonomiczne) i 
prof. Jerzy Woznicki (uczelnie techniczne). 
Dwoje ostatnich to jednoczesnie wiceprze
wodniczlj_cy Konferencji Rektor6w Akademic
kich Szk6l Polskich. 

• Debatowano nad propozycjlt zmiany cha
rakteru Rady Gl6wnej. Wynika to ze nowych 
warunk6w dzialania szkolnictwa wyzszego w 
Polsce. Prof. Pelczar bronil dotychczasowej 
formuly. 

Poniewaz system akredytacji wymaga powo
lania Akademickiej Komisji Akredytacyjnej, 
rodzi Sit( pytanie, czy srodowisko akademic
kie jest w stanie wylaniac ze swojego grana 
jeszcze wi((cej cial reprezentujlj_cych je w 
szczeg6lowych sprawach. Czy nie lepiej prze
kazae to zadanie osobnej izbie Rady Gl6w
nej? 

• Prof. W.Woznicki om6wil sprawy finan
sowe. Powr6cil do slawnej rezolucji sejmu, 
kt6ra m6wila o przeznaczaniu na naukt( 2% 
PKB . Stwierdzil, ze nalezy zabiegae nie tyle 
o pienilJ.dZe, ale o rozwilj_zania systemowe: 
zwolnienia podatkowe, polityk(( kredytowlj_ itd. 
Skrytykowano przy tej okazji formult( tworze
nia budzetu pailstwa, kt6ry jest ksztaltowany 
przez decyzje bezimiennych urzt(dnik6w. Bye 
moze ktos gdzies juz opracowal plan budzetu 
na 1999 rok i zadne zabiegi nie SlJ. w stanie 
zmienie tej decyzji. 

• Min. Andrzej Wiszniewski przedstawil 
budzet KBN: wynosi on 0,471% PKB (zamiast 
oczekiwanego I%). Stwierdzil, ze szkolnictwo 
wyzsze jest nier6wnoprawnym partnerem w 
stosunku do jednostek PANowskich i badaw
czo-rozwojowych. Dotacja z KBN w przeli
czeniu na 1 pracownika poszczeg61nych ty
p6w plac6wek wyglltda niekorzystnie dla 
uczelni. Pracownik JBR dostaje 70% dotacji 
pracownika PAN, a pracownik uczelni - tylko 
30%. Uzasadnia sit( to faktem dotacji ministe
rialnej. 

Prof. Wiszniewski zamierza w biezlj_cym 
roku zwit(kszye udzial szkolnictwa wyzszego 
w dotacji KBN do 50%. 

Postulowana jest restrukturyzacja JBR-6w, 
kt6re SlJ. ,czarnymi dziurami" poch!aniaj~:tcy-

mi srodki finansowe. 
Prof. Wiszniewski poinformowal tez o po

wolaniu komisji etyki w nauce pod przewod
nictwem prof. Aleksandra Gieysztora i o tym, 
ze uproszczono prenumerat(( czasopism przez 
likwidacj(( Funduszu Upowszechniania Nauki. 

• Wystlj_pienie min. Handkego bylo poswit(
cone zmianom strukturalnym systemu eduka
cji. Lata 2002-2004 b((dl:l okresem ostrego 
minimum populacji 7-latk6w. Szkolnictwo 
powszechne b((dzie niedocilj_zone. Ulatwi to 
przeprowadzenie daleko id~:tcej reformy. Mimo 
kryzysu nie zaklada sit( spadku bezwzgl((dnej 
liczby student6w. 

Konferencja Rektor6w przygotowala ode
zwy, kt6re publikujemy ponizej. 

Mozna sit( domyslac, ze podobne uchwaly 
zapadn~:t na posiedzeniu KRASPu . 

Bydgoszcz, 23.01.1998 

Uchwala 

Konferencji Rektorow 
Polskich Uczelni Technicznych 

o postulowanych celach 
po/ityki pa~istwa 

w od11iesie11iu do szkol11ictwa wyiszego 

Wazn~:t cz((sCilt niezb((dnych w naszym kra
ju reform ustrojowych jest wprowadzenie 
zmian systemowych w szkolnictwie wy
zszym. Wynika to z istniej~:tcych wyzwan cy
wilizacyjnych i rozwojowych. Zmiany te SlJ. 
konieczne do przezwycit(zenia istniej~:tcych 
barier rozwojowych uniemozliwiaj~:tcych za
spokajanie przez szkoly wyzsze rosn~:tcych 
aspiracj i edukacyjnych znacznej cz((sci mlo
dziezy. 

Aby osilj_gnlJ.e ten wielkiej wagi eel, nalezy 
d~:tzye do realizacj i rezolucji Sejmu z dnia 13 
pazdziernika 1995, postuluj~:tcej wzrost udzia
lu w PKB szkolnictwa wyzszego do 2% i 
nauki do I%. W6wczas bt<dzie mozliwe 
zwi((kszenie o ok. 50% dostt(pnosci do stu
di6w, w tym zwlaszcza do studi6w dziennych, 
mierzonej odpowiednim wskaznikiem skola
ryzacji. 

Koniecznym warunkiem dla osi~:tgni((cia 

tego celu jest zwit(kszenie naklad6w budze
towych na szkolnictwo wy:i;sze, tak aby z 
poziomu ok. 0,8% PKB wzrosly one do wy
sokosci przewidywanej w wy:i;ej wymienio
nej rezolucji Sejmu. Gdyby jednak uwarun
kowania budzetu Panstwa nie pozwoli!y na 
pelni:tfealizacj(( tej rezolucji, brakujlj_ce srodki 
moglyby bye pozyskiwane przez szkoly wy
zsze ze :i:r6del pozabudzetowych pod warun
kiem wprowadzenia odpowiednich mechani
zm6w systemowych. 

Konieczne jest ustawowe ustanowienie 
nowego modelu publicznej szkoly wyzszej, 
uwolnionej od kr((pUj~:tcych jl:l wi((z6w w za
kresie organizacji i zarzlj_dzania, ale dzia!aj~:t
cej w poczuciu spolecznej misji i odpowie
dzialnosci oraz poddanej publicznemu nad
zorowi. Niezb((dne jest takze dostosowanie 
do tego systemowego otoczenia uczelni. 

Postulowane zmiany modelowe i system o
we powinny bye wprowadzone ustawowo 
przez: 

• ugruntowanie prawa w!asnosci zasob6w, 
w tym nieruchomosci oraz kapital6w na kon
tach bankowych ucze lni; 

• stworzenie sprzyjaj~:tcych warunk6w za
cilj_gania krdyt6w bankowych przez publicz
ne szkoly wyzsze; 

• pozostawienie samodzielnosci uczelni w 
sposobie wyznaczania zadail dla kadry aka
demickiej; 

• przyznanie,na okrcslonych zasadach, pra
wa do tworzeia uczelnianych system6w pla
cowych i realizacji elastycznej polityki ka
drowej; 

• zamian(( nadzoru rz~:tdowego na nadz6r o 
charakterze publicznym, wykonywany przez 
odpowiednilJ. rad(( danej szkoly wyzszej w 
zakresie spraw gospodarki i finans6w; 

• przyznanie autonomii w zakresie kreowa
nia, przy spelnieniu okreslonych warunk6w, 
federacji i zwilj_zk6w uczelni oraz struktur 
wewn~:ttrz-uczelnianych; 

• ZWit(kSzcnie udzia!u srodk6w pozabudze
towych w finansowaniu Uczelni, poprzez -
mi((dzy innymi - wprowadzenie sprzyjaj~:t
cych rozwi~:tzan w systemic podatkowym oraz 
zasady wsp61platnosci za studia, w warun
kach jednak stopniowego powit(kszania do
tacji budzetowej na szkolnictwo wyzsze 
zgodnie z rezolucj~:t Sejmu; 

• ustanowienie instytucji ds. standaryzacji 
i akredytacji powszechnej w szkolnictwie 
wyzszym, wl~:tczaj~:tc w to Rad(( Gl6wn~:t 
Szkolnictwa Wyzszego dzia!ajlJ.q w zmody
fikowanej formule; 

• wprowadzenie ustawowej zasady instytu
cjonalnego reprezentowania akademickich 
szk6l wyzszych przez Konferencj(( Rektor6w 
Akademickich Szk6! Polskich (KRASP). 

Przede wszystkim tym celom powinno slu
zye przyj((cie przez Parlament nowej ustawy 
pn. ,Prawo o szkolnictwie wyzszym". 

Dla niezbt(dnego przyspieszenia rozwoju 
bazy materialnej kszta!cenia, opr6cz utrzy
mania gwarancji finansowania remont6w i 
inwestycji ze srodk6w bud:i;etowych, koniecz
nym elementem w systemowym otoczeniu 
publicznej szko!y wyzszej w zmienionym 
modelu, powinna stae sit( mozliwose wyko
rzystania na te cele funduszy kredytowych. 
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Dobrze slui:yloby temu celowi zrealizowanie 
propozycji Ministra Edukacji Narodowej 
zgloszonej na posiedzeniu Prezydium 
KRASP w dniu 12 listopada 1997, dotycz'l_
cej ustanowienia gwarantowanego przez 
Rzil_d, specjalnego funduszu instytucjonalne
go kredytowania inwestycji w szkolach wyi:
szych. 

Przewodniczqcy Komisji 
prof.dr hab. Jerzy Woznicki 

Bydgoszcz, 24.01.1998 

Stanowisko 
Konferencji Rektorow 

Polskich Uczelni Technicznych 

w sprawie aktualnej sytuacji finanso
wej szkolnictwa wyiszego 

W ostat:nich Jatach nast((puje stale pogarsza
nie sit; kondycji polskiej edukacji, a przewi
dywany budi:et panstwa na rok 1998, zakla
daj'l_cy wzglt;dny spadek finansowania szkol
nictwa wyi:szego i nauki, prowadzi wrt;cz do 
katastrofy w tych dziedzinach, tak wai:nych dla 
rozwoju kazdego kraju. 

Szkoly wyi:sze, dostrzegaj'l_c edukacyjne 
aspiracje spoleczenstwa, a taki:e pot:rzeby kraju 
zwi'l_zane, mit;dzy innymi, z procesem wcho
dzenia do struktur curopejskich, w Ia tach dzie
wit;cdziesi'l_tych zwit;kszyly ponad dwukrotnie 
liczbt; student6w. Stalo sit; tak dzit;ki inicjaty
wie i ogromnemu wysilkowi srodowisk aka
demickich, a t:aki:e dzit;ki finansowemu zaan
gai:owaniu sit; student6w i ich rodzin . Przy
rost liczby student6w nastt;powal jednak bez 
wymaganych inwcstycji. W wyniku polityki 
oszczt;dnosci budi:etowych rezerwy wlasne 
uczelni zostaly wyczerpane i polskie szkolnic
two wyi:szc znalazlo sit; na krawt;dzi katastro
fy. Oszczt;dzanie na cdukacji narodowej spy-

Dwa 
rajdy w roku 

W dniach 17-19.10.1997 odbyl si~ III 
Rajd Jesienny Studentow w Gory Bial

skie zorganizowany przez Wydzial Elek

tryczny. Tradycyjnie juz Wydzia1 Elektrycz
ny organizuje je dwa razy w roku dla wszyst

kieh student6w PWr. Imprezy te S£1 w za
sadniczej czttsci Iinansowane centralnie, a 

patronat nad nimi obj11.l Rektor PWr - prof. 
A.Mulak. Idea tych studenckieh wypad6w 

znajduje tez poparcie prorektora ds. naucza
nia prof. L.Jacaka. 

W rajdzie jesiennym wzi((to udzial 291 

student6w wszystkich wydzial6w (najmniej, 

bo lrzech, bylo g6rnik6w, najwi((cej - 80-

elektryk6w). Pojawil sit< wsr6d student6w 

tez kierownik Sekcji Spraw Studenckich 
Dzialu Nauczania, mgr ini:. A.Solecki. 

Noclegi zam6wiono w Boleslawowie, do 

cha Polskt; na pozycjt; cywilizacyjnie zanie
dbanych panstw europejskich. 

Spadek finansowania budi:etowego szkol
nictwa wyi:szego w Polsce, szczeg6lnie wi
doczny w przeliczeniu na jednego studenta, 
musi prowadzic do obnii:ania jakosci ksztal
cenia. Srodowisko akademickie nie moi:c sit; 
z tym pogodzic. Dotychczasowe, wielokrot
nie ponawiane apele, uchwaly i stanowiska 
senat6w wyi:szych uczelni, konferencji rekto
r6w i Rady Gl6wnej Szkolnictwa Wyi:szego, 
przedstawiaj'l_ce opisan11. sytuacj«. i zawieraj'l_
ce wyrazne prognozy, nie odniosly skutku. 

W celu niedopuszczenia do dalszego obni
i:ania sit;jakosci studi6w uczelnie mog11. wit;c 
bye zmuszone do znacznego ograniczenia licz
by rekrutowanych student6w. 

Przewodniczqcy Komi~ji 
prof.dr hab. Juzy Woinicki 

Bydgoszcz. 24.01 .1998 

Uchwala 
Konferencji Rektorow 

Polskich Uczelni Technicznych 

o postulowanych zmianach 
w systemie pozyskiwania 

i rozdzia/u srodkow IIQ badania naukowe 

W krajach rozwinit;tych badania naukowe 
uwazane Sll. za jeden z gl6wnyeh czynnik6w 
warunkuj11.cych wzrost gospodarczy i cywili
zacyjny awans spoleczenstw. 

Badania naukowe stanowiq tei: warunek ko
nieczny skutecznego prowadzenia ksztalcenia 
na poziomie wyi:szym. W zwi11.zku z tym, po
mimo trudnoki budi:etowych, nieodzownc jest 
d<ti:enie do pelnej realizacji rezolucji Sejmu z 
dnia 13 pazdziemika I 995 roku postuluj11.cej 

kt6rego uczestnicy rajdu dotarli z Klodzka 
zam6wionymi autobusami. Jcchali przez 

Stronie Sl., gdyz wiele dr6g bylo jeszcze 
zniszczonych w wyniku powodzi. 

Juz w pi£ltek wszyscy uczestnicy imprezy 
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wzrost udzialu nauki w PKB do poziomu I%. 
Bardzo wazne jest taki:e zaplanowanie tego 
wzrostu w formie konkretnych zobowi~tzan na 
kolejne lata w taki spos6b, aby szkoly wyzsze 
i inne instytucje prowadz1J.CC badania nauko
we mogly planowac dlugofalowe przedsit;
wzit;cia badawcze w warunkach niezbttdnej 
stabilnosci finansowania i ze swiadomosci'l_ 
jasno zarysowanych perspektyw. 

Brak wyraznego programu poprawy sytuacji 
polskiej nauki - l<tcznie z brakiem harmono
gramu dzialan - jest istotn11. przyczyn11. ogra
niczania przez srodowisko naukowe pr6b po
dejmowania ambitnych przedsit;wzit;c badaw
czych, a to z kolei jest przyczyn1J. zbyt malej 
liczby tak bardzo potrzebnych gospodarce 
osi11.gnit;6 naukowych i ograniczenia udzialu 
Polski w nauce swiatowej. 

Obok systematyczncgo w ci11.gu najblii:szych 
3-4 I at wzrostu naklad6w na naukt; potrzebnc 
S<t taki:c zmiany w systemic pozyskiwania i 
rozdzialu srodk6w na badania naukowe. Po
stulowane zmiany, mogll.CC przyniesc efekty, 
S<t nastt;puj'l_ce: 

• stworzenie systemu zacht;t, gl6wnie podat
kowych , dla jednostek gospodarczych inwe
stuj'l_cych w badania naukowe i wdrai:anie ich 
wynik6w, 

• restrukturyzacja jednostek badawczo-roz
wojowych w kierunku zwit;kszcnia ich efek
tywnosci, 

• zapewnienie rozdzialu srodk6w na bada
nia naukowe pomit;dzy jednostki, proporcjo
nalnic do ich rzeczywistego potcncjalu i po
twierdzonej produktywnosci naukowej, bez 
stosowania przyj((tych przelicznik6w dyskry
minujll.cych pracownik6w naukowych zatrud
nionych w szkolnictwie wyi:szym. 

Pn;ewodniczqcy Konferencji 
prof.dr !tab. Juzy Woznicki 

wyruszyli na prze!Qcz Plaszczyna. 
Drugiego dnia do wyboru byty dwie tra

sy. Okolo 90 os6b udalo si(( do Jaskini Nie

dzwiedziej w Kletnie, a potem przez Snie:l
Dokoticzeuie 110 \'lrouie 17 

Fot.A.Stafiniak 
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WYDZIAL 
MECHANICZNO-ENERGETYCZNY 

Co bylo, 
co bQdzie ... 

Ubieg!y rok byl43 rokiem pracy Wydzia
lu Mechaniczno-Energetycznego. Byl torok 
duzych osiqgnitt6 dydaktycznych wydzialu. 
W pazdzierniku uruchomiono studia dzien
ne inZ:ynierskie w filii Politechniki Wroclaw
skiej w Walbrzychu, w ramach specjalnosci 
Termoenergetyka oraz Ekologia w energe
tyce. W zwi<tzku z duzym zainteresowaniem 
przemysht uruchomiono r6wniez zaoczne 
studia inZ:ynierskie we Wrodawiu 
i w filii w Walbrzychu. Na ukon
czeniu S<tjuz prace dotycz<tce uru
chomienia w br. nowego interdy
scyplinarnego kierunku dyplomo
wania o roboczej nazwie Zarzq
dzanie produkcjq i marketing w 
energetyce. Kierunek ten ma l<tczy6 
fachowe przygolowanie inzynier
skie w zakresie szeroko pojC(tych 
zagadnien energetycznych z przy
gotowaniem z zakresu organizacji, 
zarz<tdzania, prawa i finans6w. Ta
kie wszechstronne przygotowanie 
absolwent6w jest konieczne, gdyz 
rosnie zapolrzebowanie przemyslu 
energetycznego na pracownik6w o 
szerokich kompetencjach. 

Podobne cele przyswiecaj<t r6w
niez uruchomieniu w tym roku na 
wydziale dwusemestralnego stu
dium podyplomowego pod nazw<t 
Systemy Zarzqdzania i Nowe Tech
nologie w Energetyce i Cieplow
nictwie. Studium ma charakter na
uczaj<tco-praktyczny i przeznaczo
ne jest gl6wnie dla kadry kierow
niczej wyzszego i sredniego szcze
bla oraz kadry inzynierskiej w 
przedsittbiorstwach energetyki za
wodowej, cieplownictwa i pion6w 
energetycznych w krajowych 
przedsittbiorstwach przemyslo
wych. Celem studium jest dostar
czenie sluchaczom wiedzy przy
datnej w umiej!;(tnym zarz<tdzaniu 
przedsittbiorstwem energetycznym i w pro
gnozowaniujego rozwoju w warunkach go
spodarki rynkowej. 

W ubieglym roku rekrutacja na studia zo
stala poprzedzona szerok<tkampani<tpromo
cyjnq, w kt6r<t obok dziekanatu i wladz in
stytut6w oraz pracownik6w wydzialu wl<t
czyl sitt Zarz<td Elektrociep!owni we Wro
c!awiu. W rezultacie 1997 rok charaktery-

zowal sitt znacznym wzrostem (o ponad 
30%) liczby sludent6w. Litczna liczba stu
dent6w na studiach dziennych i zaocznych, 
wraz z fiJi'!., wynosi obecnie 1050. W 1997 
roku studia ukonczylo 103 absolwent6w, w 
tym 18 inzynier6w i 85 magistr6w inzynie
r6w. 

Dzittki stalej pracy rady programowej 
wydzialu, w sklad kt6rej obok pracownik6w 
Wydzialu Mechaniczno-Energetycznego 
wchodz<t jego absolwenci, przedstawiciele 
przemyslu: mgr inz. Jan Jttdrusik z Zespolu 
Elektrocieplowni Wrodaw SA, mgr inz. 
Edmund Kraska - dyrektor Elektrowni Tu
r6w, mgr inz. Tadeusz Karski - dyrektor 
RAFAKO SA - wydzial stara sitt aby jego 
oferta dydaktyczna stale sitt rozszerzala w 
taki spos6b, a by dostosowa6 profil wyksztal-
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ropejskich. Rozpoznajemy przy tym system 
tzw. punkt6w kredytowych. Dziekan wyra
zil juz kilkadziesi<tt razy zgodtt na wyjazdy 
pracownik6w w ramach wsp6lpracy mitt
dzynarodowej. Wzorem lat ubieglych, w 
1997 roku dwukrotnie zorganizowano wy
cieczki dydaktyczne dla student6w V roku 
do elektrowni j'tdrowych w Czechach i Slo
wacji. Wydzial goscil r6wniez liczne dele
gacje zagraniczne oraz jedn'l_ 26-osobow'l 
wycieczktt dydaklyczn'l_ z Niemiec. Goscie 
zwiedzali laboraloria i zapoznawali sitt z 
pracami prowadzonymi przez wydzial. 

Nowoczesne ksztalcenie i prowadzenie 
prac badawczych, zwlaszcza na naszym 
wydziale, wymaga wlasciwego stanu calej 
infraslruktury jednostek wchodz<tcych w 
sklad wydzialu oraz nowoczesnego wypo-

sazenia laboratori6w. Od wielu 

FotKrzysztof Mazur !at infrastruktura budowlana nie 
ulegala tu wielkiej zmianie. W 
dw6ch poprzednich latach dzitt
ki wsp6lpracy naukowo-dydak
tycznej z wielkimi zakladami 
przemyslowymi zwi'l_zanymi z 
energetyk<t nast<j_pil w tej dziedzi
nie istotny przelom. W maju ubie
glego roku z inicjatywy J.M. Rek
tora Politechniki Wrodawskiej 
odbyla siC( uroczystos6 wmurowa
nia aktu erekcyjnego w budynku 
A-4. Prace odbywaj<t sil:( bardzo 
sprawnie i na zakonczenie 1997 
roku osi<tgnittto ju:Z stan surowy 
zamknittty. We wn!;(trzu bttd't sitt 

cenia do wymagan rynku i zwittkszenia w 
ten spos6b konkurencyjnosci absolwenl6w 
na tym rynku. 

Wa:Zn<t dzialalnosci<t wydzialu w br. byla 
lei: wsp61praca z zagraniq. Wydzial uczest
niczyl w mittdzynarodowych programach 
edukacyjnych (TEMPUS, Socrates) i wsp6l
pracuje z r6i:nymi uczelniami. Kilkunastu 
student6w odbylo praktyki na uczelniach eu-

miescily zar6wno sale dydaktycz
ne jak i pomieszczenia do pracy. 
Jesli chodzi o wyposazenie labo
ratori6w, Mniej optymistyczny 
jest fakt, i:e wobec ogromnych 
trudnosci finansowych calego 
szkolnictwa wyi:szego od wielu 
Jat niezbyt wiele zmienia sitt w 
wyposazeniu laboratori6w. 

Przedmiotem slalej troski 
wladz i Rady Wydzialu jest 
wzmocnienie struktury organiza
cyjnej i kadrowej. W ubieglym 
roku brak bylo nowych nomina
cji profesor6w tytularnych. Z ze
stawienia wynika, ze jest 6 os6b, 
kt6re potencjalnie moglyby wy
st<j_pi6 o nominacjl:(. Na przeszko
dzie stoi tu brak wypromowanych 

doktor6w, albo tei: brak wydanej ksi11.i:ki. 
Pewnym optymizmem w tym wzglttdzie na
pawa fakt, ze w 1997 roku habilitowaly sil:( 
na wydziale 2 osoby, 5 os6b obronilo prace 
doktorskie, na studia doktoranckie trafilo 14 
naszych absolwent6w. Pracownicy wydzia
lu wydali w ubieglym roku 1 ksi<t:lktt, 7 pod
rttcznik6w i monografii oraz kilkadziesi<tt 
puhlikacj i. 
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Niech zyje nam g6rniczy stan ... 
We Wroclawiu ... 

Na Wydziale G6miczym, w ramach do
rocznych obchod6w barb6rkowych, mialy 
miejsce uroczystosci, kt6re zgodnie z wie
loletni11_juz tradycjq, stanowi11_ wklad w two
rzenie akademickiej przestrzeni wsp6lzycia 
pracownik6w i student6w. W dniu 4 grud
nia 1997 r. mialo miejsce spotkanie, na kt6-
rym zostaly zlozone zyczenia pracownikom 
Wydzialu i wyr6znionym studentom. Zgod
nic ze zwyczajem, dopiero w6wczas wr((
czone zostaly nagrody Dziekana oraz Dy
rektora Instytutu G6rnictwa i dodatkowo 
tym razem, w ramach podzi((kowania, wr((
czono symboliczne upominki osobom zabie
gaj11_cym o mienie Wydziaru podczas powo
dzi , jaka nawiedzila w tym roku takze i 
Wroclaw. 

Wieczoma impreza dla pracownik6w i stu
dent6w odbyla si« w Palacyku, dawnym 
osrodku studcnckim. Impreza ta ma sw6j 
specyficzny charakter- panie i panowie ba
wi11_ si(( osobno, w oddzielnych pomicszcze
niach odizolowanych takze akustycznie. 
Cz((sc przeznaczona dla pan nosi nazw(( 
Czomber babski, natomiast dla tn((zczyzn
Tablica piwna. Impreza przeprowadzana jest 
zgodnie z wczcsniej przygotowanym scena
riuszcm. Jedynie gl6wni aktorzy zaplanowa
nych zabaw dobierani s11_ ad hoc, cz((sto 
wbrew ich wyraznemu sprzeciwowi, spo
sr6d zaproszonych uczestnik6w, do kt6rych 
nalez11_ aktualni i byli pracownicy, studenci 
i absolwenci Wydzialu G6miczego, przed
stawicielc wladz Szkoly a takze inne osoby 
z Wydzialem zwi11_zane. 

Tegorocznym Przewodnicz11_cym Wysokie
go Prezydium, a w sprawach piwnych za
wsze nieomylnego, byl stara strzecha Lech 
Gladysiewicz. W utarczkach z niesfomymi 
gwarkami wspomagany byl przez starq_ 
s trzech~ Zbyszka N((dZ((. Law~ starszych 
(pracownicy) reprezentowal kontrapunkt 
Jacek Urbanski a Law~ mlodszych (studen
ci) - kontrapunkt Slawek Jerzak. Wsp6lne 

• spicwy intonowal kantor Jurek Cygan. Cha
rakterystycznym elementem wszystkich ske
czy, dowcip6w i facecji opowiadanych czy 
to w nagrod((, czy za kar((, jest j((zyk - nad 
wyraz j((drny i prawdziwic m((ski .. . Tabli
ca piwna tradycyjnie km'Jczy si(( patriotycz
nymi spicwami. Piesn Legiony zostala spon
tanicznie zainicjowana przez Macka Haw
rysza. 

Czomber Babski tradycyjnie przygotowa
ly mlode lisice (studentki III roku) pod wo
dz(\starej lis icy Gabrieli Paszkowskiej. Pod
czas imprczy, nad wsp6ln1j zabaw(\ i spie
wami piecz(( miala stara lisica - Dziekan 

Monika Hardyg6ra. A zadanie to nie bylo 
latwe- w tegorocznym Czombrze uczestni
czylo prawie 80 lisic . Pani Dziekan wladz(( 
SW(\ sprawowala wspomagaj(\c si(( specjal
nymi ,insygniami", kt6re niestety, nie wy
trzymaly ci((zaru obowi1jzk6w i p((kly przcd 
koncem imprezy. Nie przeszkodzilo to dal
szej zabawie i realizacji celu, kt6ry pasta
wily sobie mlode lisice, tj. ostatecznej kom
promitacji rodu m((skiego (w szczeg6lnosci 
kilku gwark6w). 

Dzialania integruj11_ce spolecznosc pracow
nicz(\ z braci11_ studenck11_ trwaly okolo 3 go
dzin. Potem rozpocz((la si(( koedukacyjna 
CZ((SC imprezy - dyskotcka w Sali lustrzanej. 
Wydaje Si((, ze w tej CZ((SCi imprezy nacisk 
polozono na zachowania ingracjacyjne. 

Przyklad poprzednich !at pokazuje, ze 
pr6cz wspomnien ze wsp6lnej zabawy po
zostaj(\ doswiadczenia nie do zdobycia pod
czas wyklad6w czy cwiczen, oraz pami1jtka 
- specjalnie nat(( okazj(( wykonane okolicz
nosciowe kufle i czarki. 

... i w Legnicy 
,G6rniczy stan hej , niech zyje nam g6rni

czy stan ... " - te slowa Hymnu G6rniczego 
zabrzmialy I 5 stycznia 1998 w klubie gar
nizonowym w Legnicy. Tym razem Wydzial 
G6rniczy Filii Legnickiej PWr swi((towal 
przesuni((t(\ w czasie ,Barb6rk«"· Na uro
czystosc przybyli zaproszeni goscie, m. in.: 
dziekan WPPT- prof. Ryszard Grz(\slewicz, 
dziekan Wydzialu Mechaniczno - Energe
tycznego - prof. Mieczyslaw Lech, dyrek
tor filii PWr w Jeleniej G6rze - dr Maciej 
Pawlowski, przedstawiciele Centrum Szko
lenia L(\cznosci WP w Legnicy - plk. An
drzej Boryczko i plk. Janusz Koenig. Juz w 
progu wszyscy goscie byli serdecznie wita
ni przez dyrektora fi lii dr Henryka Barto
szewicza oraz fuks6w, kt6rzy kierowali 
przybylych pan6w na Karczm~ Piwnq_, a 
panic na Comber Babski. 

Dyrektor H.Bartoszewicz zaprosil na pre
zesa Karczmy Piwnej dr Zbigniewa N((dZ(( . 
Kantorem Lawy Starszych zostal dr Slawo
mir Jerzak, a Lawy Mlodszych - mgr Jerzy 
Cygan. Prezes Prezydium oglosil regulamin 
Karcz my Piwnej, w kt6ryrn przewidziane S(\ 

nagrody, ale i kary (np. zakucie w dyby na 
okreslony czas). Po odspiewaniu Hymnu 
G6rniczego padl rozkaz ,Fuksy, piwa!" 
(fuksy - studenci pierwszego roku, najmlod
si na sali) i przy og61nym stukocie pustymi 
kuflami o stoly serwowano zlocisty plyn. 

Kantor Lawy Mlodszych poprowadzil 
.. modlitw~" z prosbami o r6zne laski i po
dzi((kowaniami za juz otrzymane. Prosby 
dotyczyly zar6wno spraw politycznych, 
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uczelni, wydzialu, ale takZe spraw intym
nych. W Karczmie Piwnej kr6luje piosenka 
biesiadna oraz tradycyjne piesni g6rnicze. 
Oglaszane Slt liczne konkursy, kt6rych 
uczestnicy staj(\ na pustej beczce po piwie. 
Przyst((pUj(\ do nich osoby wywolywane 
przez Prezydium od najstarszych rang(\ g6r
nicz(\ i najwazniejszych gosci po najmlod
szych. Kazdy staj(\cy do konkursu musi si(( 
zameldowac przed Wysokim, a w sprawach 
piwnych nigdy nieomylnym Prezydium. Naj
wi((ksze problemy z meldunkiem mial plk 
Andrzej Boryczko - logistyk Centrum Szko
lenia L1jcznosci WP, kt6ry cztery razy po
wtarzal meldunek skladany kapralowi - dr 
Zbigniewowi N((dzy. W przypadku nieza
dawalaj'l,cych odpowiedzi na pytania i za
gadki, a zdarza si(( to cz((sto, pytany musi 
opowiedziecfacecj~, czyli historyjk(( z zy
cia g6rniczego czy uczelni, albo zaspiewac. 
Slt r6wniez konkursy mi((dzy lawami i pu
charowy konkurs picia piwa. Nagrod(\ w 
konkursachjest CZ((Sto nast((pny kufel piwa. 

Piesn ,Stanmy bracia wraz" oznacza zbli
zanie si(( do konca m((skiej cz((sci uroczy
stosci. Po odspiewaniu na stoj(\co (bez ku
fli piwa) co najmniej osmiu zwrotek ,Mar
sza Polonii" panowie w odpowiedniej ko
lejno5ci, zaczynaj(\c od najstarszego rang(\ 
g6mika i zaproszonego goscia, udali si(( na 
Comber Babski. 

Tam bawily si(( mlode lisice - czyli stu
dentki I i II roku Wydzialu G6rniczego w 
Legnicy i stare lisice czyli panie reprezen
tuj11_ce Wydzial G6rniczy i uczelni((. W Pre
zydium zasiadla i prowadzila zabaw(( pani 
dziekan - prof. Monika Hardyg6ra, a po
magaly jej w tym dzielnie studentki II roku 
- Anna Mr6z i Liliana Trzeciak, kt6re przy
gotowaly tez liczne konkursy. Tu nie bylo 
kar, ale byly nagrody, np. kostka w((gla ob
wi1jzana czerwon(\ wst(\Zk(\. Repertuar pio
senek byl podobny jak w Karczmie Piwnej. 
W przypadku nieznajomosci tekstu, mozna 
bylo korzystac ze spiewnik6w, kt6re zosta
ly wr((czone paniom przy wejsciu. 

Panowie, aby uczestniczyc we wsp6lnej 
zabawie, musz1jpokonac wszelkie przeszko
dy i wypelnic wymyslone przez Panic zada
nia. Tym razem stara lisica - Monika Har
dyg6ra ,rzucila" pan6w na kolana i musieli 
oni przejsc kilka metr6w w tej pozycji. Reszta 
lisic zaintonowala ,przerywnik legnicki", z 
kt6rego mozna bylo Si(( dowiedziec, ze W 

Legnicy nie ma porz(\dnych chlopc6w, a Slt 
jedynie porz<tdne dziewczyny. Mysl«, ze pa
nic zmienily jednak zdanie po odspiewaniu 
przez plk Andrzeja Boryczk(( nadzwyczaj sil
nym i czystym glosem arii ze znanych opere
tek. Nast(\pily wsp61ne spiewy, po czym uda
no si(( na tance do sali, w kt6rej wczesniej 
odbywala si(( Karcz rna Piwna. 

Dokofrczenie na £tronje 26 
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Ad res 
dla kazdego 

Od dluiszego czasu bylo dyskutowane i 
realizowane przedsir:wzir~cie utworzenia na 
Politechnice Wroclawskiej og6lnodostw
nych studenckich laboratori6w kompulero
wych. Apetyt student6w zostal rozbudzony 
po doprowadzeniu instalacji sieciowej do 
osiedla studenckiego, na Wittigowie ". Nie
kt6rzy twierdz~ ie jest to obecnie jedno z 
wir:kszych centr6w hackerskich w Europie. 

idea umoiliwienia kaidemu studentowi 
korzysLania ze sprzr:tu, kt6ry dla wielu lu
dzi jest synonimem nowoczesnej techniki, 
okazala sir: bardzo nosna. Zidentyjikowalo 
sir: z nim duie grono pracownik6w Politech
niki. Przygotowano przetarg na dostawr: 
sprzr:tu. Ewenementem jest skala inwesty
cji, poniewai chodzi tu o okolo 500 kompu
ter6w. Jest to zatem najwir:ksza akcja mo
dernizacji zasob6w dydaktycznych w skali 
kraju . Wprowadza sir: tei nowa jakosc -
powszechno.sc dostwu do komputera. 

Zwr6cilismy sir: o wypowiedi do jednego 
z gl6wnych inspirator6w pomyslu, Prorek
tora ds Nauczania prof. Lucjana Jacaka i 
do pelnomocnika prorektora ds studenckich 
laboratori6w komputerowych prof. Jana 
Zarzyckiego. 

- Jaki br:dzie ten oczekbvany sprzr:t? 

Prof. Jacak - B~dzie to standardowe wy
posazenie laboratori6w studenckich, ale 
dzi~ki temu, ze sprz~tjest nowoczesny, uzy
skamy lepsz~ pracowni~, niz wi~kszosc 
utworzonych kilka lat temu laboratori6w 
komputerowych np. na uniwersytetach ame
rykanskieh. Sprawil to post~p technologicz
ny. 

- Czy rzeczywiscie kai;dy student br:dzie 
mogl swobodnie korzystac z nowego sprzr:
tu? 

(J) - Zakladamy, ze komputery b~d~ w 
50% wykorzystywane na potrzeby zaj~c dy
daktycznych, a w pozostalym czasie - przez 
student6w, co nie znaczy, ze bez nadzoru. 
B((d~ to wi~c typowe pracownie kompute
rowe ,pierwszego dost~pu", to jest takie, 
kt6re bylyby dost~ne dla student6w w sze
rokim zakresie czasowym. Mamy nadziej((, 
ze uda nam si(( opracowac regulamin, kt6ry 
zapewni dwuzmianowosc obslugi. Chcemy, 
by kazdy student mial sw6j adres na serwe
rze, czyli swoje ,konto internetowe". 

- Gdzie wir:c ma udac sir: student, i;eby 
skorzystac z komputera? 

(J) - Nie budujemy jednej wielkiej sali 
komputerowej. Zamierzamy raczej do roz
dzielenia sprz((tu na mniejsze sale znajdu-

j~ce si(( w r6znych gmachach Politechniki 
Wroclawskiej. 

(Z) - Nie b((d~ one jednak mniejsze niz 
12 stanowisk, co wynika zar6wno z mini
malnej liczby student6w w grupie laborato
ryjnej, jak z potrzeby racjonalizacji obslugi 
kadrowej. W sumie b((dzie wi((c od 20 do 
25 sal, z czego okolo I 0- duzych. Najwi((k
sze b((d~ mialy 40-50 komputer6w. 

Poniewaz cz~sc komputcr6w w juz istnie
j~cych laboratoriach jest przestarzala, nast~
pi przy tej okazji CZ((SCiowa wymiana wy
posazenia na nowsze. lnne laboratoria otrzy
maj~ dodatkowy sprz~t, a niekt6re powsta
n11.od nowa. 

(J) - Przy tym obdzielimy sprzl(tem nie 
tylko gl6wny campus, ale i bardziej peryfe
ryjne obiekty Uczelni, np. Wydzial Archi
tektury, Wydzial G6rnictwa czy niekt6re 
budynki Wydzialu Mechanicznego. R6w
niez kazda z Filii PWr otrzyma 20 kompu
ter6w i serwer. 

- Jak zdecydowano o wyborze pomiesz
cze1i? 

(J) - Duz~ zaslug(( ma w tym zesp6l pro
fcsora Zarzycki ego, kt6ry analizowal przy
gotowanie sal. 

Prof. Zarzycki - N iekt6rc wydzialy wlo
zyly bardzo duzo wysilku w przygotowanie 
pomieszczen i ich wyposazenia. Trzeba bylo 
przcciez doprowadzic instalacje sicciowq, 
przygotowac meble. Te pracc Sqjuz s!inali
zowane. 

- Wir:c kiedy znajdzie sir: tam sprzr:t? 

(J) - Mamy nadziej~, zc - zgodnie z 
uzgodnieniami przeprowadzonymi z do
stawcq - przed 15 lutego, czyli przed roz
pocz((ciem nowego scmcstru, kompulery 
bctdqjuz w salach. 

- Czy to znaczy, i;e jui; wkrotce powszech
ne br:dq zajr:cia dydaktyczne z wykorzysta
niem komputerow? 

(J) - Nasze wsp6lne zadanie,jakie stawia
my sobie razem z profesorem Zarzyckim, 
to unowoczesnienie zaj((c dydaktycznych. 
Przy pomocy nowego sprz((lu zaspokoimy 
wi((kszosc potrzeb w tym zakrcsie (poza 
pracowniami specjalistycznymi). Komputer 
stwarza mozliwosci poprowadzenia w inny 
spos6b zaj((C z analizy, algebry, fizyki i in
nych, bardziej spccjalistycznych zaj((C typu 
inzynicrskiego, kt6re Sq prowadzone przez 
Uczclni~. 

- Wymaga to oczywi~:cie oprogramowa
nia. 

(J) - Kazdy komputer b((dzie mial pod
stawowe oprogramowanie systemowe. 8((
dziemy si(( starac o dodatkowe programy 
specjalistyczne,jak MATLAB, AUTOCAD 
czy inne. Mozna powiedziec, ze to nic no
wego, bo takie zaj~cia Sq juz prowadzone. 
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Ale b~dzicmy je w wi((kszym stopniu pro
mowac i oferowac masowo. 

- Czy znajdq sir: srodki 11a oprogramo
wanie? 

(J) - Liczymy, ze moze uda si(( uzyskac 
dodatkowe srodki, np. z KBN. Co prawda 
KBN nie finansuje oprogramowania na 
komputery PC, ale ze wzgl((du na wlqcze
nie naszych komputer6w do sieci moze nas 
interesowac tez oprogramowanie na super
komputer. Skorzystamy z pewnosciq z do
swiadczen profesora Zygmunta Mazura, 
jako pelnomocnika uczelni ds oprogramo
wania i prof. Jana Zarzyckiego jako koor
dynatora aktualnie prowadzonych prac. 

- Jaki byl przebieg przetargu? 

(J) - Powolano komisjc przetargowq, kt6-
ra rozpatrzyla 8 ofert. Jedn11. odrzucono z 
przyczyn formalnych. Jedna z firm zaofero
wala sprz~t tani, ale dyskusyjnej jakosci. 
Ostatccznic eksperci byli zgodni co do wy
boru firmy KEN. Dzi((ki duzemu zam6wic
niu uzyskano bardzo dobrc warunki finan
sowc, ceny blisko dwa razy nizsze od deta
licznych. Oznacza to oszcz<(dnosc okolo I 
miliona zlotych! 

Ponadto oferent zapewnil nam 3-letniq 
gwarancj~ oraz serwis na micjscu; pracow
nik finny bctdzie przez dwa lata na uczelni, 
by usuwac cwenlualne usterki, a w razie dlu
zej trwajqcych napraw dostarczy sprZC(t za
Sll(pczy. 

- Z jakich funduszy br:dq sfinansowane 
komputery? 

(J) - W polowie z rezerwy prorcktora ds 
nauczania z dotacji na dzialalnosc dydak
tycznq odpowiednie kwoty zostanqpotr11.CO
ne z wydzialowych dotacji na dzialalnosc 
dydaktycznq. Druga polowa pochodzi z re
zerwy rektora uzupelnioncj z rczerw prorek
tor6w. 

- Czy nie zachodzi obawa, ie z c/nvilq 
otwarcia nowych /aboratoriow okai;e sir:, 
i;e brak jest odpowied11io przygotowanej ka
dry? 

(Z) - Absolutnic nie! Tam, gdzic powsta
n11.laboratoria, jesttez odpowiednio wyszko
lona kadra. Osoby te maja duze doswiad
czenie w prowadzeniu zaj~c dydaktycznych, 
korzystaniu ze sprz<(tu i oprogramowania. 
Sprz~t nic b((dzie stal - b~dzie sluzyl na
uczaniu. 

Konfiguracja sprz<(tu i rozszerzenia b~dq 
dopasowane do specyficznych potrzeb. Np. 
Architektura b((dzie miala wi((ksze monito
ry i rozszerzonqpami«_c operacyjnq. Podob
nie Budownictwo i cz«_sciowo Wydzial 
Mechaniczny. 

(J) - Masowosc zakupu ulatwi tei: w przy
szlosci modernizacj<( sprzl(tu (,upgradowa
nie"). Mamy przy tym nadziej«_, i:e znaczny 
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finansowy wysilek Politcchniki Wroclaw
skiej oplaci six w aspekcie promocji uczel
ni. Podbudujemy sprz((towo nosne haslo 
kontaktu z najnowszymi technikami. Musi
my jednak starannie koordynowa6 prace, by 
efekt nie rozplynql si(( w partykularyzmach. 

Zapraszamy do wsp61pracy osoby zainte
resowane opracowaniem koncepcji zaj((6 dla 
student6w. Firma KEN jest tez zaintereso
wana promocjq. 

(Z) - Chcialbym tu podkresli6 ogromny 
wysilek finansowy, organizacyjny i technicz
ny wielu wydzial6w i instytut6w wlozony 
w przygotowanie sal. 

(J) - Jako realizator chcialbym podzi((ko
wac wszystkim, kt6rzy przyczynili si(( do 
finalizacji dziela. Opr6cz wielkiej przychyl
nosci JM Rektora dla tego projektu ITIUSZ(( 
podkresli6 role komisji, w sklad kt6rej, poza 
mnq, wchodzili: prof. Monika Hardyg6ra, 
pani mgr inz. Maria Kujawinska (specjali
sta ds przetarg6w), Prorektor ds Og6lnych 

2 rajdy ... 
Dokoticzenie ze stroov 11 

nik wr6cilo do Boleslawowa. Pozostali W((
drowali przez Mlynsko i Gory Bialskie. 
Wszyscy mieli okazj(( zobaczy6 snieg, a nie
kt6rzy nawet spotkali snieznego balwanka. 
Wieczorami byla okazja do pieczenia kicl
basek przy ognisku i spr6bowania grzaJ'Jca. 

W nicdziel(( wicczorem trzeba bylo juz 
wracac do Wroc!awia. 

Nast((pny - czwarty - rajd zaplanowano 
na 1-3.05.1998, tym razem w Rudawy Ja
nowickie. 

Przewidziano noclegi dla okolo 300 os6b, 
kt6re b((dqmialy do wyboru 6 tras. Ka:Zda gru
pa wszystko b((dzie organizowa6 sama. Nocle
gi zam6wiono w Szwajcarce, Karpnikach, 
Str6Znicy, Bukowcu oraz w schroniskach Czar
tak ina Przel((czy R((dziJ'Jskiej. 

Gl6wna grupa wyruszy w piqtek z TrzciJ'Jska. 
Pozostali, okolo 30 os6b, wysiqdqjuz w Mar
ciszowie i przez Wielisz6w (gdzie znajdujq six 
kolorowe jeziorka - niebieskie i zielone) i Wiel
kq Kop(( dotrq na nocleg do RC<dzin. 

Na so bot(( przewidziano W((dr6wk(( przcz 
Skalnik i StarosciJ'Jskie Skaly. 

W niedziel(( wszyscy uczestnicy rajdu 
przez zamek Bolcz6w dotrq do Janowic 
Wlk., skqd pociqgiem wr6cq do Wroclawia. 

Gl6wny organizator rajd6w, prodziekan 
Wydzialu Elektrycznego dr inz. Zbigniew
Kios planuje juz rajd jesienny w Karkono
sze na 9-11.10.98. Tym razem oba noclegi 
dla okolo 300 os6b zam6wiono w pensjo
natach w Sosn6wce. W piqtek uczestnicy 
rajdu dotrq na nocleg z Karpacza przez 
Wzg6rza Lomnickie. Na sobot(( przewidzia
no cztery warianty tras, m.in. na Sniezk((. 

Poza wypdami og61nouczelnianymi dr inz. 

dr Ludomir Jankowski, pelnomocnik ds 
komputeryzacji dydaktyki dr Wlodzimierz 
M. Baranski, dyrektor administracyjny An
drzej Kaczkowski. Chc« podzi((kowa6 tez 
komisji ekspert6w pod przewodnictwem 
prof. Jana Zarzyckiego, kt6ra oceniala ja
kos6 oferowanego sprz((tu. 

(Z) - Naszym celem bylo maksymalne 
zobiektywizowanie kryteri6w oceny. 

(J) - Z tego powodu powolywani byly 
jeszcze dodatkowo powolywane inne oso
by: zesp61 dra Baranski ego i powolany przez 
paniq prof. Hardyg6r(( dr KrzysztofHolod
nik. Dzi((ki temu, gdy uzyskano zbiei:ne 
opinie z tak r6znorodnego gremium eksper
t6w, nie bylo Wqtpliwosci co do obiektywi
zmu ocen. 

Podzi((kowanie kieruje tez do Pan6w 
Dziekan6w, bez przychylnosci kt6rych nie 
mozna mysle6 o realizacji tej inicjatywy. 

(Z} - Ja z kolei chcialbym podkre81i6 rol(( 
Pelnomocnik6w Dziekan6w i Pelnomocni-

Zbigniew Klos planuje tez na 29-31.05.98 
studencko-pracowniczy rajd Wydzialu 
Elektrycznego dla okolo 50 os6b. Noclegi 
zaplanowano w Strzesze Akademickiej. 
Rajd b((dzie cz((sciowo finansowany z fun-

Ok6lniki, zarz~dzenia 
W ostatnim czasie ukazaly sit( nast((pujqce 

pisma ok6lne i zarzqdzenia wewnxtrzne: 
Zarzqdzenie wewn((trzne 2/98 z dnia 

6.01.1998 w sprawie likwidacji Biblioteki i 
Osrodka Infmmacji Instytutu Chemii Orga
nicznej, Biochemii i Biotechnologii. 

Zarzqdzenie wewn((trzne 3/98 z dnia 
15.01.1998 w sprawie przeprowadzenia oce
ny nauczycieli akademickich na Politechni
ce Wroclawskiej w roku 1998. 

Zarzqdzenie wewn((trzne 4/98 z dnia 
19.01.1998 dotyczqce zmiany Zarzqdzenia 
Wewn((trznego 30/97 w sprawie wprowadzenia 
Zasad zlecania zaj((c dydaktycznych i rozlicza
nia pensum w roku akademickim 1997/98. 
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k6w Dyrektor6w Instytut6w ds komputeryza
cji za ulatwienie pracy komisji przy kontroli 
stanu przygotowan oraz przy merytorycznym 
i technicznym przygotowaniu kontraktu. 

- Jak zostanie rozdyspo11owany sprz£it? 

(J) - Pierwsze z kryteri6w podzialu wy
nikalo proporcji udzialu poszczeg61nych 
wydzia16w w rezerwie z dotacji na dzialal
no$6 dydaktycznq. Zas co do cz((sci sfinan
sowanej ze srodk6w centralnych, zostala ona 
rozdzielona zgodnie z opiniq komisji pro
fesora Zarzyckiego. Brano tu pod uwag(( 
kryterium mozliwosci lokalowych i kryte
rium celowosci umieszczania sprz((tu w da
nej pracowni. 

W sumie oceniamy, ze prace nad stworze
niem nowych laboratori6w komputerowych 
przebiegaly bez zgrzyt6w, w dobrej atmos
ferze. To budzi w nas nadziej(( na przyszlos6. 

- Dzif2kUj£i Pan om za wypowiedi. 
Rozmawiala Maria Kisza 

dusz6w Dziekana Wydzialu Elektrycznego. 
Na kazdym wyjezdzie planowane Sq ogni

ska, warto wi((c zaopatrzyc six w wydane przez 
Oficyn(( Wydawnicz11.PWr spiewniki rajdowe, 
kt6re mozna naby6 za jedyne 8 zl. e 

Zarzqdzenie wewn((trzne 5/98 z dnia 
27.01 .1998 w sprawie zmiany nazwy Insty
tutu Technologii Elektronowej. 

Zarzqdzenie wewn((trzne 6/98 z dnia 
27.01.1998 W Sprawie mozJiwosci ZWi((ksze
nia w 1998 roku wynagrodzen pracownik6w 
Uczelni ponad wysokosc ustalonq w Rozpo
rzqdzeniu Ministra Edukacji Narodowej. 

Pismo ok61ne 1/98 z dnia 27.01.1998 w 
sprawie termin6w i trybu skladania wniosk6w 
o nagrody Ministra Edukacji Narodowej. 

Pismo ok61ne 2/98 z dnia 27.01.1998 w 
sprawie wnioskowania o nadanie Medalu 
Komisji Edukacji Narodowej. 

Pismo ok61ne 3/98 z dnia 4.02.1998 w 
sprawie wykorzystania zaleglych urlop6w. 
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Ochrona serwer6w 
poczty elektronicznej PWr 

Protokoly SMTP i ESMTP, z kt6rych korzystaj!l serwery poczty 
elektronicznej, z definicji umozliwiaj<~. przesylanie list6w kazde
mu, bez wzglttdu na to, sk!ld i do kogo tak'l. poczttt przesyla. Bez 
takiej otwartosci nic bylby mozliwy rozw6j uslug poczty elektro
nicznej jeszcze kilka lat temu, kiedy np. do przesylania mittdzy sie
ci!l EARN a innymi systemami byl potrzebny udzial kilku innych 
komputcr6w posrednich - ze wzglttdu na fizyczny uklad pol!lczen. 

Obecnie jednak, w dobie komcrcyjnej eksplozji Internetu, taka 
otwartosc sprzyja r6znego rodzaju naduzyciom, kt6re trudno opa
nowac . Jednym z coraz powazniejszych problem6w Intemetu jest 
rosn!lca zastraszaj!l.CO ilosc spamu, czyli artykul6w news lub list6w 
o tej samej tresci wysylanychjednoczesnie do ogromnej liczby uzyt
kownik6w. S!l to zwykle listy reklamowe, lancuszki switttego An
toniego , piramidki pienittzne (,wyslij jednego dolara do 5 os6b, a 
za tydzien dostaniesz kilkaset tysittcy .. . "), ogloszenia o serwerach 
z nielegalnym oprogramowaniem i inne, a liczba adresat6w jest rztt
du tysittcy (czasem nawet milion6w). Dzialania takie sprzeczne S<\. 
z obowi'l.ZUj!l.C!l w sieci netykiet!l i zasadami dostttpu do lnternctu, 
ale zawszc znajd!l sitt tacy, kt6rzy stwierdz'l., ze przeciez to swietny 
i tani spos6b reklamy. 

Stosowana przez spammer6w technika wysylania poczty przypo
mina podrzucanie kukulczych jaj - l'l.CZ!l sitt oni z jakims serwe
rem pocztowym podl!lczonym na stale do Intemetu i wpychaj!l mu 
pojedyncze listy, z kt6rych kazdy adresowany jest do kilkudziesitt
ciu lub kilkuset os6b. Dopiero na tym serwerze nastttruje ,eksplo
zja", a wykorzystany w ten spos6b serwer zaczyna w dobrej wierze 
dostarczac te listy do kilku tysittcy ui:ytkownik6w, co zajmuje mu 
czas, miejsce na dysku i spowalnia wszystki epol<~.czenia sieciowe. 
W rezultacie wittc za masowe wysylanic poczty placi nie ten, kto j'l 
wyslal, lecz ten, kt6rego serwer zostal do tego wykorzystany -
zwykle bez zgody i wicdzy jego wlasciciela. 

Ostatnio (a oznacza to ostatnie 4-5 miesittcy) w taki spos6b nad
uzywane S!l takze serwery Politechniki Wroclawskiej, Uniwersytc
tu i pozostalych uczelni Wroclawia. Przez nasze serwery przesyla
ne S!l spamy pochodz!lce z USA i innych kraj6w, adresowane do 
uzytkownik6w nie tylko w Polsce, ale na calym swiecie. Korzysta
nie z naszych komputer6w nic tylko powoduje zmniejszenie cfek
tywnej przepustowosci l!l.CZ intemetowych z Wroclawia w swiat, 
ale takze naraza nas nato, ze jako Politechnika trafiamy na r6i:nego 
rodzaju ,czarne listy" adres6w posrednicz!lcych w wysylaniu spa
mow, co grozi tym, ze poczta od pracownik6w i student6w naszej 
Uczelni bttdzie odrzucana na swiecie. Moi:e tak sitt stac,jezeli obec
na sytuacja bttdzie trwala nadal i nie zostan'l podjttte kroki pozwa
laj!lce zabezpieczyc siC( przed naduzywaniem serwer6w pocztowych 
PWr. 

Kluczowym problememjest wi((c obecnie zabezpieczenie serwe
r6w Politechniki (a takZe innych uczelni) przed mozliwosci!l nad
uzyc z zewn!ltrz, a wittc przed posredniczeniem w przesylaniu cu
dzych list6w (pochodz!lcych spoza komputer6w PWr) do adresa
t6w znajduj<~.cych sitt poza PWr. Jednoczesnie nalezy zapewnic, by 
wszystkie listy wysylane lokalnie trafialy bez problem6w do miej
sca przeznaczenia, podobnie jak wszystkie listy z zewn!ltrz adreso
wane do uzytkownik6w znajduj!lcych sitt na Politechnice. 

Problem jest o tyle istotny, ze serwer6w pocztowych na Politech
nice znajduje sitt co najmniej kilkaset (jest nim kazdy serwer sie
ciowy, serwer Novell oraz zwykly pecet z zainstalowanym syste
mem Linux), nie S!l tez one zarz!ldzane w :laden centralny spos6b, 
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wittc zabezpieczeniem serwera powinien zaj'le sitt lokalny admini
strator. 

W sieci PWr pokutujc jeszcze wiele serwer6w pocztowych skon
figurowanych w pocz!ltkach powstawania sieci Politechniki, kiedy 
to dominuj<~.cym rozwi!lzaniem bylo podl!lczanie do niej dzialaj!l
cych juz wczesniej sieci lokalnych opartych na serwerach z syste
mem Novell. Obslugtt poczty intemetowej w tym systemic zapew
nia program Mercury, przyjmuj!l.CY poczttt od lokalnych kompute
r6w i wysylaj!l.CY do innego, ,m!ldrzejszego" od siebie hosta (np. z 
systemem UNIX), kt6ry j!l dalej wysle w swiat. Program ten potrafi 
takze odbierac poczttt nadchodZ!l.C!l ze swiata i kierowac j!l do ]o
kaJnych uzytkownik6w. Wszelkie blttdy lub poczta nie rozpoznana 
jako lokalna kierowane S!l tam, gdzie poczta wychodz!lca - a wittc 
do ,m!ldrzejszego" hosta zajmuj!lcego sitt poczt!l wychodz'l.C!l. 

W bardzo duzej, niestety, liczbie przypadk6w komputerem wy
korzystywanym do takiego przekazywania poczty okazuje sitt bye 
sun 1 OOO.pwr.wroc.pl. 

Trzeba miec swiadomosc, ze: 
• w sieci obecnych jest wiele serwer6w, z kt6rych jest kazdy za

rz!ldzany lokalnie lub tez postawionych i zapomnianych, bo brak 
pieni((dzy na etat dla administratora ... 

• wiele serwer6w zostalo kiedys skonfigurowanych ad hoc i tak 
dziala do dzis, np. wiele komputer6w z systemem UNIX za
miast samemu wysylac poczt(( w swiat, przckazuj((j'l. komus ,m!l
drzejszemu", np . do komputera sunlOOO; 

• cech'l. charakterystyczn!l sieci wroclawskiej jest ogromna liczba 
serwer6w Novell - na wittkszosci z nich uruchomionajcst taki:e 
za pomoqprogramu Mercury i wykorzystywana do dzis poczta 
elektroniczna. 

Ponizej przedstawiono wskaz6wki,jak chronic se1wery w poszcze
g6lnych systcmach. Szczeg6lowe infonnacje mozna znalezc na stro
nie WWW wymienionej na koncu. 

• Administratorzy nowo instalowanych system6w Linux RedHat 
5.0 mog!l spac spokojnie - odpowiednie reguly filtrowania 
poczty znajduj'l sitt w standardowej konfiguracji, wittc w zasa
dzie z definicji system jest zabezpieczony; 

• W wi((kszo5ci pozostalych system6w UNIX jako serwer poczty 
uruchomiony jest program sendmail- niestety, program ten 
potrafi bronic si(( przed posredniczeniem w przesylaniu spamu 
dopiero od wprowadzenia opublikowanej rok temu wersji 8.8.5 . 
Aktualn!l wersj!ljcst sendmail 8.8.8, a program ten moi:na sci!l
gn!l6 przez anonimowe ftp z serwera ftp.pwr.wroc.pl, z katalo
gu /pub/security/sendmail/. Instalacja nowej wcrsji jest bardzo 
prosta - po rozpakowaniu archiwum i wejsciu do podkatalogu 
src nalei:y napisac ./makesendmail, po czym skopiowac program 
powstaly w podkatalogu obj* we wlasciwc miejsce - do kata
logu /usr/lib lub /usr/sbin, zachowuj!lc oczywiscie na wszelki 
wypadek star!l wersjtt. Instalacja nowego sendmaila wymaga tez 
zwykle wygenerowania na nowo pliku konfiguracyjnego send
mail.cf. Trudno jednak polecac r((czne dokonywanie poprawek 
w tym pliku przypominaj<~.cym zbi6r magicznych zakl((c. Za
miast tego wystarczy utworzyc kilkulinijkowy plik sendmail.mc, 
zawieraj<~.cy najwazniejsze definicje (takie, jak system opera
cyjny, nazwa komputera, czy specyficzne opcje konfiguracji od
biegaj'lce od wartosci domyslnych). Plik .cf powstaje w wyni
ku analizy pliku .me przez obecny w kazdym systemic procesor 
makr m4 (,m4 sendmail.mc > sendmail.cf"); 

• Do konfiguracji sendmail.mc nalezy zastosowac odpowiednie 
reguly antyspamowe. Mog!l. to bye pi sane przez Claussa Assma
na reguly dost((pne spod adresu www.sendmail.org, mog!l tez 
bye opracowane we Wroclawiu (i dostosowane do naszych re
ali6w) reguly umieszczone pod adresami: 
ftp. pwr: wroc.pl/pub/securi ty/sendmail/ts-relaycheck/ 
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oraz 
http://okapi. ict.pwr. wroc.pllsendmail/. 

Tak skonfigurowany system nie bl(dzie posredniczyl w przekazy
waniu cudzej poczty z zewn<ttrz do system6w zdalnych. 

Osobnym problemem S'l systemy Novell z programem Mercury, 
tak bardzo rozpowszechnione na naszej Uczelni. Nie potrafi<t one 
w :laden spos6b sprawdzic warunku ,poczta od zdalnego u:i:ytkow
nika do innego systemu" i przyjmuj<t ka:i:d<t pocztl(, wysylaj'lc j'l 
dalej do swojego ,m<tdrzejszego" S<tsiada z systemem UNIX, kt6ry 
tak<t pocztl( przyjmuje jak od zaufanego hosta i rozsy!a dalej. 

Jedynym wyjsciem jest calkowite wyl<tczenie przyjmowania przez 
serwery novellowe poczty z zewn<ttrz (spoza Zakladullnstytutu lub 
spoza Wroclawia, czy li podsieci 156. I 7*. *). Wbrew pozorom ta
kie wyl<tczenie wcale nie musi oznaczac calkowitego odcil(cia sit( 
od poczty - przy odpowiedniej konfiguracji Novella i wsp61pracu
j<tcego z nim pobliskiego systemu UNIX mozna spowodowac, ze 
poczta adresowana do uzytkownik6w serwera Nove ll ze swiata bl(
dzie za pomoq odpowiednich wp is6w w DNS kierowana najpierw 
na komputer z systemem UNIX, gdzie zadzialaj'l odpowiednie til
try, a dopiero z niego na serwer Novell. Stosuj'lc r6wnoczesnie w 
Novellu blokadl( na przyjmowanie poczty z zewn<ttrz, system ten 
staje sit( odporny na opisane ataki, a w programach pocztowych 
dziabj<tcych w systemie UNIX mozna sobie z takimi pr6bami nad
uzywania serwera bardzo latwo poradzic. Sytuacja taka przedsta
wiona jest na rysunku obok. 

Najlepiej pokazac to na przykladzie. Zakladaj<tc, ze w ICT znaj-

duje sit( serwer ictadmin.ict.pwr. wroc.pl z systemem Novell oraz 
okapi.ict.pwr.wroc.pl z systemem UNIX, konfiguracja obu syste
m6w zapewniaj<tca tak<t wsp61pracl( wygl<tda nastl(puj<tco: 

W mapach DNS (Domain Name System) domeny ict.pwr.wroc.pl 
znajduje sit( wpis: 

ictadmin IN MX 10 okapi.ict.pwr.wroc .pl. 

To oznacza, ze pocztl( adresowan<t do ictadmina nalezy z zewn<ttrz 
przesylac do komputera okapi, a on zajmie sit( ni<t dalej. Aby za
bezpieczyc ictadmina przed przyjmowaniem poczty z zewn<ttrz i 
pozwolic tylko na tak'l., kt6r<t z zewn<ttrz przyj<tl okapi, w pliku 
mercury.ini w sekcji [MercuryS] nalezy wpisac: 

allow: 156.17.42.30 # adr .komp. okapi - przyjmujemy 
allow: 156.17 . 42.0 # adr. sieci ICT- OK 
allow: 15 6 .17.0.0 # Z takich adr.przyj mujemy poczt~. 
r efus e:O. O.O.O # A z takich nie . 

W zasadzie wystarczy jedna z linii ,allow". Pierwsza zezwala na 
przyjmowanie poczty wyl<tcznie z okapi, druga- z komputer6w o 
adresach 156.17.42.*, czyli czl(sci ICT. 156.17.*.* obejmuje siec 
wroclawsk<t. Linia ,refuse" zabrania bezposredniego przyjmowa
nia poczty z pozostalych adres6w (poczta taka musi przejsc przez 
okapi). Program sendmail na okapi skonfigurowany jest w opisany 
wczdniej spos6b, a dodatkowy wpis w p1iku ,mailertable" wska
zuje, ze pocztl( adresowan'l do ictadmina na1ezy do niego kierowac 
bezposrednio (na podany adres IP), ignoruj<tc rekord MX w ma
pach DNS: 
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Ostatni<t kwesti<t S'l systemy oparte na sewerach NT z program em 
MS-Exchange. Posredniczenie w przekazywaniu cudzej poczty 
mozna wyl<tczyc za pomoq opcji Configuration IDS-Site Confi
guration I Inter-Site Replication I Attributes I Allow out of Office 
Messages, wi<t:i:e sit( to jednak z utrudnieniem lub wrl(cz uniemoz
liwieniem wysylania poczty tak:i:e uzytkownikom korzystaj<tcym z 
serwera za pomoq uslugi POP3 (np. za posrednictwem program6w 
Netscape lub IE). Wyjsciemjest w6wczas zmiana konfiguracji czyt
nika poczty tak, a by po pierwsze wysylal swoj<t pocztl( za pomoq 
SMTP, a nie POP3 (odbieral natomiast nada1 za pomoq POP3). 
Jednak:i:e jako adres serwera SMTP nalezy podac nie adres serwera 
MS, lecz innego, pobliskiego, serwera pocztowego umozliwiaj'lce
go wysylanie poczty. Najlepiej, by by! to jakis system UNIX znaj
duj<tcy sit( w tym samym Zakladzie, Instytucie, czy Wydziale na
szej Uczelni, zaleznie od lokalnej struktury i konfiguracji sieci. 
Mozna tak:i:e zastosowac podobne rozwi<tzanie do opisanego dla 
systemu Novell, ograniczaj<tc adresy, zjakich poczta przyjmowana 
jest bezposrednio. 

Obszemiejsz<t wersjl( !ego artykulu, zawieraj<tq szczeg6lowe in
strukcje dotycz<tce sposobu konfiguracji poszczeg6lnych system6w, 
mozna zna1ezc w sieci Internet, pod adresem 

http :I lwww. ict. pwr. wroc.pllsendmai II 
oraz w jednym z najblizszych informator6w WCSS. 

IV Wroclawskie 
Targi Ksictzki Naukowej 

Ju:i: za miesi~:tc, 18 marca 1998, w holu Gmachu Gl6wnego PWr 
rozpoczn~:t sit( IV Wroclawskic Targi Ksi~:t:i:ki Naukowej. Stoiska tar
gowe bl(di:l dostl(pne od rana, a w samo poludnie nast<tPi oficjalne otwar
cie imprezy. A:i: 65 wystawc6w, zar6wno z wydawnictw uczelnianych 
jak duzych og6lnopolskich firm, bl(dzie prezentowalo swoje najcie
kawsze, najbardziej poszukiwane i najpil(kniej wydane publikacje. 
Obecnych brtdzie a:i: siedcm (opr6cz naszego) wydawnictw uczelni 
technicznych, a takze oficyny uniwersytet6w, uczelni rolniczych, mu
zycznych i akademii wychowania fizycznego. 

Podczas Targ6w czytelnicy brtdi:l mogli, jak i w poprzednich latach, 
wzi<t6 udzial w konkursie na najbardziej odpowiadaj~tcll. im ksil\,:i:krt 
(Jdli mialbys wybrac z wystmvy tylko jednq ksiqik~, to kt6rq?) Brt
dzie te:i: konkurs dla wydawc6w na najtrafniejszl\, szatrt edytorsk!l,; na
grody zostan~t przyznane w czterech kategoriach: ksil\,:i:ki humanistycz
nej, technicznej, matematyczno-przyrodniczej i populamonaukowej. 

Zapowiedziano tak:i:e imprezy towarzyszl\,ce: spotkania z autorami, 
promocje, referaty i dyskusje na tematy wydawnicze. 

Oficyna Wydawnicza PWr, kt6ra obchodzi jubileusz 30-lecia swo
jej dzia!a1nosci, chce szczeg6lnie serdecznie zaprosic wszystkich czy
telnik6w oraz osoby zajmuj<tce sirt dzialalnoscill. wydawnicz~:t i ksil(
garskll. na tegoroczne Targi. Mamy nadziejrt, ze brtdzie to, podobnie 
jak w latach ubieg!ych, udane i po:i:yteczne spotkanie. 

Chociai nie dysponujemy najnowszym sprz~tem komputerowym, sta
ramy si~ w miar~ moiliwosci uwzgl~dniac rosnqce wymagania rynku 
wydawniczo-poligraficznego. Zmienilismy szat~ graficznq i edytorskq. 
Najlepszym dowodem na to, ie nasze publikacje nie ust~pujq innym, 
bylo zdobycie dw6ch nagr6d i wyr6inienia na konkursach ksiqiki na
ukowej. 

Moiemy stwierdzic, ii zajmujemy znaczqcq pozycj~ na pols kim ryn
ku wydawniczym, nie tylko wsr6d wydawnictw akademickich. - pod
sumowuje dyrektorka Oficyny Wydawniczej PWr pani mgr Hal ina Du
dek. 

Zapraszamy na Targi! 
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BUDOWNICTWO 
LADOWE I WODNE 

Na posiedzeniu Rady Wydzialu w 
dniu 16.01.1998 dziekan poinformo
wal, i:e w dniu 31. 12.1997 zmarl dr ini:. 
Stefan Wojcik, emerytowany pracow
nik lnstytutu lni:ynierii L<tdowej oraz 
ze w dniu 6.01.1998 zmarl dr inz. Je
rzy Dubis, emerytowany pracownik ln
stytutu Budownictwa. Wspomnienie o 
zmarlych wyglosili dyrektorzy I-14 i I-
2. Rada uczcila pami((c Zmarlych chwi
lct milczenia. 

Centralna Komisja ds. Tytulu Nauko
wego i Stopni Naukowych zakonczyla 
post!Wowanic w sprawie nadania tytu
lu naukowego dr hab.ini:. Juliuszowi 
Mrozowiczowi i przekazala wniosek do 
Kancelarii Prezydenta RP. 

Powolano Komisj(( RW do post((po
wania o nadanie tytulu naukowego pro
fesora dr hab .ini:. Antoniemu Bieguso
wi, prof.nadzw.PWr. 

Wszcz((to post((powanie o mianowa
nie dr hab.ini:. Sylwestra Kobielaka na 
stanowisko profesora nadzwyczajnego 
i wybrano recenzent6w. 

Wyrai:ono zgod(( na uruchomienie 
dwusemestralnego Studium Podyplo
mowego pt. ,Gospodarka nieruchomo
sciami - zarz(\dzanie - utrzymanie -
wycena", kt6rego kierownikiem miano
wano dr hab.ini:. Juliusza Mrozowicza. 
Zaj((cia rozpoczynaj<t sit( 20.02.1998. 

Przekazano pdnomocnictwo dyrek
torom filii w Walbrzychu i Legnicy, do
tycz(\ce realizacj i procesu dydaktycz
nego oraz administracji toku studi6w. 

Dziekan poinformowal, i:e zostala 
podpisana umowa pomi((dzy naszct 
Uczelnicta Uniwersytetem w Delfi (Ho
landia). 

Odbylo sit( kolokwium habilitacyjne 
dr ini:. Zbigniewa Zembatego, adiunk
ta na Wydziale Budownictwa Politech
niki Opolskiej, kt6re zakonczylo sit( 
uchwal<t Rady o nadaniu habilitantowi 
stopnia naukowego doktora habilitowa
nego nauk technicznych w dyscyplinie 
budownictwo, specjalnosci dynamika 
budowli. 

ELEKTRYCZNY 

Na Radzie Wydzialu dnia 8.12.1997 
wi((kszosci<t glos6w przyj((to programy 
2 specjalnosci tworzonych na nowym 
kierunku studi6w- Automatyka i Ro
botyka. Specjalnosci te to Automatyza-
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Rada Programowa 
CKU PWr 

2 I stycznia br. odbylo sit( trzecie zebranie 
Rady Programowej Centrum Ksztalcenia 
Ustawicznego Politechniki Wrodawskiej . 
Obradom przewodniczyl JM Rektor pan 
profesor Andrzej Mulak. 

W czasie spotkania przedstawiono spra
wozdanie z dzialalnosci Centrum w 1997 
roku oraz planowane strategic, cele i fonny 
dzialania na rok 1998. W ubieglym roku 
dzialania Centrum skupily sit( na trzech pod
stawowych kierunkach aktywnosci, polega
j(\cych przedc wszystkim na: 

• wypracowaniu systemu, kt6ry bylby w 
stanie zapewnic Centrum stal<t i cictglct dzia
lalnosc organizacyjn<t i dydaktycznct. 

• dzialalnosci szkoleniowej, organizacyj
nej i uslugowej, 

• dzialalnosci z zakresu ksztaHowania wi
zerunku, public relations, promocji i rekla
my Centrum. 

Podczas dyskusji om6wiono najwai:niej
sze problemy zwi<tzanc z ksztalceniem usta
wicznym oferowanym przez Centrum. Dys
kutowano nad koniecznosci<t stworzenia 
systemu koordynuj(\cego i wzajemnie 
wspierajctcego inicjatywy szkolen niestacjo
narnych prowadzonych przez r6i:ne jednost
ki dydaktyczne i organizacyjne Politechni
ki Wroclawskicj. Stwierdzono, ze przedsi((
wzi((cie krok6w w celu usystematyzowania 
moi:liwosci ksztalcenia ustawicznego pro
wadzonych przez Uczelni(( mogloby przy
czynic sit( do wzajemnego wspierania sit( 
tych form, zintegrowania sil i przygotowa
nia propozycji szkolen komplemcntarnych. 
Tego rodzaju oferta moglaby bye bezkon-
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kurencyjna nie tylko na wroclawskim, lecz 
tak:le polskim rynku edukacyjnym. Zwr6-
cono takze uwag(( na potrzeb(( opracowania 
wsp61nej bazy danych szkolen i kurs6w nie
stacjonarnych prowadzonych przez Uczel
ni((. 

Rada, a zwlaszcza panowie profesorowie 
Jerzy Czerwonka i Jan K.Jnita poparli wsp61-
prac(( kierownictwa Centrum z innymi uni
wersyteckimi osrodkami ksztalcenia usta
wicznego w Polsce. Najistotniejszym eel em 
tej wsp61pracy jest wypracowanie wsp6Jnej 
polityki dotycz(\cej zasad kszta!cenia usta
wicznego w kraju. 

Wlasnie tym zagadnieniom b<tdzie po
swi((cone seminarium organizowane przez 
profesora Jerzego Mischke, kierownika Cen
trum Ksztalcenia Ustawicznego Akademii 
G6rniczo-Hutniczej w Krakowie. Semina
rium odb((dzie sit( 23 lutego we Wrodawiu 
w naszym Centrum. Wsr6d zaproszonych 
gosci b<tdzie okolo 20 przedstawicieli Cen
tr6w Kszta!cenia Ustawicznego wyi:szych 
uczelni z calej Polski. 

Centrum w roku 1998 planuje, poza pro
wadzeniem swej statutowej dzialalnosci, 
kt6ra obiecuj(\co sit( rozwija we wszystkich 
wymienionych wyi:ej kierunkach, wlctczenie 
sit( w organizacj(( i promocj(( nowej inicja
tywy Politechniki Wroclawskiej przy udziale 
Fundacji Rozwoju Politechniki Wroclaw
skiej i Centrum Ksztalcenia Ustawicznego. 
Inicjatywa, kt6rej pomysl dojrzewal juz od 
pewnego czasu, jest powai:nym i bezprece
densowym w skali kraju przedsi((wZi((ciem, 
majctcym na celu stworzenie studium zawo
dowego na poziomie pomaturalnym pod 
patronatem trzech wroclawskich uczelni: 
Politechniki, Uniwersytetu i Akademii Me
dyczncj. 

lnformacja dla student6w I roku 
znajqcychjQzykiobce 

(r6wniez w stopniu malo zaawansowanym) 

Politechnika Wroc!awska, wychodzctc 
naprzeciw trendom umi((dzynarodowie
nia ksztalcenia, ulatwienia studentom 
podj((cia studi6w w specjalistycznych w 
obcych uczelniach, podniesienia umie
j((tnosci poslugiwania sit( j((zykami ob
cymi uruchamia od semestru letniego 
mi\!dzywydzialowe wyklady w j((zy
kach angielskim i niemieckim dla stu
dent6w I roku studi6w. Na pocz(\tek b<td<t 
to wyklady tylko z fizyki. 

Szczeg61owe ogloszenia ukazaly sit( na 
poczcttku stycznia w gablotach dzieka
nat6w wszystkich wydzial6w. Termin 

zgloszen juz wprawdzie minctl (25.01.), 
jednak organizatorzy zapewniaj(\, i:e 
b<tdct przyjmowac je nadal, ai: do pocz<tt
ku semestru. Grupa angielska ruszy z 
calct pewnoscict. w grupie niemieckiej sct 
jeszcze wolne miejsca. Ukonczenie kur
su mi((dzywydzialowego b((dzie honoro
wane przez wydzialy macierzyste studen
t6w jako zaliczenie fizyki na ich wydzia
lach. 

0 wynikach akcji rekrutacji nate wy
klady oraz ich przebiegu poinformuje
my w jednym z nast((pnych numer6w 
,Pryzmatu". 
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Kolegium 
Prorektor6w 
ds. studenckich 
i dydaktyki 

Przybylych na ko lej ne spotkanie prorek
tor6w w dniu 20 stycznia przywita li gospo
darze - ksi((:i:a rektorzy Papieskiego Fakul
te tu Teologicznego i Metropolitalnego Wy
:i:szego Seminarium Duchownego. W nie
zm iemie cieplych i podnioslych slowach 
zaprosili obecnych- w tym dwoje prorek
tor6w z poprzedniej kadencj i: prof. Teres(( 
Znam ierowsk'l_ (AE) i prof. Andrzeja Ste
ciwk(( (AM) - do podzielenia si(( oplatkiem. 
Prof. Marian Rojek odczytal skierowany na 
jego r((Ce list prof. Zdzislawa Kremensa z 
Politechniki, kt6ry - dzi((kuj'l_c za zaprosze
nie - usprawiedliwial swoj'l nieobecnosc 
slu:i:bowym wyjazdem do USA. 

W cz((sci roboczej prof. Marian Rojek 
poinfonnowal o wynikach rozm6w z dyrek
torem ZOZ dr. Andrzejem Gaw li kiem doty
cz<tcych aktualnych prac organizacyjnych 
zwi<tzanych z dziala lnosci<t komisji orzeka
j'l_cej o niepclnosprawnosci student6w oraz 
przypomnial o tematyce nast((pnego posie
dzenia kolegium, w poszerzonym o przed
stawicieli Kuratorium Oswiaty skladzie. 
Prof. Andrzej Witkowski przedstawil infor
macje o wsp6 tnej inicjatywie Uniwersytetu 
i Potitechniki (Biuro Karier), zasadach dzia
lania biura i zach((cal inne uczctnie do przy-

l<tczenia si(( do tego przedsi((wzi((cia. Wit:<k
szosc obecnych wyrazila swoje zaintereso
wanie i poparcie. Prof. Stanislaw Wrzosek 
zasygnalizowal koniecznosc powolania ko
misji tekarskiej dla student6w niepelno
sprawnych studiuj'l_cych poza Wroclawiem. 
Prof. Teresa Znamierowska przedstawila 
aktua tny stan zab ieg6w o zatwierdzenie 
przez Rad(( Gl6wn'l_ nowego, interdyscypli
narnego kierunku studi6w - ,in:i:ynieria i 
zarz<tdzanie". 

Spotkanie zakonczylo si(( uroczyst'l_ wie
czerz'l_ w refektarzu Wy:i:szego Seminarium 
Duchownego. (mr) 

Z WOKANDY SA_DOWEJ 

• S<l.d Rejonowy Wroclaw-Sr6dmiescie 
postanowieniem z 14 listopada 1997 r. ad
da til pow6dztwo we wniesionej przezpopu
larnego pracownika i studenta PWr sprawie 
(sygnatura akt I C 1191/97). Pow6d wnio
skowal o przyznanie mu zapomogi z fundu
szu pomocy studentom. S<l.d uzasadnil po
stanowienie niewlasciwosci'l drogi S<tdowej. 

• S'l_d Pracy r6wnie:i: oddalil pow6dztwo 
ww. osoby o przywr6cenie do pracy i wy
placenie wynagrodzenia. S'l_d orzekl, :i:e nie 
nastwilo rozwi'l_zanie umowy o prac((. 

WAi.NY KOMUNIKAT 

(profesora Miodka) 
Obecnie , nie" pisze si(( razem z wszystkimi 

imieslowami przymiotnikowymi, zar6wno 
czynnymi jak biemymi. Szczeg61nie dedyku
jemy t(( infonnacj(( naszym korespondentom. 

Centrum Metod Stochastycznych 
im. Hugona STEINHAUSA 

oglasza konkurs na najlepsz:t prac~ naukow:t 
z zakresu procesow stochastycznych i ich zastosowaii 

Stypendium naukowe im. H.Steinhausa Uednorazowe, stanowi'l_ce r6wnowartos6 
1000 USD) ufundowane przez cork(( Profesora pani'l_ Lidi(( Kottow'l_ zostanie przy
znane przez Rad(( Naukow'l_ Centrum w skladzie: 

Prof.dr hab . Wito td KLONECKI 
Prof.dr hab. Tomasz ROLSKI 
Prof.dr hab. Czeslaw RYLL-NARDZEWSKI 
Prof.dr hab. Kazimierz URBANIK 
Prof.dr hab . Aleksander WERON 

za najlepsze publikacje, kt6re ukazaly si(( Jub zostaly przyj((te do druku w licz'l_cych 
si(( czasopismach krajowych tub zagranicznych. 

W konkursie mog'l brae udzial mlodzi pracownicy, kt6rzy nie ukonczyli 28 roku 
:iycia, zatrudnieni we wroclawskich placowkach naukowych. 

Pub likacje wraz z kr6tkim :iyciorysem naukowym nale:i:y nadsylac na adres Cen
trum do dnia 28.02.1998. 

Jury Konkursu zastrzega sobie prawo ewentualnego podzialu stypendium. 
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cja proces6w przemyslowych oraz Au
tomatyka i sterowanie w energetyce. 
Zatwierdzono te:i: obsad(( personatnct 
kierunku Automatyka i Robotyka. 

Postanowiono utworzyc na studiach 
zaocznych uzupelniajctce studia magi
sterskie, na kt6rych specjalizacja b((
dzie realizowana wyl'l_cznie przez pra
C(( dyplomow'l_ na ostatnim semestrze 
studi6w. 

Jednomyslnie zaakceptowano tema
ty prac magisterskich dla student6w IV 
roku. 

Poparto wniosek o powolanie dr 
hab.in:i:. Mieczyslawa Zielichowskie
go, prof. PWr oraz dr hab.in:i:. Zbignie
wa Wr6blewskiego, prof. PWr na sta
nowisko profesora nadzwyczajnego na 
Poli technice Wroclawskiej na czas nie
okreslony. 

Poparto rekomendacj(( dr hab. in:i:. 
Jana Zawi laka, prof. PWr oraz dr 
hab. in:i:. Artura Wilczynski ego jako 
kandydat6w na stanowisko profesora 
nadzwyczajnego na Politechnice Wro
clawskiej oraz powolano recenzent6w 
dorobku naukowego kandydat6w. 

Postanowiono zatrudnic mgr in:i:. An
drzeja Bosa na stanowisku asystenta w 
I-29. 

Prof. Z.Wr6blewski przekazal infor
macj(( o sytuacj i finansowej wydzialu. 
Poinformowat tez, ze nauczycie1e aka
demiccy prowadz'l_cy zaj((cia dydak
tyczne w du:i:ych grupach i wykonuj'l_
cy na rzecz wydzialu prace wykracza
jctce poza zakres ich obowictzk6w 
olrzymaj'l_ w styczniu jednorazowo 
zwi((kszone wynagrodzenie. 

INFORMATYKA I ZARZADZANIE 

Na posiedzeniu Rady Wydzialu 
16.12.97 dziekan poinformowal, :i:e 
Rada powi((kszyla si(( o nowego dokto
ra habilitowanego - pana W.Kwasnic
kiego z I-22. 

Postanowiono oglosic konkurs na sta
nowisko profesora zwyczajnego w In
stytucie Organ izacji i Zarz'l_dzania w 
zakresie zarz'l_dzania produkcj'l_ i logi
styki oraz powolano komisj (( konkurso
W'l_. 

Wyra:i:ono zgod(( na udzielenie urlo
pu na dokot1czenie rozprawy doktorskiej 
mgr D.Kr61owi oraz przedlu:i:enie sty
pendium doktorskiego mgr A.Kobylan
skiemu. 

Dokonczen je na 5tronie 22 
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Nadano stopien doktora nauk tech
nicznych w zakresie informatyki mgr 
Paw!owi Zielinskiemu. Wystqpiono o 
nagrod~ Prezesa Rady Ministr6w dla 
pracy doktorskiej mgr P.Zielinskiego. 
Przyj~to zasady i kryteria oceny na

uczycieli akademickich, kt6re S<tzgod
ne ze Statutem Uczelni i Ustaw<t o 
Szkolnictwie Wyzszym. 

Pozytywnie zaopiniowano urucho
mienie - wsp61nie z Wydzialem Me
chaniczno-Energetycznym - Studium 
Podyplomowego ,Systemy Zarz<tdza
nia i Nowe Technologic w Cieplownic
twie". 

Dziekan przedstawil rozdzial fundu
szu osobowego na instytuty i zaktady 
wydzialu. 

ELEKTRON IKA 

W roku 1997 odbylo si~ 13 ( w tym 
jedno podw6jne) posiedzen Rady Wy
dzialu Elektroniki. 

Nadano stopien naukowy doktora ha
bilitowanego w dyscyplinie elektroni
ka 6 osobom, w tym 3 pracownikom 1-
25 oraz 3 osobom spoza Politechniki 
Wroclawskiej (Politechnika Sl<tska, 
Politechnika Rzeszowska, Uniwersytet 
w Kassel). 

Przeprowadzono post((powanie w 
sprawie nadania tytulu naukowego 3 
osobom (wszyscy kandydaci by li spo
za Wydzialu Elektroniki). 

Wydzial Elektroniki uzyskal prawo 
doktoryzowania w zakresie elektroni
ki . 

W drodze konkursu awansowano 4 
osoby na stanowisko profesora nad
zwyczajnego oraz 14 os6b na stanowi
sko adiunkta naukowo-dydaktycznego. 
Po ogloszeniu konkursu przyj((tO 7 
os6b na stanowisko asystenta nauko
wo-dydaktycznego. 

Na Wydziale Elektroniki ksztalci s i ~ 

obecnie prawie 4400 student6w. Maj<t 
oni do wyboru studia dzienne magister
skie, inzynierskie i uzupelniaj<tce ma
gisterskie, a takze studia zaoczne in
zynierskie i uzupelniaj<tce magister
skie. 

Na studiach magisterskich dziennych 
istniej<t3 kierunki: Automatyka i Ro
botyka (z 3 specjalnosciami), Elektro
nika i Telekomunikacja (9 specjalno
sci) oraz Informatyka (2 specjalnosci). 
Na dziennych studiach inzynierskich i 
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Golden Key Awards dla dw6ch naukowc6w 
na The London International Inventions Fair 
Lzy szczescia 

Dr hab.inz. Henryk Kasprzak z lnstytutu 
Fizyki wraz ze swoim zespolem Optyki Fi
zjologicznej prezentowal na mi~dzynarodo
wej wystawie ,The London International 
Invention Fair" (Londyn, 27-30.1 I. I 997) 
now<t metod(( oraz Jaserowy interferometr 
do bardzo dokladnego, submikronowego 
pomiaru stabilnosci warstwy lez in vivo na 
rog6wce oka oraz soczewce kontaktowej. 
Na wystawie londynskiej zaprezentowana 
metoda oraz urz<tdzenie otrzymaly od orga
nizatora wystawy, International Institute of 
Innovators ,Golden Key Award". 

Zar6wno metoda, jak i urz<tdzenie zostaly 
zgloszone w Pol skim Urz~dzie Patentowym 
i oczekuj<t na przyznanie patentu. 

Metoda oraz interferometr mog<t bye pod
staw<t do opracowania nowego, unikalnego 
urz<tdzenia do ilosciowcj diagnostyki stanu 
warstwy lez. Do chwili obecnej brak jest 
takich metod oceniaj<t.cych rozklad i kine
tyk~ warstwy lez na rog6wce oka oraz so
czewce kontaktowej, a okulistyka wsp6lcze
sna odczuwa brak takich mozliwosci pomia
rowych. Coraz cz~sciej wystcwuj<t.ca pato
Jogia zwana og61nie ,zespolem suchego 
oka" oraz jego modyfikacjami, a polegaj<t.
ca na niedostatecznej ilosci wytwarzanych 
lez lub na nieprawidlowym rozkladzie lez 
na oku jest w chwili obecnej bardzo trudna 
do ilosciowego diagnozowania. Patologia 
produkcji oraz stabilnosci warstwy lez po
woduje dyskomfort widzenia oraz moze pro
wadzic do zaburzen zewn~trznej warstwy 
rog6wki lub powieki. 

Zesp6l Optyki Fizjologicznej w ramach 
drugiego juz grantu KBN zajmuje si~ bada
niem wlasnosci fizycznych osrodk6w 

optycznych oka oraz opracowywaniem no
wych, unikalnych metod ilosciowej diagno
styki waznych w procesie widzenia parame
tr6w oka, ze szczeg6lnym uwzgl~dnieniem 
rog6wki oka. 

Zloty klucz do sukcesu 
Dr inz. Ryszard Radomski z Instytutu 

Chemii Fizycznej i Teoretycznej, kt6ry 
uczestniczyl w wystawie ,The London In
ternational Inventions Fair" (Londyn 27-
30.11.1997) otrzymal tez to rzadkie wyr6Z
nienie. Organizator wystawy przyznal mu 
,Golden Key Award" za prezentacjQ skon
struowanego i produkowanego we Wrocla
wiu przyrz<t.du EMU (Elektroniczny Mier
nik Uniwersalny). Przyrz<t.d ten jest uniwer
salnym narz~dziem do wielu r6Znorodnych 
analiz metodami elektrochemicznymi. Zo
stal zaprojektowany i jest wykonywany na 
indywidualne zam6wienie plac6wek badaw
czych. W pol skich laboratoriach pracuje juz 
ponad 30 jednostek EMU, wsr6dkt6rych nie 
ma dw6ch identycznych. Zespo.t dr Radom
skiego opracowal bowiem modutowy sche
ma! przyrz<t.du, kt6rego r6zne wersje moz
na budowac przez zestawienie z podzespo
l6w w konfiguracji ±<t.danej przez zlecenio
dawc~. Przyrz<td jest w pelni skomputery
zowany i podlega stalemu unowoczesnianiu. 
W wyniku prezentacji EMU w Londynie 
Instytut otrzymat oficjalne zapytanie agen
cji naukowo-Lechnicznej w Sheffield repre
zentuj<t.cej dwie powazne brytyjskie finny 
branzy clektronicznej . W ich imieniu agen
cja negocjuje mozliwosc sprzcdazy licencji 
lub rozwini~cia koprodukcji. 

Zyczymy dr Radomski emu, aby sukces kon
strukcyjny zostat w niedalekiej przyszlosci 
nagrodzony sukcesem komercyjnym. (ljk) 
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Konkurs 
Wyniki XIV Og61nopolskiego Konkursu 

na najlepsze prace magisterskie z informa
tyki, zorganizowanego w 1997 roku przez 
Polskie Towarzystwo Informatyczne 

Rozstrzygnil(to XIV Og6lnopolski Kon
kurs PTI na naj lepsze prace magisterskie z 
informatyki. Do konkursu zgloszono 24 pra
ce, wykonane w roku akademickim 1996/97 
na dziewil(ciu krajowych wyzszych uczclniach: 
Akademii Ekonomicznej we Wroclawiu (!), 
Akademii Medycznej w Lodzi (1), Politech
nice Gdanskiej (I), Politechnice Poznanskiej 
(5), Politechnice Sl<tskiej w Gliwicach (3), 
Politechnice Warszawskiej (2), Politechnice 
Wroclawskiej (5), Uniwcrsytecie Jagie11onski 
(3) oraz Uniwersytecie Wroclawskim (3). Na 
posiedzeniu w dniu 22.grudnia 1997 roku we 
Wroclawiu Komisja Konkursowa w skladzie: 
prof.dr hab.ini:. Czeslaw Danilowicz (prze
wodnicz£tcy), prof.dr hab.inz. Zbigniew Hu
zar, prof.dr hab.ini:. Jan Magott, dr hab. An
drzej Marciniak, prof.dr hab. Zygmunt Mazur, 
dr in i:. Zbigniew Szpunar (sekretarz), uwzgll(d
niaj£tc opinie reccnzent6w prac konkursowych, 
po dyskusj i ustal ita nastl(pUj£tce rozstrzygnic;_
cie konkursu: 

Pierwszl! nagrod\), w wysokosci 1.200 z!, 
otrzyma! mgr ini:. Krzystof GIARO za pracl( 
pt., Badanie zwartego szeregowania zadwi na 
procesorach dedykowanych ", wykonan<t na 
Politechnice Gdanskiej (Wydzial Elektroniki, 
Tclekomunikacji i Informatyki, Katedra Pod
slaw Informatyki; promotor: prof.dr hab. Ma
rek Kubale). 

Drugl! nagrod\), w wysokosci 900 zl, otrzy
ma! mgr inz. Marcin GRABON za pracc;_ pt. 
, Przestrzenna wizualizacja uksztaltowania 
terenu'", wykonanq_ na Politechnicc Wroclaw-

Sportowe zycie 
,Zycie Akademickie" (miesil(cznik spo!ecz

nosci akademickiej AWF we Wrodawiu) zor
ganizowalo juz piq_ty plebiscyt na najpopular
niejszego sportowca i najpopulamiejszego tre
nera zwi£tzanego z Akademi£t. Pierwszy ple
biscyt ogloszono w grudniu 1993 roku, a wy
grala go brq_zowa medalistka mistrzostw Eu
ropy w judo - - Anita Kubica. Natomiast 6w
czesny mistrz swiata w judo i zwycic;_zca ple
biscytu og6lnopolskiego -- Rafal Kubacki, 
uplasowal sil( dopiero na trzecim miejscu. 

0 zajl(tych miejscach na listach, nie zawsze 
decydowaly konkretne osi<tgDil(cia sportowe. 
Znacznie wic;_kszy wplyw miala populamosc 
danego sportowca, jakq_ cieszyl si(( on w swo
im srodowisku. Wyniki S£t wykladnikiem po
pularnosci poszczeg6lnych dyscyplin sporto
wych na wrodawskim AWF-ie. Wsr6d trene
r6w wygrywala z reguly osoba reprezentuj£tca 
tl( sam'l dyscyp1inc;_, co zwycic;_zca plebiscytu 
wsr6d sportowc6w. 

Na V Plebiscyt ,Zycia Akademickiego" 
wplynl(fO wic;_cej kupon6w nii: wynosi jedno
razowy naklad gazety. Glosowano na ponad sie-

skiej (Wydziallnformatyki i Zarz£tdzania, Wy
dzialowy Zak!ad Informatyki; promotor: dr 
inz. Jerzy Sas). 

Trzecil! nagrod\), w wysokosci 700 zl, otrzy
mal mgr inz. Daniel SLOBODZIAN za pracl( 
pt. ,Zarzqdzanie transakcjami w architektu
rach klient-serwer obiektowych baz danych ", 
wykonanq_ na Politechnice Poznanskiej (Wy
dzial Elektryczny, Instytut Informatyki; pro
motor: prof.dr hab.inz. Tadcusz Morzy). 

Trzy r6wnorz\)dne wyr6:inienia po 500 zl 
otrzymali: mgr inz. Adam CZAJKA za pracl( 
pt. , Projektowanie oprogramowania metodq 
HRT-HOOD ijego realizacja w)F(zyk:u C",wy
konan<t na Politechnice Poznanskiej (Wydzial 
Elektryczny, Instytut Informatyki; promotor: 
dr hab.ini:. Jerzy R. Nawrocki).mgr Michal 
KI;PrNSKI za pracl( pt. ,Przetwarznie mowy 
w interface 'ie uiytkownika dla os6b niepel
nosprawnych ", wykonanq_ na Uniwcrsytecie 
JagiellOI1skim (Wydzial Matematyki i Fizyki, 
Instytut Informatyki; promotor: dr ini:. Andrzej 
Izworski z AGH w Krakowie), mgr ini: . 
Krzysztof OBORZYNSKI i mgr ini:. Cezary 
SOBANIEC za pracl( pt. ,.Projekt i realizacja 
systemu z rozproszonq pamif(ciq wsp6/dzie/o
nq ", wykonanq_ na Politechnicc Poznanskiej 
(Wydzial Elektryczny, Instytut Informatyki; 
promotor: prof.dr hab.inz. Jerzy Brzezinski). 

Dla autor6w trzech nagrodzonych prac Pol
skie Towarzystwo Informatyczne ufundowalo 
ponadto udzial w Szkole PTI w Szczyrku 
( czerwiec 1998 r.), gdzic 1aurcaci bl(dq_ mogli 
zaprezentowac swoje prace. 

Laureatom konkursu skladamy gratulacje 
oraz zyczenia sukccs6w w dalszej pracy za
wodowcj. 

W imieniu organizator6w XIV konkursu 
skladamy podzic;.kowanie Panu dr. Andrzejo
wi KRUPIE, prczesowi firmy INTERNATIO
NAL BUSINESS SYSTEMS z Wroctawia za 

demdziesic;_ciu sportowc6w. Tym razem najpo
pulamiejszymi okazali sic;_: mistrz swiata w judo 
-- Rafal Kubacki i trener judo Kazimierz 
Witkowski Uui: po raz drugi). 

Wyniki plebiscytu og1oszono na Balu Spor
towca, kt6ry odbyl si~ 19 stycznia w dyskotc
ce ,Kolor". Zjawilo sil( tam okolo tysi£tca os6b. 
Wsr6d tegorocznych uczcstnik6w balu przewa
i:ali studenci, ale na sali pojawily si~ takze w 
komp1ecie wbdze uczelni, liczni profcsorowie 
i nauczyciele akademiccy, absolwenci, trene
rzy oraz wybitni sportowcy. By1i tei: zaprosze
ni goscie: Dyrektor Wydzialu Ku1tury Fizycz
nej Urzc;_du Miasta, Przewodnicz£tCY Komisji 
Ku1tury Fizycznej i Sportu Rady Miasta, pre
zesi zwiq_zk6w i k1ub6w sportowych, a taki:e 
1iczni dziennikarzc i osoby sponsontj!\.CC im
prezl(. W roli gospodarza wyst<tPil Redaktor 
Nacze1ny ,Zycia Akademickiego" - dr Jerzy 
Jankowski a gosci przywital JM Rektor AWF
prof.dr hab.med. Zdzislaw Zagrobelny. 

Wyr6i:niono i nagrodzono: 
• najlepszych sportowc6w AWF Jig mil(

dzyuczelnianych, 
• sportowc6w, kt6rzy osiq_gnl(li najlepsze 

wyniki w nauce, 
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uzupelniajq_cych magisterskich istnieje 
kierunek Elektronika i Telekomunika
cja (6 specjalnosci na studiach ini:ynier
skicb i 2 na uzupelniajq_cych studiacb 
magisterskich). 

Na studiach zaocznych istniej!!. 2 kie
runki: Elektronika i Telekomunikacja 
(2 specja1nosci) oraz Informatyka ( 1 
specjalnosc). 

Na Wydziale pracuje 23 profesor6w 
tytularnych, 23 profesor6w nadzwy
czajnych, 4 docent6w, 11 adiunkt6w z 
habilitacj'!, 183 adiunkt6w, 69 asysten
t6w, 13 starszych wykladowc6w i I 
wykladowca, a taki:e 536 innych pra
cownik6w. Pracownicy dydaktyczni 
przepracowali w roku akademickim 
1996/97 prawie 33 tysiq_ce godzin nad
liczbowych, co stanowi okolo 50% ich 
pensum dydaktycznego. 

W roku akademickim 1997/98 sly
pendia naukowc (w wysokosci 170-360 
zl) otrzymuje 949 student6w, a stypen
dia socjalne (w wysokosci 90-170 zt) 
- 554 student6w. 

ufundowanie wszystkich nagr6d na !q_czn£t 
kwotc;_ 4300 zt 

Uroczystosc ogloszcnia wynik6w XIV kon
kursu oraz wrl(czenie nagr6d laureatom odbl(
dzie sic;_ 12 lute go 1998 roku o godz. 12.00 w 
sali scminaryjnej Wydzialowego Zakladu ln
formatyki Politechniki Wrodawskiej. 

Sekretarz Komisji 
dr ini. Zbigniew Sqnmar 

• najlepszych sportowc6w Wydzialu Re
habilitacji Rucbowej. 

Po ogloszeniu wynik6w plebiscytu ,Zycia 
Akadcmickiego" wrc;_czono puchary i dyplo
my pil(ciu najpopularniejszym trenerom oraz 
sze5ciorgu, sposr6d dzicsil(ciorga wybranych 
sportowc6w ( 4 osoby przebywaly w tym cza
sie za granic<tlub na zgrupowanniach sporto
wych). Laureaci otrzymali tei: liczne nagrody 
od sponsor6w. 

Specjalne wyr6i:nienia otrzymali: najmlod
sza laureatka tegorocznego plebiscytu, najwy
i:ej sklasyfikowany laureat reprezentujq_cy gry 
zespolowe, najlepszy debiutuj£tCY w 1997 roku 
sportowiec, najlepszy dzialacz w minionym 
roku. Ze wzglc;_du na brak kandydat6w, nie 
przyznano tym razem nagrody fair play. 

Prorektor do Spraw Studenckich i Sportu 
wrc;_czyl Redaktorowi Naczelnemu dr Jerzemu 
Jankowski emu puchar ,za popularyzacj(( spor
tu akademickiego". 

Gosciom zaserwowano piwo, chleb ze 
,sma1cem babuni" i chipsy. Zabawa trwala do 
bialego rana, a niekt6rzy studenci pros to z balu 
szli na egzaminy. 
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FILlA 
WALBBZJ!SKA. 

STYCZEN 

. 8.01.98 - impreza st:udencka ,Noworocz-
ny Turniej Koszykowki" 
9.01.98 - przyznanie przez Narodowy 
Fundusz Ochrony Srodowiska i Gospo-
darki Wodnej bezzwrotnej dotacji dla Fi-
Iii w wysokosci 47.500 zl na usuwanic 
szkod powodziowych 

' 19.01.98 - rozpocz((cie rckrutacji na stu-.. 
dia zaoczne inzynierskic na Wydzialy 
Chemiczny i Elektryczny rozpoczynaj11.-
ce si~ od 16.02.98 
21.01.98 - imprcza studencka ,Nocny 
Show Bilardowy" 
22.01.98 - wrl(_czenie dyplomow ukOI1-
czenia studiow absolwentom Wydzialu 
Inzynierii Srodowiska 
27.01.98 - spotkanie Dyrektora Filii -
Ryszarda KABATA z Wojewod11. Wal-
brzyskim - Boleslawem MARCINISZY-
NEM 

FILlA 
LE61WCKA. 

STYCZEN 

5.01.1998 - dr ini. Piotr Petlic zlozyl rezy-
gnacjl(_ z funkcji zastl(_pcy dyrektora lilii do 
spraw dydaktyki. 
15.01.1998 - tradycyjnie juz odbyla siC(_ g6r-
nicza impreza kamawalowa ,Karczma Piw-
na" i ,Comber Babski" z udzialem gosci z 
Wroclawia, Jeleniej Gory i Legnicy oraz 
pracownik6w i studentow filii. 
16.01.1998 - dyrcktor filii, na zaproszenie 
Pani Marszalek Stanislawy Repy, wzi11.l 
udzial w XX sesji Sejmiku Samorzqdowe-
go Wojcwodztwa Legnickiego w Polkowi-
each. Omawianc byly mil(_dzy innymi per-
spektywy rozwoju szkolnictwa wyzszego na 
tcrenie wojcwodztwa lcgnickiego. 
21.01.1998 - dyrektor filii wzi11.l udzial w 
nadzwyczajnej scsji Sejmiku Samorzqdowe-
go Wojew6dztwa Legnickiego, podczas kto-
rej nast!I.Pila prezentacja i zaopiniowanie 
kandydatury inz. Wieslawa Sagana - absol-
wenta filii w Legnicy - na urz11.d Wojewody 
Legnickiego. Poruszone zostaly rownicz 
sprawy szkolnictwa wyzszego w wojewodz-
twie. 
26.01.1998 - posiedzenie kolegium filii 
dotyCZ!\.CC udzialu filii w Targach Edukacyj-
nych w Legnicy (25-27.03.1998) oraz ob-
chodow XXX-lecia filii. Ustalono termin 
(23-24 pazdziernika br.) i program uroczy-
stosci jubileuszowych. Odbyla siC(_ konferen-
cja na tcmat szkolnictwa wyzszego w rna-
lych osrodkach i zjazd absolwentow i by-
lych studentow filii. 
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Bal Sportowca 
KS AZS Politechniki Wroclawskiej 

Od wielu !at w karnawale odbywa si~ Sal 
Sportowca, ktory podsumowuje miniony rok 
sportowy i jest okazj'l_ do spotkania wszyst
kich trener6w, zawodnik6w, dzialaczy, sym
patyk6w i przyjaci6l AZS-u, przedstawicieli 
wladz samorzqdowych, wojew6dzkich i 
uczclnianych, zwiqzk6w sportowych itp .. 
Podczas balu nast~ujc roztrzygni((cic ple
biscytu na najpopularniejszego studenta 
sportowca oraz najlepszego sportowca sek
cji wyczynowych. Ponizej podajemy wyni
ki plebiscytu. 

Laureaci plebiscytu na najpopularniej
szego studenta sportowca 1997 roku KS 
AZS Politechnika Wroclawska 

I miejsce - Andrzej Makarow, V rok Bu
downictwa (I sckcja siatkowej). 

Wieloletni rcprezentant I sekcji pilki siatko
wej (wielokrotnie zdobywal medale na MPP, 
MMLM), kapitan druzyny. Podstawowy za
wodnik reprezentacji PWr w Lidze Mi~dzy
uczelnianej i Mistrzostwach Polski Politechnik. 

II miejsce - Piotr Wach, Ill rok Elektro
niki (sekcja judo). 

Czolowy zawodnik sekcji judo. Reprezcn
tant PWr w wadzc do 86 kg. 

III miejsce - Wojciech Tabatowski, V 
rok Mech .-Energetyczny. 

Jeden z filarow II sckcji pilki siatkowej -
pozycja srodkowcgo ataku. Reprezentant PWr 
w Lidze Mi~dzyuczclnianej i Mistrzostwach 
Polski Politechnik. 

IV miejsce - Grzegorz Drozdz, IV rok 
Inzynierii Srodowiska (ll sckcja pilki koszy
kowej) . 

Oddany koszykowce, najlepszy zawodnik II 
druzyny Uczelni, kierownik II sekcji. Mistrz 
rzut6w za 3 pkt. Organizator Jig uczelnianych 
trojek koszykarskich . 

V miejsce - Barbara Hernon, V rok ln
zynierii Srodowiska (sekcja pilki siatkowej 
kobict). 

Najbardziej wszechstronna zawodniczka sek
cji pilki siatkowej kobiet - pozycja rozgrywa
j11.cej. II i V m. na Mistrz.Polski Politechnik. 

Laureaci plebiscytu na najlepszego 
sportowca 1997 roku KS AZS PWr 

I miejsce - Cezary Balicki i Adam Zmu
dzinski, druzynowi wicemistrzowie Euro
PY w brydzu sportowym - Moncecatini 
(Wlochy). V miejsce na DMS Bermuda 
Bowl - Hammamet (Tunczja) . Druzynowi 
mistrzowie USA - zdobywcy Pucharu Spin
go Ida (po raz pierwszy w historii zwyci~zy
la druzyna europejska). Zwyci((zcy wielu 
prestizowych turniej6w w Europie, USA i 
Australii. 

II miejsce - Pawet Randa, mistrz 
Olimpiady Mlodziezy (mistrz Polski juniorow 
w wioslarstwie) w jedynce i czworce podw6j
nej . Vlll miejsce w czworce bez sternika ju-
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nior6w na Mistrzostwach Swiata w Belgii. 
III miejsce - Anna Bednarska, pi11.ta za

wodniczka w Polsce wsr6d seniorek. Ill miej
sce druzynowo w Pucharze Polski (tenis sto
lowy). 

IV miejsce - Anna Wasiak, mistrzyni 
Olimpiady Mlodziezy (mistrzyni Polskijunio
rek) w jedynce. VII miejscc na Mistrzostwach 
Swiata Juniorow w Belgii (sekcja wioslar
ska). 

V miejsce - Gabriel Pawlak i Krzysztof 
Kubasek, mistrzowie Olimpiady Mlodziezy 
(Mistrzostwa Polski Junior6w) w czw6rce 
podw6jnej . Vlll miejsce w czworce bez ster
nika junior6w na Mistrzostwach Swiata w 
Belgii (sekcja wioslarska) . 

Wioslowanie na sucho 

Okres zimowy nie pozwala trenowac wio
slarzom na wodzie. Dlatego jednq z form 
treningu symuJuj'l_cego wioslowanie Sq cwi
czenia na ergomctrze wioslarskim. Efekt 
tych trening6w mozna sprawdzic podczas 
zawod6w. Wroclawski KS AZS PWr trady
cyjnie organizuje Mi((dzynarodowc Mistrzo
stwa Polski na ergometrze wioslarskim. W 
tym roku startowala rekordowa ilosc zawod
nik6w (okolo 200), w tym dw6ch mistrz6w 
swiata - Robert Sycz i Maciej Siejkowski . 
Oto wyniki w poszczeg6lnych kategoriach: 
KJ (kobiety juniorki) 
1 miejsce - Dorota Gazda z RTW Bydgostia 
Kabel 7'05"9" ' 
II miejsce - Olga Bierczniewa z Bialomsi 
III miejsce - Anna Piemionowa z Rosji 
MJ (m~zczyzni juniorzy) 
I miejsce - Eugeniusz Zigulin z Rosji 6'09"5"' 
II miejscc - Marcin Pryciak z WKS Zawisza 
Bydgoszcz 
lTI miejsce - Rados law Gajda z AZS A WF Krakow 
KL (kobiety waga lekka) 
I miejsce - Ilona Mokronowa z Posnanii Poznan 
7'08"9"' 
IT miejscc - Elzbieta Kuncewicz z Posnanii Poznan 
!If miejsce - Elena Mielnikowa z Rosji 

ML (m~zczyzni waga lekka) 
I micjsce - Robert Sycz z Zawiszy Bydgoszcz 
6'13 " 9" ' 
I miejsce - Andrej Szewel z Rosji 
Ili miejsce - Pawel Randa z KS AZS Poli
technika Wroclawska 
KA (kobiety seniorki) 
I miejsce - Agnicszka Tomczak z RTW Byd
gostii Kabel 6'44"5"' 
II miejsce - Iwona Zygmunt z RTW Bydgo
stii Kabel 
III miejsce - Inessa Zacharcwskaja z Bialorusi 
MA (m~zczyzni seniorzy) 
I miejsce - Maciej Siejkowski z KS AZS Po
litechnika Wroclawska 5'43"5"' 
II miejscc - Pawel Szurmiej z Bialorusi 
III miejsce - Dymitriej Pleczastnik z Bialorusi 

Startowano r6wniez w biegu weteran6w 
oraz w biegu dla publicznosci. 

Rosnqca popularnosc ergometru w klu
bach wioslarskich szybko przeniosla si(( na 
srodowisko akademickie. W tym roku razem 

Dokoticzenie na stronje 2 5 
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FESTIWAL NAUKI 
SRODOWISKA WROCLAWSKIEGO 

Politechnika Wroclawska 
,NAUKA - TECHNIKA - CZLOWIEK" 

Sekretariat: mgr inz. Elzbieta Mazurek, pok. 146, A-1, tel. 28-4 
Sekcja Wsp6lpracy Mi((dzynarodowej 

KOMITET KOORDYNACY JNY FESTIWALU NAUKI 
NA POLITECHNICE WROCLAWSKIEJ 

• prof. Ludwik KOMOROWSKI, I-30, Koordynator 
• mgr Alicja SAMOL YK, Sekretariat Uczelni 
• dr ini. Kazimierz GRABAS, Dzial Nauki 
• mgr Irena SUSEL, Biuro Dyrektora Adminish·acyjnego, finanse 
• mgr Krystyna GALrNSKA, Sckcja Wsp6lpracy Mi((dzynarodowej, prezentacja program6w 

mi((dzynarodowych 
• mgr ini. Elibicta MAZUREK, Sekcja Wsp6lpracy Mi((dzynarodowej, sckretariat fcstiwalu 
• mgr Agata SZKLINSKA, Sekcja Wsp6lpracy Mi((dzynarodowcj , wydawnictwa 
• mgr ini. Andrzej SOLECKI, Dzial Nauczania, kontakt z mcdiami 
• mgr ini. Dariusz GODLEWSKI, Sekretariat Uczelni, oprawa plastyczna 
• mgr ini. Antoni TARCZEWSKI, Dzial Nauki 
• mgr Grzcgorz ZIELINSKI, Fundacja Manus 

Jestes dumny ze swego dziela? 
M oiesz pokazac laboratorium? 
Umiesz opowiadac o swojej pracy? 
Chcesz zablysnqc we Wroclawiu? 
Wei udzial w Festiwalu Nauki! 

Zgtos si\! w sekretariacie festiwalowym pok. 146, A-1, tel. 28-46. 

Udzial Politechniki Wroclawskiej w Festi
walu Nauki (25-27 wrzesnia 1998) planowa
ny jest na dw6ch poziomach: przez imprezy 
centralnc, organizowane przez Komitet Ko
ordynacyjny i przcznaczone dla ,tlum6w" oraz 
przez mniejszc spotkania zaproponowane 
przez wydzialy dla os6b zainteresowanych 
zagadnieniami szczeg6lowymi. Jako imprezy 
centTalne planuje si(( wyklady w auli wygla
szane przez osobistosci zwi~tzane z politech
nik~t. Zostanie r6wniez zorganizowane cen
trum informacyjne w gmachu A-I. Centrum 
dostarczy zwiedzaj~tcym petnq_ infonnacj<( o 
imprezach zaplanowanych na calej uczelni. 
Zasadnicz~tlresci'l festiwalu powinny stac 

si(( wyklady, pokazy, wystawy itp. organize
wane na wydzialach, w instytutach, w labora
toriach. Festiwal stwarza okazj(( do zaprezen
towania szczeg6lnie tych prac naukowych i 
technicznych, kt6rych znaczenie jest latwe do 
zaobserwowania przez szerok~t publicznosc. 
Kazdy wydziat posiada wlasne doswiadcze
nia, kt6re na uczelni technicznej Sit szczeg6l
nie cenne. Tutaj bowiem mamy kontakt z no
winkami technicznymi, kt6re na naszych 
oczach staj~t si(( chlebem powszednim ,dla 
mas". Kserograf, telefon kom6rkowy, ptyta 
CD czy kod paskowy to przyklady urz~tdzen, 
kt6re rozpowszechnily si(( w Polsce w ostat-

nich kilku Ia tach i zawieraj'l. w sobie ladunek 
,wiedzy tajemnej", o kt6rej szkoly nie ucz<t. 

Ladunek wiedzy i mozliwosci ukryte na 
politechnice warto ujawnic miastu przy oka
zji festiwalu. S~t na politechnice specjalisci 
umiej<~.cy ciekawie opowiadac nie tylko o no
winkach technicznych, lecz chyba o wszyst
kich problemach istotnych dla zwyklych zja
daczy chleba. Dlaczego nie mielibysmy zapro
ponowac wyklad6w populamo-naukowych na 
kazdy mozliwy temat: o konstrukcji mostu, o 
dzialaniu klimatyzatora, o zanieczyszczeniach 
powietrza, o umocnieniach hydrotechnicznych 
Odry, o planach budowy autostrad i obwod
nic, o nowoczesnej architeklurze, o poslfWie 
w motmyzacji, o wytwarzaniu kosmetyk6w, 
o dziurze ozonowej, o wn((trzu komputera, o 
automatach i robotach, o sposobach na ener
gi(( czyst~t i tani<t, o sztucznych kosciach, itd. 
itp. Ka:ldy z takich wyklad6w ma szans(( zgro
madzic niechby tylko garstk(( 20-30 zaintere
sowanych, przyci~i((tych do festiwalu przez 
akcj(( reklamow<t, zaplanowan~t centralnie dla 
festiwalu. W rezultacie odkryjemy, jak wiel
kie jest zapotrzebowanie na dziatalnosc po
pularyzatorsk~t w zakresie wiedzy lechnicznej . 

Wrodawianie potTafi~t docenic ofert(( otwar
tych drzwi. Wystarczy, ze powiedz~t z dum~t 
to Nasza Politechnika ! (ljk) 
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Cos dla kujon6w 

Zapraszamy do Lodzi osoby, kt6re 
chcialyby posluchac spiewu Akademic
kiego Zespolu Piesni i Tanca ,Kujon" Jub 
Ch6ru Kolegium Nauczycielskiego ze 
Zgierza. Wymienione zespoly uswietni'l. 
odbywaj~tce siC( w dniach 18-20 lutego 
L6dzkic Targi Edukacyjne. B<tdzie moz
na tez ogl1l,dac pokazy mody, makijazu, 
prezentacje kulinarne (? - wolelibysmy 
degustacje), popisy akrobatyczne itd. 
B<tdzie tez wyklad otwarty ,Wsp6lczesne 
problemy kosmetologii" (tak, tak, nie 
chodzi o kosmologil(!). 

Zasadnicza prezentacja bl(dzie dotyczy
la oferty edukacyjnej 130 instytucji dy
daktycznych, wydawnictw specjalistycz
nych i producent6w srodk6w dydaktycz
nych. Wstl(p na Targi, kt6re odb((d1l,Sil( w 
Centrum Wystawienniczo-Handlowym 
Expo, jest wolny. 

Z powyzszego widac, ie edukacja jest 
jui najprawdziwszym biznesem, kt6ry ma 
swoj1l, reklam(( i promocj((. Jeszcze tro
ch((, a ukaz11. sict w telewizji reklamy: ,Tyl
ka extra-super-euro-iniynier z Politech
niki w Smbokr((tach Srednich rozwiq_ic 
wszystkie Twoje problemy. Zwykly, tani 
inzynicr tcgo nic potrafi!" Moze to i praw
da. (mk) 

Sport ... 
Dokonczenie ze 5/ron v 24 

z VII MMP odbyly si(( po raz pierwszy Mi
strzostwa Polski Szk61 Wyzszych. Studenci 
startowali na dystansie I 000 m (zawodnicy 
wyczynowi - 2000 m), a ich poziom zasko
czyl samych trener6w wioslarstwa. W ry
walizacji dru:lynowej sta.rtowalo 7 uniwer
sytet6w, 4 politechniki oraz I akademia rol
nicza, I akademia medyczna i I szkola nie
panstwowa. W klasyfikacji generalnej zwy
cil(i:yl Uniwersytet Warszawski przed Poli
technikq_ Gdansk11. i Uniwersytetem Tatun
skim. W klasyfikacji uniwersytet6w zwycil(
:lyli: Uniwcrsytet Warszawski przed Torun
skim i Wroclawskim. W klasyfikacji poli
technik zwycil(zyli: Politechnika Gdanska 
przed Warszawsk1l, i Wroclawsk1J.. 

Mamy nadziej((, iz w przysz1osci ergometr 
b~dzie funkcjonowal w kazdym akademiku 
i w kaidej silowni. 

Snow board 

Jesieni1l, ubieglego roku powstala w na
szym Klubie sekcja windsurfingowo
snowboardowa. Pocz1l,tki trudne, ale w 
g6rachjestjuz snieg, zatem pierwszy wy
jazd snowboardzist6w odbl(dzie si(( w 
dniach 16- 18.02.1998. Wszystkich chl(t
nych do uprawiania szalenstw snowboar
dowych zapraszamy do bud. C-9, pok. 
424. Na wiosnl( prowadzone bl(d1J. pierw
sze treningi windsurfingowe. Ilosc miejsc 
ograniczona. Ju:i: teraz mo:i:esz zapisac si~ 
do sekcji. e 
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KS lt\ZKI, ktore polecamy ... 

Jaques Le Goff 

Inteligencja w wiekach srednich 
Ojicyna Wydawnicza Volumen 
Dam Wydawniczy Bellona 
Warszawa 1997 • cena 22,50 zl 

Uniwersytety s~ wytworem sredniowiecznych miast. Powstawaly CZ<(
sto w oparciu o tradycj<( przykatedralnych szk6l miejskich, ale w przeci
wienstwie do tych ostatnich nie mialy zapcwnionej stabilnej sytuacji fi
nansowej. Tym bardziej r6i:nily sit( pod tym wzgl<(dem od spolecznosci 
intelektualnej dzialaj~cej w klasztorach. 

Nie moi:na slui:yc naraz Nauce i Mamonie. Intelektualisci jui: w tam
tych czasach mieli trudnosci z zachowaniem niezalei:no5ci od dyspo
nent6w finans6w. Najwi<(ksz~niezalei:nosc zachowywali lekarze i praw
n icy, gdyi: dose latwo potrafili spieni<(i:yC swoj~ wiedz<(. Ta r6i:nica sytu
acji poszczeg61nych fakultet6w przyczyniala sit( do tworzenia przepasci 
mi<(dzy dyscyplinami i legla u podstaw niekt6rych istniej~cych do dzi
siaj podzial6w na dziedziny naukowe. 

Mimo wszelkich przeszk6d sredniowieczni ,inteligenci" byli prekur
sorami p6i:niejszych intelektualist6w. Specyfika ich dzialania opierala 
sit( na l~czeniu zadan dydaktycznych z badawczymi. Ich zaslug~jest tei: 
opracowanie metod i technik pracy: przygotowywanic podr<(cznik6w, 
korzystanie ze zr6del pisanych i wypracowywanie tez naukowych na 
drodze racjonalnej dyskusji. 

W razie potrzeby potrafili tei: strajkowac. Jui: w pierwszej polowie 
XIII wicku doszlo do wielkiego strajku paryskich mistrz6w i student6w, 
kt6ry doprowadzil do uznania przcz papicstwo, a w konsekwencji przez 
kr616w francuskich, przywilej6w uniwersyteckich na mocy bulli Parens 
scientarum ( 1231 rok!). 

R6wniei: im zawdzi<cczamy istnienie wakacji, kt6re na uniwcrsytccie 
paryskim w XIII wieku trwaly miesi~c. 

Doprawdy malo jest rzeczy, kt6rych nie wymyslono w owych czasach. 
Tt< ciekaw~ i ladnie wydanq_ ksiq_i:k<( wydano dziQki pomocy finanso

wej francuskiego MSZ, Wydzialu Kulturalnego Ambasady Francuskiej 
w Polsce oraz Instytutu Francuskiego w Warszawie. Oznacza to, i:e ci~
gle sq_ instytucje, kt6rc chc~ sponsorowac intclektualist6w. (mk) 
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Niech zyje nam 
Dokmiczenie ze stronv 15 

0 tego typu imprezach moi:na powiedziec, ze 
,Humor tu przedni kr6luje 
Dzwi<(czy groteska jak dzban 
Piwo sit( leje 
Nikt nie pienieje 
Lis6w pilnuje tam stan." 

Gratulujemy dyrektorowi Filii w Legnicy - dr Henrykowi Barto
szewiczowi oraz osobom zajmujq_cym si(( organizacjq_ uroczysto
sci: dr Andrzejowi Galinskiemu i studentom 11 roku Wydzialu G6r
niczego - Annie Mr6z, Lilianie Trzeciak, Tomaszowi Kulykowi i 
Cezaremu Mortce udanej imprezy. 

Ponii:ej opisy do zamieszczonych obok, na okladce zdjt(c: 

Tablica Piwna we Wroclawiu 

l.Prodziekan Wydzialu G6rniczego dr Krzysztof Holodnik 
z fuksami, 

2.Zakuty w dyby rcprczentant Uczelnianego Konwentu Samorzq_du 
Studenckiego odbywa kart( naloi:onq_ przez Wysokie Prezydium, 
a w sprawach piwnych zawsze nieomylne, 

3.,Kujle w gorfi!" 

Karczma Piwna i Comber Babski w Legnicy 

4.Dr Slawomir Jerzak - kantor Lawy Starszych sklada meldunek 
o jej gotowosci do uroczystosci. 

S.Dr Zbignicw Nt(dza w trakcie prowadzenia Karczmy Piwnej. 
6.Plk Andrzej Boryczko ukarany za podpowiadanie. 
7 .Chrzest piwny dr Andrzeja Galinkiego (otrzymal imit(Andrzej 

1 Kfidzierzawy). Ojcowie chrzestni: dr H.Bartoszewicz i prof. 
R.Grzq_slewicz. 

8.,A jak student skostnieje, to go piwko rozgrzeje ... ". 
9.Mlode lisice: Anna Mr6z i Liliana Trzeciak wraz ze starymi 

lisicami: dyr. Lucjq_ Wojtkiewicz i prof. Monikq_ Hardyg6rq_. 
I 0. Wsp61nc spicwy po integracj i ( od lewej: dr H. Bartoszewicz, Li

liana Trzeciak, Anna Mr6z, plk Andrzej Boryczko, dr A. Galin
ski, prof. M Hardyg6ra, plk Janusz Koenig. (lrw) 

PIERWSZY WIELKI ZJAZD 
FOTOTECHNIKOW I oraz konferencja naukowa pt.: 

Naukowa i dydaktyczna dzialalnosc Katedry i Zakladu Fototechniki 
Politechniki Wroclawskiej 

Wroclaw, 25-26 wrzesnia 1998 

Konferencja i Zjazd organizowane sq_ z okazji jubileuszu 50-lecia 
naukowej i dydaktycznej dzialalno5ci Katedry i Zakladu Fototechniki 

Uprzejmie proszt( wszystkich absolwent6w i sympatyk6w specjalizacji ,Fototechnika" Wydzialu Chemicznego Politechniki Wro
clawskiej oraz osoby zainteresowane wzi((ciem udzialu w Zjei:dzie Fototechnik6w i konferencji naukowej pt. ,Naukowa i dydaktyczna 
dzia!alnosc Katedry i Zakladu Fototechniki Politechniki Wroclawskiej" o pisemne zglaszanie swojego uczestnictwa na adres Biura 
Organizacyjnego. Zgloszenie powinno zawierac imit( i nazwisko oraz adres do korespondencji, nr telefonu lub faksu, e-mail itp. Proszt( 
o rozpowszechnienie tej inforrnacji w swoim srodowisku. 

Sekretarz Zjazdu Fototechnikow 
Piotr Nowak 

Biuro Organizacyjne Zjazdu Fototechnik6w, Instytut Chemii Fizycznej i Teoretycznej, 
Politechnika Wroclawska, 50-370 Wroclaw, Wybrzei:e Stanislawa Wyspianskiego 27, 
Tel. (071) 320-24-85, 320-32-43, kierownik Zakladu 320-34-49, fax. 320-33-64, 
E-mail: nowak@kchf.ch.pwr.wroc.pl, WWW: http://fototechnika.eh.pwr.wroc.pl/ 
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Styczniowe Kolegium Rektorow Uczelni Wroclawia i Opola odbylo si~ na Politechnice Wroclawskiej 

Gdzies tu powiuuo bye jakies Centrum. 
Wroclmvskie Centmm Sieciowo-Superkomputerowe. Komputer jest super, ale 
jaki.~ taki nietluiJ'· 

:::a Po wprowadzajqcym wystqpieniu prof Daniela Bema dr iui.. Jfizef Janyszek Rektony zwiedzi/i rowniei. Centrum Ksztalcenia Ustmvicznego, gdzie powitala 

~ L_z_a_p_re_z_e_n_t_o_•v_a_I_"'_Y_P_o_s_a_ze_'_"_e __ HC_c_s_s __ . ____________________________________ i_ci_'_P_a_'_';_,_"_g_r_~ __ a_~_·o_r_z_a_ta __ S_t~_"_~_·k_t_L_~_,_,_t_ez_·_sq __ l_ic_·z_,,_e_J_7r_a_c_o_'•_•u_i_e_k_o_u_tp_t_tt_e_r_o_•v_e_. ~ 

(Szerzej o obratlach KRUWiO - w numerze). 
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